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A Turai Hírlap 2012 január-februári számának címoldalán az a ME-FERRO Kft. részére 2011. december 13 -án kiadott 32086-
alcímben valótlanul állítottuk, hogy veszélyes HULLADÉKLERAKÓ 16/2011 számú veszélyes hulladék országos begyûjtése, szállí-
mûködne Tura, Szent István út 53. szám alatt, mivel nevezett tási engedélye ellen fellebezés érkezett, így a határozat a telep 
ingatlanon HULLADÉKGYÛJTÔ telep üzemel, melynek jelenleg nyitásáig nem tudott jogerôre emelkedni. A nem szándékosan 
kizárólag nem veszélyes hulladékok gyûjtésére, kezelésére és elkövetett fogalmi tévedés tisztázása részletesen olvasható jelen 
ártalmatlanítására van engedélye, mivel a Közép-Dunavölgyi lapszámunk 6-7. oldalán. A valótlan állításért a ME-FERRO Kft.-
Környezetvédelmi, Természetvédelmi és Vízügyi Felügyelôség által tôl és a Turai Hírlap olvasóitól is elnézést kérünk.

TÉLBÚCSÚZTATÓ - TAVASZKÖSZÖNTŐ

HELYREIGAZÍTÁS TH 2012 JANUÁR-FEBRUÁR
„ITT VALAMI BŰZLIK!” CIKKBEN

A Kónya-tó és a Csontospart a téli 
sportok kedvelőinek állandó ta-
nyahelye volt február végéig. A 
tavasz érkezését nemcsak a hó 
elillanása, hanem címernövé-
nyünk, a védett egyhajú virág 
nyílása is jelezte március 4-én. 
„Tavaszi szél utat száraszt, 
minden madár társat vá-
laszt…” – a mezőségi 
népdal reményteli sorával 
fejeződik be a március 15-i 
turai ünnepség táncjátéka is. Az 
utolsó dramaturgiai mozzanat 
üzenete, hogy az elmúlást az új-
rakezdés, a halált az élet követi a 
természet ciklikus változása, a 
természetes körforgás szerint.

Ki hát a szabadba! Kezdődik 
a virágzás, az ébredés, közeleg a 
feltámadás!
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2012. január 3-án 16 órakor soron kívüli ülést tartott a képviselő- őrségi koncepció, hogy a rendőrőrsök több ütemben valósuljanak meg. A 
testület, távolmaradását előzetesen bejelentette 2 fő képviselő. Gödöllői Rendőrkapitányság területén Isaszeg és Tura volt versenyben. 

Úgy ítéltek meg, hogy mivel Isaszeg közel 16ezres település, ott fontosabb a I. Az I. számú háziorvosi körzeti ellátás betöltésére tett javaslatot 
rendőrőrs, mint a fele lélekszámú Turán. Kontrát úr kérése volt, hogy Tura tárgyalta a testület Szendrei Ferenc polgármester előterjesztésében, aki 
Város Önkormányzata Pintér Sándor belügyminiszter úrnak is küldjön elmondta, hogy Dr. Duliskovich Tibor 2011. december 24-i halálát 
levelet. Ez a levél el is készült, még a korábbinál is tartalmasabban kifejtve a követően az ellátási kötelezettség visszaszállt Tura Város Önkormányzatára. 
település kérését, s csatolva hozzá az országgyűlési képviselő támogató Az özvegynek, aki maga is orvos, fél év időtartam áll rendelkezésére, hogy a 
levelét. Ha most a rendőrőrsöt nem engedélyeznek, hanem Aszódon az őrs praxist értékesítse. Ha addig nem adják el, akkor visszaszáll az önkormány-
létszámát megnövelik duplájára, és folyamatos lehet Turán a rendőri jelen-zatra a praxisjog értékesítésének lehetősége. Viszont addig is az önkor-
lét, akkor kezdetben az is elég, mert alapvetően nem nyomozóra, hanem mányzatnak gondoskodni kell a helyettesítésről max. fél évig, olyan 
egy folyamatos presszióra van szükség a bűnözőkkel szemben. „Bennünket körülmények között, hogy a finanszírozást az önkormányzat kapná az 
az bánt, hogy lopják az erdőt, kerékpáron eltologatják az erdőt gyakorla-OEP-től. A működési engedélyben Dr. Vészi Zsuzsanna volt megjelölve 
tilag, meg eladásra értékesítik a fát. Nyilván ez egy hosszú folyamat, benne helyettesnek, viszont Vészi doktornő több mindenre hivatkozva nem tudja 
vannak azok a tulajdonosok is vastagon, akik a tulajdonukat nem ellenőr-a helyettesítést megoldani. Felmerült helyettesítőként Dr. Baka Gyula is, 
zik, nem figyelnek rá, s akkor csodálkoznak, hogy szétrabolják. Mert hajla-helyette pedig a felesége rendelne a IV. körzetben. Javasolt Duliskovich 
mosak a törvényt nem tisztelő és nem követő lakosok gazdátlan jószágnak doktor eredeti asszisztenciájának megtartása. A testület egyhangú határo-
tekinteni.” – fogalmazott a polgármester. Tehát inkább sok kisebb bosszan-zattal arról döntött, hogy az üres háziorvosi állás betöltéséről maga 
tó dologról van szó, de a törvénykezés nagyon jól mondja, hogy nincs kis gondoskodik, az üres háziorvosi állás helyettesítéssel történő betöltése 
bűn meg nagy bűn, hanem a bűn az, ami nem hagy bennünket békén, ami érdekében működési engedély kiadását kéri a BFKH Gödöllői, Aszódi, 
molesztál. Szomorú tény, hogy a rendőrség munkáját degradálja, ha a bű-Veresegyházi Kistérségi Népegészségügyi Intézet Tisztifőorvosától. A tes-
nözőt a rendőr beviszi, a bíróság pedig elengedi. Pálinkás Ildikó, mint tület 2011. december 25. napjától az I. számú háziorvosi körzet 
lopási bűncselekményben érintett áldozat elmondta, hogy leggyakrabban helyettesítéssel történő ellátásával Dr. Baka Gyula háziorvost bízta meg.
nem is az ellopott érték a jelentős, hanem az, hogy a lakók biztonságérzetét 
veszik el egy életre. Szót ejtett arról is, hogy ha már Turán nincs rendőr, 2012. január 11-én 16 órakor soron kívüli ülést tartott a képviselő-
akkor legalább az önkormányzat által támogatott polgárőröket ne vigyék el testület.
Turáról azzal, hogy Aszód és környékén legyen járőr páros. I. A KMOP-4.6.1-11 kódszámú, „Nevelési intézmények fejlesztése” 

A polgármester tájékoztatta a testületet, hogy a járó-beteg szakellátás c. pályázaton történő részvételről döntött a testület. A napirend előadója, 
ügyében megkeresték az Aszódi Rendelőintézetből, amit annak idején nem Szendrei Ferenc polgármester elsőként megkérdezte a Településfejl.- és 
adtak vissza a megyének, hanem különböző módon bérbe lett adva. A bérlő Körny.véd., valamint a KOS Bizottság elnökeit, hogy a két óvodai intéz-
rájött, hogy a rendelkezésre álló pénzből nem tud kijönni, 38 mFt hiányzik ménynél tett vizsgálódások során milyen véleményre jutottak. Sára Tamás, 
a működéshez. Tura korábban kérte, hogy Aszódon legyen járó-beteg szak-a Településfejl. és Körny.véd. Biz. elnöke elmondta, hogy csak mint kép-
ellátás, ami egy darabig volt is, aztán felfüggesztették. Hivatalos értesítést viselő tud nyilatkozni, a Bizottság nevében nem áll módjában. Támogatja a 
még nem kapott a település, de elvileg visszasorolták Turát Aszódra. Így az Többsincs Óvoda és Bölcsőde pályázati úton történő fejlesztését. A bejárás 
üzemeltető Kft. támogatást kér Tura Város Önkormányzatától. A polgár-során egyértelmű volt, hogy ezen intézmény épülete és nyílászárói olyan 
mester ezzel szemben lépett Hatvan felé, Dr. Rosta Ildikó igazgató főor-állapotban vannak, hogy energia spórolás céljából célszerű a pályázatot 
vossal vette fel a kapcsolatot, hogy milyen körülmények között tudna Tura rájuk nézve benyújtani. Kálna Tibor, a KOS Bizottság elnöke ismertette, 
hozzájuk kerülni, mert ott rögtön szakorvosi ellátásban tud a beteg része-hogy csak formálisan sikerült konzultálnia a bizottsági tagokkal, ill. 
sülni, s egy forintot sem kellene fizetni érte. Korsós Attila eü. tanácsnok mindkét óvodavezetővel külön-külön. A Kastélykerti Óvoda vezetője 
véleménye szerint a betegek sohasem a szakmai ellátás színvonalát, hanem a tényként azt hozta fel, hogy a csoportlétszámok, s ehhez kapcsolódóan 
megközelíthetőséget nézik. Azt is meg kellene vizsgálni, hogy melyik az a esetlegesen majd a körzethatárok módosítása jelenthet gondot a másik 
réteg, amelyik jár az ellátásra.óvodában történő bővítést követően. Kiemelte, hogy magasabb számban 

A polgármester tájékoztatta a testületet, hogy az Sz.L. tulajdonában vannak halmozottan hátrányos helyzetű gyerekek az óvodájukban. A 
lévő telephelyet bérli a ME-FERRO Kft. Először fémkereskedéssel kez-Többsincs Óvoda vezetője úgy ítélte meg, hogy a körzethatárok rendkívül 
dett, de most veszélyes anyagok tárolásával is foglalkozni akar. Mivel azon-rugalmasak és azokat egy pályázatnál nehezen lehet a jövőre nézve 100 %-ig 
ban nem volt jogerős nekik a veszélyes hulladékok gyűjtésére vonatkozó kiszámítani. Viszont az ő esetükben az épület állaga igényel több felújítást. 
engedély, így Tura Város Önk. megfellebbezte azt. Dolányi Róbertné A KOS Bizottság a javaslatánál azt is figyelembe vette, hogy a Kastélykerti 
jegyző ehhez kapcsolódva elmondta, hogy építéshatósági vonalon kértek Óvodában a közelmúltban volt egy nem kis léptékű fejlesztés, így a pályázat 
szakhatósági hozzájárulást, amiben Tura megírta szakhatósági véleményét, benyújtását a Többsincs Óvoda és Bölcsőde vonatkozásában támogatják. A 
s ez alapján zajkibocsátási határértéket állapított meg a hatóság. A nem polgármester az indokok felsorolásában kiegészítésképpen elmondta, hogy 
veszélyes hulladékok országos gyűjtése és szállítása már jogerős a cég számá-az iskola-ügy bizonytalan kérdésköre miatt nem tudják, hogy az iskolai 
ra, szemben a nem jogerős veszélyes hulladékgyűjtéssel. Évente 80 tonna konyhát meg tudják-e tartani, viszont már most gondolniuk kell arra, hogy 
hulladék gyűjtésére van engedélyük. A polgármester egyértelműen kinyil-legyen egy helyiség, ahol az iskola ez irányú szerepét átvéve, a kint étkezőket 
vánította, hogy küzdenek a hulladékgyűjtő telep működése ellen, hiszen az ki tudják szolgálni, esetleg a szociális étkezőket át tudják csoportosítani. 
egyik nyomós ok, hogy csaknem 40.000 ember Turáról, erről az 5 km2-ről Egyhangú határozatban kimondásra került, hogy a Közép-mo.-i Operatív 
kap ivóvizet. Több helyi civil szervezetet megkerestek és bevontak ebbe a Program keretében meghirdetett, fent nevezett pályázatot a Többsincs 
tiltakozási folyamatba (Szép Turáért Egyesület, Vigyázó Kör). Baranyi Óvoda és Bölcsőde fejlesztésére kívánja benyújtani a testület.
Miklós képviselő hozzászólásában értetlenségét fejezte ki, hogy egy ilyen II. Ismét napirendre került az I. sz. háziorvosi körzet ellátására 
horderejű ügyben a cég nem kereste meg az önkormányzatot, egy nagy vonatkozó javaslat, mert kiderült, hogy egy orvosnak nem lehet két praxisa, 
vállalkozás indításánál nem tett egy udvarias gesztust, még akkor is, ha nem így a megüresedett helyre a testület egyhangú döntése alapján nem Dr. 
Tura az engedélyező hatóság. Sára Tamás, a Településfejl. és Körny.véd. Biz. Baka Gyula, hanem felesége, Dr. Pap Jolán Ida kerül a praxis eladásáig.
elnöke érdekesnek tartotta, hogy a HÉSZ elfogadásának ügymenetében a Napirenden kívül Szendrei Ferenc polgármester szólt a rendőrőrssel 
KDV elég kritikus megjegyzéseket tett a zöldfolyosó kapcsán, így elvárható kapcsolatban. Tájékoztatta a képviselőket, hogy levelet írtak Dr. Kontrát 
lenne, hogyha Tura ívóvíz-bázisának vonatkozásában szigorú szabályozást Károly államtitkárnak, a megyei főkapitánynak, a gödöllői kapitánynak, 
írtak elő, akkor ők is aszerint járjanak el. Végül a jegyző tájékoztatta a ill. Tóth Gábor országgyűlési képviselőnek az ügyben. Van egy olyan rend-

jelenlévőket, hogy a közeljövőben kerül sor KDV hatósági szemlére a egyhangúlag elfogadta. Dolányi Róbertné jegyző felhívta a figyelmet, hogy 
hulladékgyűjtő telepen, ahová a képviselő-testületet is várják. azonnal jelezni kell, ha észlelik a kóbor ebeket. Szendrei Ferenc polgár-

mester tapasztalata szerint sajnos rengeteg a felelőtlen ember, akinek kijár a 
kutyája, s ezeknek az ebeknek a 30 %-a oltva sincs.2012. január 25-én 16 órakor munkaterv szerinti ülést tartott a 

IX. A Tura és Térsége Hulladékgazdálkodási Társulás 51.035.940 Ft képviselő-testület, 1 fő képviselő későbbi érkezésével.
összegű ÁFA megelőlegező hitel felvételéről döntött korábban, 2012. I. A lejárt határidejű önkormányzati határozatok végrehajtásáról 
január 1. és 2013. december 31. közötti futamidővel. Így a testület a hitel és szóló jelentést fogadta el egyhangúlag a testület.
járulékai visszafizetésének biztosítékául elsődlegesen költségvetési bevéte-II. A Többsincs Óvoda és Bölcsődében a bölcsődei gondozásért 
leit ajánlotta fel a KEOP 1.1.1/2F/09-2010-0008 sz. „Települési szilárd intézményi térítési díjat nem állapított meg a testület, egyhangúlag 0 Ft-ra 
hulladék gazdálkodási rendszerek fejlesztése Turán” elnevezésű pályá-ítélte meg, mivel a 15 fős létszámmal érdemi bevételre nem tennének szert 
zathoz, valamint 27.049.048 Ft-ra, 53 %-ra egyhangúlag készfizető vele, ugyanakkor jelentős hangulati tényezőt jelent, segítség azoknak a 
kezességet vállalt. Szendrei Ferenc polgármester elmondta, hogy az árok-kisgyermekes szülőknek, akik visszamentek dolgozni. 
ásó- és rakodógépet leszállították. Ezzel párhuzamosan a régi gépet és az III. Az 1/2012. (I.26.) sz. önkormányzati rendeletben a személyes 
összes hulladékgyűjtő gépjárművet értékesítik, és Renault típusú szemét-gondoskodást nyújtó ellátások igénybevételéért fizetendő térítési díjakról 
gyűjtő gépjárművek kerülnek beszerzésre. 10-12 évre így a gyűjtő autók döntött egyhangúlag a testület. Szendrei Ferenc polgármester elmondta, 
kérdése megoldódik. Folyik a vizsgálata, hogyan lehetne a Szelektív Kft.-t hogy a bruttót nincs módjuk megemelni, így nyilván kevesebb lesz a nettó 
hulladékgyűjtő teleppel bővíteni. az ÁFA-emelés miatt. Az iskolára vonatkoztatva ismertette, hogy 2009-

X. A KEOP-2.2.3/A09-2010-0010 azonosító számú „Ivóvízbázis-2011-ben egy árszínvonalon ment ki a díj, még az inflációt sem követte. Ez 
védelem konstrukció – Üzemelő vízbázisok diagnosztikai vizsgálata (A indokoltan minimum 15-20 % lett volna a három év alatt. Mivel ebben a 
komp.) c. projekt megvalósításához projektmenedzsment feladatok ellátá-kategóriában nagy lemaradás volt, így most bevételt tudnak növelni az 
sára a VTK INNOSYSTEM Kft.-t (1134 Bp., Pattanytús u. 7.) bízta meg iskolánál. Az étkeztetés térítési díja a bölcsődében br. 340 Ft, mindkét óvo-
az ajánlat alapján, br. 4.250.000,- Ft összegért. Ajánlattétel érkezett még az dában br. 350 Ft, mindkét óvoda dolgozóinak br. 495 Ft, mindkét óvoda 
ANURA System Tanácsadó Iroda Kft.-től br.4.380.000,- Ft, valamint a vendég ebédje br. 585 Ft, az általános iskola gyermek étkezési díja br. 530 
Kultech Kft.-től br. 4.260.000,- Ft összegben.Ft, az iskolai alkalmazotti ebéd br. 640 Ft, a nyugdíjas ebéd br. 500 Ft lett, 

XI. Dolányi Róbertné jegyző jogszabályváltozásokról adott tájé-az iskolai vendég ebéd br. 715 Ft. A rendelet 2012. február 1-én lépett 
koztatást.hatályba.

XII. A testület 15/2012.(I.25.) számmal egyhangúlag határozott arról, IV. A testület Zné Sz.T. bérlő kérelmére a Tura, Park u. 36/b sz. alatti 
hogy egyetért a Településfejl. és Körnv.véd. Biz. azon javaslatával, hogy a ingatlanrész (sportpálya büféhelyiség) bérbeadásáról döntött egyhan-
ME-FERRO Kft. Tura, Szent István út 53. sz. alatt lévő veszélyes és nem gúlag, 2012. január 1. napjától 2012. december 31. napjáig, 40.000,- 
veszélyes hulladék gyűjtésével kapcsolatos engedélyezési eljárás jogsze-Ft/hó bérleti díj megfizetése ellenében. A helyiségbérleti szerződés egyéb 
rűségét minden szempontból indokoltnak látja felülvizsgálni az arra ille-feltételei a korábbihoz képest változatlanok maradtak.
tékességgel, hatáskörrel rendelkező szervek részéről, különös tekintettel V.  A testület a CENTRAL-KÖVI-SEC KFT. (Tura, Iskola u. 1.) részé-
arra, hogy Tura Város Helyi Építési Szabályzatának jelenleg érvényes előírá-re a Tura Város Önk. tulajdonát képező Tura, Kossuth L. út 163. sz. alatt 
sai miért nem lettek figyelembe véve a két eljárás során. Az önkormányzat lévő ingatlan 30 m2-es helyiségre vonatkozóan 2012. január 1-től 2012. 
16/2006. (VII.26.) rendelet 17.§-a egyértelműen meghatározza: „Külön-május 31-ig továbbra is bérbe kívánja adni a helyiséget vagyonvédelmi-
leges terület hulladékgyűjtő számára (Kh)” valamint a környezetvédelmi távfelügyeleti központ működtetéséhez. A bérleti díjat 70.000,- Ft/hó 
előírásoknál, a 24.§(5). bek. egyértelműen tartalmazza: „A felszín alatti vi-összegben határozza meg. A testület felhívja a Kft. ügyvezetőjének figyel-
zek védelme érdekében a területen potenciálisan szennyezési veszélyt jelen-mét arra, hogy 2012. június 1. napjától az Önkormányzat tulajdonosként 
tő tevékenység nem folytatható.” Továbbá tartalmazza azt is, hogy „Tura más célú hasznosítást tervez az ingatlanra, ezért a bérleti szerződés további 
területe felszín alatti víz szempontjából fokozottan érzékeny és kiemelten meghosszabbítására vélhetően nem lesz lehetőség. Szendrei Ferenc polgár-
érzékeny.” Ezek alapján csak elutasítani lehet a veszélyes hulladék gyűjtésére mester elmondta, hogy ez Tura legjobb területén lévő épület, amit kmb-s 
vonatkozó engedély kiadását. A testület megbízta a polgármestert, hogy a csoport esetén abban az irányban fejlesztenének, viszont annak hiányában 
lakosság érdekében a helyi önkormányzatokról szóló 1990. évi LXV.tv. átrendezést végeznének és egy kereskedelmi egységet alakítana ki az önkor-
2.§(3) bek. alapján kezdeményezze Illés Zoltán államtitkár úrnál a Közép-mányzat belőle, esetleges továbbépítési ill. tetőtér-beépítési lehetőséggel.
Duna-völgyi Természetvédelmi Felügyelőség által kiadott hulladékkezelési VI. Önkormányzati lakás bérlete iránti kérelmet tárgyalta a testület. A 
engedély visszavonását. A napirend kapcsán Belovai Tiborné, az Igazgatási Hevesy úton a lakás hamarosan kiürül, de a Hevesy úti iskolát bővíteni kell, 
és Okmányiroda vezetője elmondta, hogy a VPOP volt kint ellenőrizni a tehát ott lakást nem tudnak újra kiadni. Az egyháznak vissza kell adni a Ta-
ME-FERRO Kft.-nél. Hatásköre a fémhulladékokra terjed ki, de jegyző-bán úti iskolát. A rendőr is csak a beosztása betöltéséig kapta meg a Park úti 
könyvbe vette azt is, hogy nagy mennyiségű szétbontott akkumulátort iskolai lakást, márciusban költözik ki onnan, abból szintén osztálytermet 
találtak, s ezt haladéktalanul jelzik a KDV felé. Dolányi Róbertné jegyző és alakítanak ki. Az Iskola úti lakás kiürülését követően abból is osztálytermet 
Müller Gabriella, a Műszaki és Építéshatósági Iroda vezetője ismertette, hoznak létre, ill. a bővítésén gondolkodnak, tehát a legköltséghatéko-
hogy felkérték az aszódi jegyzőt azonnali helyszíni szemlére.nyabb megoldást keresi az önkormányzat a Tabánból kikerülő osztályok 

XIII. A testület egyhangúlag felhatalmazta a polgármestert, hogy a elhelyezésére. Így összesen négy tanterem bővítésével tudnák a funkciót ki-
Raiffeisen Bank Rt-nél lévő keretbiztosítási jelzálogszerződést aláírja, a jel-váltani. Nné J.I. lakásbérleti kérelmének a testület nem tudott eleget tenni, 
zálogjog csere kapcsán eljárjon. A Központi orvosi ügyeleti rendelő, mivel mivel jelenleg nincs alkalmas bérelhető önkormányzati lakás.
eü. alapellátási célt szolgál, nem felel meg fedezetül, így a szerződésben azt VII. A testület egyhangúlag döntött arról, mint a Hevesy György Ált. 
az Arany J. úti önkormányzati lakásra cserélték.Iskola fenntartója, hogy a 2012. évi iskolatej programhoz csatlakozik, s 

XIV. A testület, mint a Tura és Térsége Hulladékgazdálkodási Önkor-egyben az „Egertej” Tejipari Kft.-vel a szállításra vonatkozó szerződést jóvá-
mányzati Társulás tagönkormányzata, a Társulás Pü. Bizottságába Maros-hagyja. Szendrei Ferenc polgármester tájékoztatásul elmondta, hogy elle-
völgyi János képviselőt, a Pü. Ellenőrző Biz. elnökét delegálta.nőrizték a múlt évi elszámolást, melyet kifogástalan állapotban találtak, 

Napirenden kívül Szendrei Ferenc polgármester részletes tájékoztatást amiért köszönet Erdélyiné Imró Ildikó aljegyző asszonynak. Korsós Attila 
adott a melegvízzel kapcsolatos beruházás helyzetéről, valamint vita zaj-eü. tanácsnoknak is megköszönte, hogy az Élelmiszerbankon keresztül na-
lott a turai közbiztonsági helyzetről annak kapcsán, hogy Sára Tamás kép-gyon sok rászoruló családon segítettek, s annak elszámolásánál is mindent 
viselőt megkeresték az Alsóerdősor utcai lakók az őket érintő sorozatos rendben találtak.
lopások és a magánkertekbe való folyamatos behatolások ügyének meg-VIII. A testület a gyepmesteri feladatok ellátására 2012. január 1-től 
oldására kérve segítséget.2012. december 31-ig az EBFARM Kft.-t (2115 Vácszentlászló, Erdő u. 

S.T.75.), az általa adott 50.000,- Ft/hó, korábbi évvel azonos ajánlati áron 

Tájékoztató a Képviselő-testület üléséről
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2012. január 3-án 16 órakor soron kívüli ülést tartott a képviselő- őrségi koncepció, hogy a rendőrőrsök több ütemben valósuljanak meg. A 
testület, távolmaradását előzetesen bejelentette 2 fő képviselő. Gödöllői Rendőrkapitányság területén Isaszeg és Tura volt versenyben. 

Úgy ítéltek meg, hogy mivel Isaszeg közel 16ezres település, ott fontosabb a I. Az I. számú háziorvosi körzeti ellátás betöltésére tett javaslatot 
rendőrőrs, mint a fele lélekszámú Turán. Kontrát úr kérése volt, hogy Tura tárgyalta a testület Szendrei Ferenc polgármester előterjesztésében, aki 
Város Önkormányzata Pintér Sándor belügyminiszter úrnak is küldjön elmondta, hogy Dr. Duliskovich Tibor 2011. december 24-i halálát 
levelet. Ez a levél el is készült, még a korábbinál is tartalmasabban kifejtve a követően az ellátási kötelezettség visszaszállt Tura Város Önkormányzatára. 
település kérését, s csatolva hozzá az országgyűlési képviselő támogató Az özvegynek, aki maga is orvos, fél év időtartam áll rendelkezésére, hogy a 
levelét. Ha most a rendőrőrsöt nem engedélyeznek, hanem Aszódon az őrs praxist értékesítse. Ha addig nem adják el, akkor visszaszáll az önkormány-
létszámát megnövelik duplájára, és folyamatos lehet Turán a rendőri jelen-zatra a praxisjog értékesítésének lehetősége. Viszont addig is az önkor-
lét, akkor kezdetben az is elég, mert alapvetően nem nyomozóra, hanem mányzatnak gondoskodni kell a helyettesítésről max. fél évig, olyan 
egy folyamatos presszióra van szükség a bűnözőkkel szemben. „Bennünket körülmények között, hogy a finanszírozást az önkormányzat kapná az 
az bánt, hogy lopják az erdőt, kerékpáron eltologatják az erdőt gyakorla-OEP-től. A működési engedélyben Dr. Vészi Zsuzsanna volt megjelölve 
tilag, meg eladásra értékesítik a fát. Nyilván ez egy hosszú folyamat, benne helyettesnek, viszont Vészi doktornő több mindenre hivatkozva nem tudja 
vannak azok a tulajdonosok is vastagon, akik a tulajdonukat nem ellenőr-a helyettesítést megoldani. Felmerült helyettesítőként Dr. Baka Gyula is, 
zik, nem figyelnek rá, s akkor csodálkoznak, hogy szétrabolják. Mert hajla-helyette pedig a felesége rendelne a IV. körzetben. Javasolt Duliskovich 
mosak a törvényt nem tisztelő és nem követő lakosok gazdátlan jószágnak doktor eredeti asszisztenciájának megtartása. A testület egyhangú határo-
tekinteni.” – fogalmazott a polgármester. Tehát inkább sok kisebb bosszan-zattal arról döntött, hogy az üres háziorvosi állás betöltéséről maga 
tó dologról van szó, de a törvénykezés nagyon jól mondja, hogy nincs kis gondoskodik, az üres háziorvosi állás helyettesítéssel történő betöltése 
bűn meg nagy bűn, hanem a bűn az, ami nem hagy bennünket békén, ami érdekében működési engedély kiadását kéri a BFKH Gödöllői, Aszódi, 
molesztál. Szomorú tény, hogy a rendőrség munkáját degradálja, ha a bű-Veresegyházi Kistérségi Népegészségügyi Intézet Tisztifőorvosától. A tes-
nözőt a rendőr beviszi, a bíróság pedig elengedi. Pálinkás Ildikó, mint tület 2011. december 25. napjától az I. számú háziorvosi körzet 
lopási bűncselekményben érintett áldozat elmondta, hogy leggyakrabban helyettesítéssel történő ellátásával Dr. Baka Gyula háziorvost bízta meg.
nem is az ellopott érték a jelentős, hanem az, hogy a lakók biztonságérzetét 
veszik el egy életre. Szót ejtett arról is, hogy ha már Turán nincs rendőr, 2012. január 11-én 16 órakor soron kívüli ülést tartott a képviselő-
akkor legalább az önkormányzat által támogatott polgárőröket ne vigyék el testület.
Turáról azzal, hogy Aszód és környékén legyen járőr páros. I. A KMOP-4.6.1-11 kódszámú, „Nevelési intézmények fejlesztése” 

A polgármester tájékoztatta a testületet, hogy a járó-beteg szakellátás c. pályázaton történő részvételről döntött a testület. A napirend előadója, 
ügyében megkeresték az Aszódi Rendelőintézetből, amit annak idején nem Szendrei Ferenc polgármester elsőként megkérdezte a Településfejl.- és 
adtak vissza a megyének, hanem különböző módon bérbe lett adva. A bérlő Körny.véd., valamint a KOS Bizottság elnökeit, hogy a két óvodai intéz-
rájött, hogy a rendelkezésre álló pénzből nem tud kijönni, 38 mFt hiányzik ménynél tett vizsgálódások során milyen véleményre jutottak. Sára Tamás, 
a működéshez. Tura korábban kérte, hogy Aszódon legyen járó-beteg szak-a Településfejl. és Körny.véd. Biz. elnöke elmondta, hogy csak mint kép-
ellátás, ami egy darabig volt is, aztán felfüggesztették. Hivatalos értesítést viselő tud nyilatkozni, a Bizottság nevében nem áll módjában. Támogatja a 
még nem kapott a település, de elvileg visszasorolták Turát Aszódra. Így az Többsincs Óvoda és Bölcsőde pályázati úton történő fejlesztését. A bejárás 
üzemeltető Kft. támogatást kér Tura Város Önkormányzatától. A polgár-során egyértelmű volt, hogy ezen intézmény épülete és nyílászárói olyan 
mester ezzel szemben lépett Hatvan felé, Dr. Rosta Ildikó igazgató főor-állapotban vannak, hogy energia spórolás céljából célszerű a pályázatot 
vossal vette fel a kapcsolatot, hogy milyen körülmények között tudna Tura rájuk nézve benyújtani. Kálna Tibor, a KOS Bizottság elnöke ismertette, 
hozzájuk kerülni, mert ott rögtön szakorvosi ellátásban tud a beteg része-hogy csak formálisan sikerült konzultálnia a bizottsági tagokkal, ill. 
sülni, s egy forintot sem kellene fizetni érte. Korsós Attila eü. tanácsnok mindkét óvodavezetővel külön-külön. A Kastélykerti Óvoda vezetője 
véleménye szerint a betegek sohasem a szakmai ellátás színvonalát, hanem a tényként azt hozta fel, hogy a csoportlétszámok, s ehhez kapcsolódóan 
megközelíthetőséget nézik. Azt is meg kellene vizsgálni, hogy melyik az a esetlegesen majd a körzethatárok módosítása jelenthet gondot a másik 
réteg, amelyik jár az ellátásra.óvodában történő bővítést követően. Kiemelte, hogy magasabb számban 

A polgármester tájékoztatta a testületet, hogy az Sz.L. tulajdonában vannak halmozottan hátrányos helyzetű gyerekek az óvodájukban. A 
lévő telephelyet bérli a ME-FERRO Kft. Először fémkereskedéssel kez-Többsincs Óvoda vezetője úgy ítélte meg, hogy a körzethatárok rendkívül 
dett, de most veszélyes anyagok tárolásával is foglalkozni akar. Mivel azon-rugalmasak és azokat egy pályázatnál nehezen lehet a jövőre nézve 100 %-ig 
ban nem volt jogerős nekik a veszélyes hulladékok gyűjtésére vonatkozó kiszámítani. Viszont az ő esetükben az épület állaga igényel több felújítást. 
engedély, így Tura Város Önk. megfellebbezte azt. Dolányi Róbertné A KOS Bizottság a javaslatánál azt is figyelembe vette, hogy a Kastélykerti 
jegyző ehhez kapcsolódva elmondta, hogy építéshatósági vonalon kértek Óvodában a közelmúltban volt egy nem kis léptékű fejlesztés, így a pályázat 
szakhatósági hozzájárulást, amiben Tura megírta szakhatósági véleményét, benyújtását a Többsincs Óvoda és Bölcsőde vonatkozásában támogatják. A 
s ez alapján zajkibocsátási határértéket állapított meg a hatóság. A nem polgármester az indokok felsorolásában kiegészítésképpen elmondta, hogy 
veszélyes hulladékok országos gyűjtése és szállítása már jogerős a cég számá-az iskola-ügy bizonytalan kérdésköre miatt nem tudják, hogy az iskolai 
ra, szemben a nem jogerős veszélyes hulladékgyűjtéssel. Évente 80 tonna konyhát meg tudják-e tartani, viszont már most gondolniuk kell arra, hogy 
hulladék gyűjtésére van engedélyük. A polgármester egyértelműen kinyil-legyen egy helyiség, ahol az iskola ez irányú szerepét átvéve, a kint étkezőket 
vánította, hogy küzdenek a hulladékgyűjtő telep működése ellen, hiszen az ki tudják szolgálni, esetleg a szociális étkezőket át tudják csoportosítani. 
egyik nyomós ok, hogy csaknem 40.000 ember Turáról, erről az 5 km2-ről Egyhangú határozatban kimondásra került, hogy a Közép-mo.-i Operatív 
kap ivóvizet. Több helyi civil szervezetet megkerestek és bevontak ebbe a Program keretében meghirdetett, fent nevezett pályázatot a Többsincs 
tiltakozási folyamatba (Szép Turáért Egyesület, Vigyázó Kör). Baranyi Óvoda és Bölcsőde fejlesztésére kívánja benyújtani a testület.
Miklós képviselő hozzászólásában értetlenségét fejezte ki, hogy egy ilyen II. Ismét napirendre került az I. sz. háziorvosi körzet ellátására 
horderejű ügyben a cég nem kereste meg az önkormányzatot, egy nagy vonatkozó javaslat, mert kiderült, hogy egy orvosnak nem lehet két praxisa, 
vállalkozás indításánál nem tett egy udvarias gesztust, még akkor is, ha nem így a megüresedett helyre a testület egyhangú döntése alapján nem Dr. 
Tura az engedélyező hatóság. Sára Tamás, a Településfejl. és Körny.véd. Biz. Baka Gyula, hanem felesége, Dr. Pap Jolán Ida kerül a praxis eladásáig.
elnöke érdekesnek tartotta, hogy a HÉSZ elfogadásának ügymenetében a Napirenden kívül Szendrei Ferenc polgármester szólt a rendőrőrssel 
KDV elég kritikus megjegyzéseket tett a zöldfolyosó kapcsán, így elvárható kapcsolatban. Tájékoztatta a képviselőket, hogy levelet írtak Dr. Kontrát 
lenne, hogyha Tura ívóvíz-bázisának vonatkozásában szigorú szabályozást Károly államtitkárnak, a megyei főkapitánynak, a gödöllői kapitánynak, 
írtak elő, akkor ők is aszerint járjanak el. Végül a jegyző tájékoztatta a ill. Tóth Gábor országgyűlési képviselőnek az ügyben. Van egy olyan rend-

jelenlévőket, hogy a közeljövőben kerül sor KDV hatósági szemlére a egyhangúlag elfogadta. Dolányi Róbertné jegyző felhívta a figyelmet, hogy 
hulladékgyűjtő telepen, ahová a képviselő-testületet is várják. azonnal jelezni kell, ha észlelik a kóbor ebeket. Szendrei Ferenc polgár-

mester tapasztalata szerint sajnos rengeteg a felelőtlen ember, akinek kijár a 
kutyája, s ezeknek az ebeknek a 30 %-a oltva sincs.2012. január 25-én 16 órakor munkaterv szerinti ülést tartott a 

IX. A Tura és Térsége Hulladékgazdálkodási Társulás 51.035.940 Ft képviselő-testület, 1 fő képviselő későbbi érkezésével.
összegű ÁFA megelőlegező hitel felvételéről döntött korábban, 2012. I. A lejárt határidejű önkormányzati határozatok végrehajtásáról 
január 1. és 2013. december 31. közötti futamidővel. Így a testület a hitel és szóló jelentést fogadta el egyhangúlag a testület.
járulékai visszafizetésének biztosítékául elsődlegesen költségvetési bevéte-II. A Többsincs Óvoda és Bölcsődében a bölcsődei gondozásért 
leit ajánlotta fel a KEOP 1.1.1/2F/09-2010-0008 sz. „Települési szilárd intézményi térítési díjat nem állapított meg a testület, egyhangúlag 0 Ft-ra 
hulladék gazdálkodási rendszerek fejlesztése Turán” elnevezésű pályá-ítélte meg, mivel a 15 fős létszámmal érdemi bevételre nem tennének szert 
zathoz, valamint 27.049.048 Ft-ra, 53 %-ra egyhangúlag készfizető vele, ugyanakkor jelentős hangulati tényezőt jelent, segítség azoknak a 
kezességet vállalt. Szendrei Ferenc polgármester elmondta, hogy az árok-kisgyermekes szülőknek, akik visszamentek dolgozni. 
ásó- és rakodógépet leszállították. Ezzel párhuzamosan a régi gépet és az III. Az 1/2012. (I.26.) sz. önkormányzati rendeletben a személyes 
összes hulladékgyűjtő gépjárművet értékesítik, és Renault típusú szemét-gondoskodást nyújtó ellátások igénybevételéért fizetendő térítési díjakról 
gyűjtő gépjárművek kerülnek beszerzésre. 10-12 évre így a gyűjtő autók döntött egyhangúlag a testület. Szendrei Ferenc polgármester elmondta, 
kérdése megoldódik. Folyik a vizsgálata, hogyan lehetne a Szelektív Kft.-t hogy a bruttót nincs módjuk megemelni, így nyilván kevesebb lesz a nettó 
hulladékgyűjtő teleppel bővíteni. az ÁFA-emelés miatt. Az iskolára vonatkoztatva ismertette, hogy 2009-

X. A KEOP-2.2.3/A09-2010-0010 azonosító számú „Ivóvízbázis-2011-ben egy árszínvonalon ment ki a díj, még az inflációt sem követte. Ez 
védelem konstrukció – Üzemelő vízbázisok diagnosztikai vizsgálata (A indokoltan minimum 15-20 % lett volna a három év alatt. Mivel ebben a 
komp.) c. projekt megvalósításához projektmenedzsment feladatok ellátá-kategóriában nagy lemaradás volt, így most bevételt tudnak növelni az 
sára a VTK INNOSYSTEM Kft.-t (1134 Bp., Pattanytús u. 7.) bízta meg iskolánál. Az étkeztetés térítési díja a bölcsődében br. 340 Ft, mindkét óvo-
az ajánlat alapján, br. 4.250.000,- Ft összegért. Ajánlattétel érkezett még az dában br. 350 Ft, mindkét óvoda dolgozóinak br. 495 Ft, mindkét óvoda 
ANURA System Tanácsadó Iroda Kft.-től br.4.380.000,- Ft, valamint a vendég ebédje br. 585 Ft, az általános iskola gyermek étkezési díja br. 530 
Kultech Kft.-től br. 4.260.000,- Ft összegben.Ft, az iskolai alkalmazotti ebéd br. 640 Ft, a nyugdíjas ebéd br. 500 Ft lett, 

XI. Dolányi Róbertné jegyző jogszabályváltozásokról adott tájé-az iskolai vendég ebéd br. 715 Ft. A rendelet 2012. február 1-én lépett 
koztatást.hatályba.

XII. A testület 15/2012.(I.25.) számmal egyhangúlag határozott arról, IV. A testület Zné Sz.T. bérlő kérelmére a Tura, Park u. 36/b sz. alatti 
hogy egyetért a Településfejl. és Körnv.véd. Biz. azon javaslatával, hogy a ingatlanrész (sportpálya büféhelyiség) bérbeadásáról döntött egyhan-
ME-FERRO Kft. Tura, Szent István út 53. sz. alatt lévő veszélyes és nem gúlag, 2012. január 1. napjától 2012. december 31. napjáig, 40.000,- 
veszélyes hulladék gyűjtésével kapcsolatos engedélyezési eljárás jogsze-Ft/hó bérleti díj megfizetése ellenében. A helyiségbérleti szerződés egyéb 
rűségét minden szempontból indokoltnak látja felülvizsgálni az arra ille-feltételei a korábbihoz képest változatlanok maradtak.
tékességgel, hatáskörrel rendelkező szervek részéről, különös tekintettel V.  A testület a CENTRAL-KÖVI-SEC KFT. (Tura, Iskola u. 1.) részé-
arra, hogy Tura Város Helyi Építési Szabályzatának jelenleg érvényes előírá-re a Tura Város Önk. tulajdonát képező Tura, Kossuth L. út 163. sz. alatt 
sai miért nem lettek figyelembe véve a két eljárás során. Az önkormányzat lévő ingatlan 30 m2-es helyiségre vonatkozóan 2012. január 1-től 2012. 
16/2006. (VII.26.) rendelet 17.§-a egyértelműen meghatározza: „Külön-május 31-ig továbbra is bérbe kívánja adni a helyiséget vagyonvédelmi-
leges terület hulladékgyűjtő számára (Kh)” valamint a környezetvédelmi távfelügyeleti központ működtetéséhez. A bérleti díjat 70.000,- Ft/hó 
előírásoknál, a 24.§(5). bek. egyértelműen tartalmazza: „A felszín alatti vi-összegben határozza meg. A testület felhívja a Kft. ügyvezetőjének figyel-
zek védelme érdekében a területen potenciálisan szennyezési veszélyt jelen-mét arra, hogy 2012. június 1. napjától az Önkormányzat tulajdonosként 
tő tevékenység nem folytatható.” Továbbá tartalmazza azt is, hogy „Tura más célú hasznosítást tervez az ingatlanra, ezért a bérleti szerződés további 
területe felszín alatti víz szempontjából fokozottan érzékeny és kiemelten meghosszabbítására vélhetően nem lesz lehetőség. Szendrei Ferenc polgár-
érzékeny.” Ezek alapján csak elutasítani lehet a veszélyes hulladék gyűjtésére mester elmondta, hogy ez Tura legjobb területén lévő épület, amit kmb-s 
vonatkozó engedély kiadását. A testület megbízta a polgármestert, hogy a csoport esetén abban az irányban fejlesztenének, viszont annak hiányában 
lakosság érdekében a helyi önkormányzatokról szóló 1990. évi LXV.tv. átrendezést végeznének és egy kereskedelmi egységet alakítana ki az önkor-
2.§(3) bek. alapján kezdeményezze Illés Zoltán államtitkár úrnál a Közép-mányzat belőle, esetleges továbbépítési ill. tetőtér-beépítési lehetőséggel.
Duna-völgyi Természetvédelmi Felügyelőség által kiadott hulladékkezelési VI. Önkormányzati lakás bérlete iránti kérelmet tárgyalta a testület. A 
engedély visszavonását. A napirend kapcsán Belovai Tiborné, az Igazgatási Hevesy úton a lakás hamarosan kiürül, de a Hevesy úti iskolát bővíteni kell, 
és Okmányiroda vezetője elmondta, hogy a VPOP volt kint ellenőrizni a tehát ott lakást nem tudnak újra kiadni. Az egyháznak vissza kell adni a Ta-
ME-FERRO Kft.-nél. Hatásköre a fémhulladékokra terjed ki, de jegyző-bán úti iskolát. A rendőr is csak a beosztása betöltéséig kapta meg a Park úti 
könyvbe vette azt is, hogy nagy mennyiségű szétbontott akkumulátort iskolai lakást, márciusban költözik ki onnan, abból szintén osztálytermet 
találtak, s ezt haladéktalanul jelzik a KDV felé. Dolányi Róbertné jegyző és alakítanak ki. Az Iskola úti lakás kiürülését követően abból is osztálytermet 
Müller Gabriella, a Műszaki és Építéshatósági Iroda vezetője ismertette, hoznak létre, ill. a bővítésén gondolkodnak, tehát a legköltséghatéko-
hogy felkérték az aszódi jegyzőt azonnali helyszíni szemlére.nyabb megoldást keresi az önkormányzat a Tabánból kikerülő osztályok 

XIII. A testület egyhangúlag felhatalmazta a polgármestert, hogy a elhelyezésére. Így összesen négy tanterem bővítésével tudnák a funkciót ki-
Raiffeisen Bank Rt-nél lévő keretbiztosítási jelzálogszerződést aláírja, a jel-váltani. Nné J.I. lakásbérleti kérelmének a testület nem tudott eleget tenni, 
zálogjog csere kapcsán eljárjon. A Központi orvosi ügyeleti rendelő, mivel mivel jelenleg nincs alkalmas bérelhető önkormányzati lakás.
eü. alapellátási célt szolgál, nem felel meg fedezetül, így a szerződésben azt VII. A testület egyhangúlag döntött arról, mint a Hevesy György Ált. 
az Arany J. úti önkormányzati lakásra cserélték.Iskola fenntartója, hogy a 2012. évi iskolatej programhoz csatlakozik, s 

XIV. A testület, mint a Tura és Térsége Hulladékgazdálkodási Önkor-egyben az „Egertej” Tejipari Kft.-vel a szállításra vonatkozó szerződést jóvá-
mányzati Társulás tagönkormányzata, a Társulás Pü. Bizottságába Maros-hagyja. Szendrei Ferenc polgármester tájékoztatásul elmondta, hogy elle-
völgyi János képviselőt, a Pü. Ellenőrző Biz. elnökét delegálta.nőrizték a múlt évi elszámolást, melyet kifogástalan állapotban találtak, 

Napirenden kívül Szendrei Ferenc polgármester részletes tájékoztatást amiért köszönet Erdélyiné Imró Ildikó aljegyző asszonynak. Korsós Attila 
adott a melegvízzel kapcsolatos beruházás helyzetéről, valamint vita zaj-eü. tanácsnoknak is megköszönte, hogy az Élelmiszerbankon keresztül na-
lott a turai közbiztonsági helyzetről annak kapcsán, hogy Sára Tamás kép-gyon sok rászoruló családon segítettek, s annak elszámolásánál is mindent 
viselőt megkeresték az Alsóerdősor utcai lakók az őket érintő sorozatos rendben találtak.
lopások és a magánkertekbe való folyamatos behatolások ügyének meg-VIII. A testület a gyepmesteri feladatok ellátására 2012. január 1-től 
oldására kérve segítséget.2012. december 31-ig az EBFARM Kft.-t (2115 Vácszentlászló, Erdő u. 

S.T.75.), az általa adott 50.000,- Ft/hó, korábbi évvel azonos ajánlati áron 

Tájékoztató a Képviselő-testület üléséről
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EU TÁMOGATÁSBÓL MEGÉPÜL A VÁCSZENTLÁSZLÓ ÉS TÉRSÉGE
SZENNYVÍZ-ELHELYEZÉSI AGGLOMERÁCIÓ
CSATORNA HÁLÓZATA ÉS TISZTÍTÓ MŰVE

2 787 676 570 forint összegű Európai Uniós és hazai támogatással megépül
a Vácszentlászló és Térsége szennyvíz-elhelyezési agglomeráció csatorna hálózata és tisztítóműve, 

ezáltal megvalósul a térség legjelentősebb környezetvédelmi beruházása.

A projekt célja a Vácszentlászló agglomerációhoz tartozó Beruházási és Üzemeltetési Önkormányzati Társulás 2009-ben 
települések - Vácszentlászló, Valkó, Zsámbok - belterületeinek vette fel a kapcsolatot a Pest Megyei Múzeumok Igazgatóságával 
közüzemû csatornázása és szennyvíz-elvezetése, valamint a a régészeti feltárások elvégzése kapcsán. A terület régészeti 
közcsatornával elvezetett szennyvizek teljes biológiai tisztítása. A leletmentesítése 2010 novemberében kezdôdött meg és 2011 
három település által létrehozott Önkormányzati Társulás 2009. július végén fejezôdött be.
január 6-án határozatlan idôre megalakult. A hatályos A projektben résztvevôk kiválasztását közbeszerzési 
önkormányzati törvény szerint a szennyvíz elvezetése és az eljárások keretében kellett elvégezni a hatályos jogszabályoknak 
európai uniós elôírások szerinti tisztítása a települési önkor- megfelelôen. A projekt legnagyobb részét felölelô csatornahálózat 
mányzatok feladata. Jelenleg a Társulás tagönkormányzatai nem kivitelezôjének kiválasztása közbeszerzési eljárás keretében 
rendelkeznek csatornahálózattal, illetve szennyvíztisztító telep- jelenleg is folyamatban van. A szennyvíztisztító telep építését 
pel. Ennek kialakítását az európai uniós forrásból kívánják meg- végzô vállalkozóval a társult önkormányzatok 2012. február 8-án 
valósítani a jövôben, ezzel megvalósítva az Európai Unió által elôírt írták alá a vállalkozási szerzôdést a Vácszentlászló Polgármesteri 
környezetterhelés mérséklését. A fejlesztés eredményeképp a Hivatalban, még ebben a hónapban átadják a munkaterületeket. 
tisztítatlan szennyvízelhelyezés környezetben okozott negatív ha- A munkaterület átadást követôen áprilisban megkezdôdhet a ki-
tásai megszûnnek. A három település belterületén épülô összes vitelezés és várhatóan 2013 novemberében fejezôdik be a kör-
szennyvízcsatorna hossza: 78 942 méter. Szennyvíztisztítás: a nyezet megóvása szempontjából kiemelkedô fontosságú projekt. 
csatorna-hálózat megvalósulásával az érintett településeken 
keletkezô szennyvizek az újonnan létesítendô szennyvíztisztító 
telepen kerülnek tisztításra, ami a 3 település súlypontjában, a 
befogadó Hajta vízfolyás mellett kerülne kialakításra. A tisztított 
szennyvizek befogadója egyrészt a Hajta vízfolyás fôága, valamint 
a mellette kialakított nyárfás, drénezett, öntözéses terület. A bio-
lógiai tisztító rendszerbôl kikerülô stabil állapotú iszap gravitációs 
sûrûsítésre, majd gépi víztelenítés után tengelyen elszállításra 
kerül.

Az Európai Unió támogatásával megvalósuló szennyvíz-
tisztító telep megépítésének feltétele volt a régészeti feltárások 
lefolytatása a megvalósulási helyszínen. A VVZS Csatorna 

További információ:
Horváth László  - VVZS Csatorna Beruházási és Üzemeltetési 

Önkormányzati Társulás elnöke
E-mail: polg.hiv.vacszentl@invitel.hu
Telefon: 06-28-485-128

Az elmúlt években a  hulladék-
kezelésben használt gépek, technológiai berendezések meghibásodása 
mindennapossá vált, javíttatásuk sok pénzbe került, ezért a Tura és 
Térsége Hulladékgazdálkodási Önkormányzati Társulás a gépek cseréje 
mellett döntött. E cél elérése, valamint a szállítandó zöld hulladék csök-
kentése érdekében pályázatot nyújtott be, amelynek eredményeképpen 
156.590.603.-Ft vissza nem térítendő európai uniós-magyar állam 
támogatását nyert el a KEOP-1.1.1/2F/09-2010-0008 azonosító számú 
pályázattal.

A projekt keretében beszerzett technológiai berendezések és 
gépek jelentős minőségjavulást eredményeznek a jelenlegi eszköz-
állományban. Az új eszközök beszerzésére az elmúlt évben közbeszerzési 
eljárásokat indítottak, melyek közül legelőször az árokásó- rakodógép 
beszerzésére és szállítására került sor. A TERRA Hungária Építőgép Kft.  
a JCB 3CX ECO Contractor típusú gépre 36 hónap jótállást és az 
alkatrészek 10 évig történő biztosítását vállalta. A vadonatúj, komfortos, 
minden igényt kielégítő, nagy teherbírású munkagép január 25-én 
érkezett meg a Szelektív Kft. telephelyére. A sajtótájékoztatóval 
egybekötött gépátvételnél jelen volt Vanó András - Galgahévíz 
polgármestere, a Hulladékgazdálkodási Önkormányzati Társulás 
elnöke, Juhász Sándor - Tura Város alpolgármestere, Horváth László 
Tibor - Vácszentlászló polgármestere, Dr Král László jegyző, Benke 
Sándor - a Szelektív Kft. ügyvezető igazgatója, Semmel Tibor - a Terra 
Hungária Építőgép Kft. területi képviselője, Sebestyén Klára 
projektmenedzser valamint a sajtó meghívott munkatársai.

T.A.

 nagy igénybevételnek köszönhetően a

Valami Európa!

RENDŐRSÉGI HÍREK

ESZKÖZBESZERZÉS ÉS FEJLESZTÉSEK
PÁLYÁZAT ÚTJÁN

2011 októberében lapunk is beszámolt a Szelektív Kft. pályázati 
forrásból történő fejlesztési és korszerűsítési terveiről, a pályázat 
aktuális állapotáról, készültségéről. 
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Értesítem a tisztelt ebtulajdonosokat, hogy az ebek veszettség elleni kötelező 
védőoltását az alábbi idôpontokban és helyszíneken végzem:

Március 14. (szerda) 8-10 óráig és du. 16-17 óráig a VÁSÁRTÉREN
Március 15. (csütörtök) 8-10 óráig az ÁLLATORVOSI RENDELŐBEN (Thököly u. 35.)

Március 16. (péntek) és 17. (szombat) az alábbi oltópontokon: 

                                         
Március 24. (szombat) 8-10 óráig az ÁLLATORVOSI RENDELŐBEN
Minden nap rendelési időben 8-9 óráig az ÁLLATORVOSI RENDELŐBEN (Thököly u. 35.)

 

ÉRTESÍTÉS EBOLTÁSRÓL
LOPÁS:  Ismere t l en  s zemé ly  
2012.02.16 -án 11.20 óra és 11.25 
óra közötti időben Tura Posta Hivatal 
előtti kerékpártárolóból eltulajdo-
nított egy kerékpárt. Lopással okozott 
kár: 25.000 Ft.

LOPÁS és RONGÁLÁS: Ismeretlen 
t e t t e s  2012 .02 .17  20 :00  é s  
2012.02.18 10:00 közötti időben 
2194 Tura, Alsóerdő sor 59. sz. alatti 
családi ház hátsó fészerét és garázsát 
feltörte és onnan vasajtót, zártszelvé-
nyeket, vascsöveket, öntöttvas radiá-
tort, vas székeket, vasasztalt, gázpalac-
kokat és fateknőt tulajdonított el. A 
lopással okozott kár: 150.000.- Ft, 
rongálással: 10.000.- Ft.

hVásártér 8-9 -ig
hSzent István út - Madách u. sarok 9-10 -ig
hMaros Tüzép (Rákóczi u. 112.) 10-11 -ig
hSportpálya parkoló 11-12 -ig
hAradi u. – Erdész u. sarok 12-13 -ig
hCOOP bolt parkoló (Zsámboki u. 58.) 13-14 -ig
hArany J. u. - Liszt F. u. közti tér 14-15 -ig

Az oltási díj: 3000 Ft/eb, ami tartalmazza a féreghajtó árát is.
Kérem az ebek számozott (zöld) oltási könyvét hozzák magukkal!

A 164/2008 (XII.20.) FVM rendelet alapján az ebtulajdonos köteles minden 3 hónaposnál idôsebb ebet 
veszettség ellen beoltatni. Veszettség elleni oltást elmulasztó ebtulajdonos szabálysértést követ el, az oltatlan 
kutyák pedig ebrendészeti eljárás alá kerülnek. Az eboltás az ebek tartási helyén is elvégezhetô. 
A háznál történő oltást az elmúlt évekhez hasonló módon, utcák szerint beosztva, elôzetes 
értesítés után március 18. és április 12. között végzem. A kiszállási díj udvaronként 800 Ft.
Tel: 06-20-9253-824 vagy 06-28-467-287

Dr. Dobos László
állatorvos Gödöllői Rendőrkapitányság

ELKÖSZÖN A FELELŐS SZERKESZTŐ
Eltelt kerek három esztendő, amit a Turai Hírlapnál felelős Így – döntésemet né-

szerkesztőként töltöttem el egy jól működő, sokszínű csapat élén. 2009 hány hónapja előzetesen jelezve 
márciusában még az volt a tét, hogy meg tud-e maradni a helyi újság, polgármester úr felé – tovább-
lesz-e a turaiak közül, aki anyagi megszorítások mellett is, de felvállalja a adom a stafétát egyik szerkesz-
lakosság folyamatos tájékoztatásának ezt a formáját. A polgármester úr tőségi tagunknak, Tóth Anitá-
felkérésére szinte egyik napról a másikra kellett döntenem, s én igye- nak. Azzal a nyugodt tudattal 
keztem tenni a dolgom, Turáért elkötelezetten, lokálpatriótaként, mint teszem ezt, hogy egy helyi, a 
már megannyi számos helyzetben. Nagy lehetőség volt ez számomra, közéletben régóta aktivitást mu-
hiszen szakmai előrelépésre késztetett, gazdagította kommunikációs, tató, a kiadványkészítésben jár-
helyzetfelismerő készségemet, fejlesztette lényeglátásomat, de ami a leg- tassággal és szakmai tapaszta-
fontosabb: általa még inkább megismerhettem lakóhelyemet, számos lattal rendelkező kolléga gond-
kedves, Turáért lelkesedő embert. jaira bízom e szép feladatot.

A kihívás ösztönösen hajtott a lap bizonyos mértékű megújítása Egyúttal távozik a szerkesztőségtől Kuti József és Pető János, de 
felé, mely terjedelemben, arculatváltásban, új rovatok megjelenésében persze ez nem azt jelenti, hogy a későbbiekben ne működnének együtt a 
öltött testet. A bíztató olvasói visszajelzések ellenére azonban tudatosí- Turai Hírlappal egy-egy cikk megírásában. S én sem búcsúzom vég-
tanom kellett, hogy fő munkaköri tevékenységem elsősorban intéz- legesen, mert más minőségben, szerkesztőségi tagként továbbra is talál-
ményvezetőként köt a lap kiadását is végző Bartók Béla Művelődési kozhatnak majd folyamatosan írásaimmal.
Házhoz. A változó önkormányzati és közművelődési törvény sokasítja Az őszinte köszönet szavaival illetem minden szerkesztőségi ta-

gunkat és külsős munkatársat fáradhatatlanságukért, az önkormány-kötelező feladatainkat, kivitelezési szakaszba érkezett a művelődési ház 
zatot a bizalomért és a finanszírozásért, a Rosental Nyomdát és törde-udvarán kialakítandó játszótér, a fenntartónk mindennapjainkat is érin-
lőjét, Szabados Tamást a rugalmasságért, s mindenek előtt a Kedves tő struktúraváltásra készül a helyi közművelődési életben, egyre inkább 
Olvasókat folyamatos érdeklődésükért, lapunk igényléséért. szem előtt kell tartanunk a turai néprajzi- és folklórértékek folyamatos 

Az új felelős szerkesztőnek sikerekben gazdag, kitartó munkát megőrzését és továbbadását, hiánypótló helyi kiadványokat szükséges 
kívánok!készítenünk, új színtérként és rendezvényhelyszínként áll előttünk a 

főtér … s még megannyi teendő, amit lelkiismeretem szerint csak akkor 
Seres Tündetudok vezetőként ellátni, ha kevésbé aprózódom fel a tennivalók 

leköszönő felelős szerkesztősokféleségében.
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EU TÁMOGATÁSBÓL MEGÉPÜL A VÁCSZENTLÁSZLÓ ÉS TÉRSÉGE
SZENNYVÍZ-ELHELYEZÉSI AGGLOMERÁCIÓ
CSATORNA HÁLÓZATA ÉS TISZTÍTÓ MŰVE

2 787 676 570 forint összegű Európai Uniós és hazai támogatással megépül
a Vácszentlászló és Térsége szennyvíz-elhelyezési agglomeráció csatorna hálózata és tisztítóműve, 

ezáltal megvalósul a térség legjelentősebb környezetvédelmi beruházása.

A projekt célja a Vácszentlászló agglomerációhoz tartozó Beruházási és Üzemeltetési Önkormányzati Társulás 2009-ben 
települések - Vácszentlászló, Valkó, Zsámbok - belterületeinek vette fel a kapcsolatot a Pest Megyei Múzeumok Igazgatóságával 
közüzemû csatornázása és szennyvíz-elvezetése, valamint a a régészeti feltárások elvégzése kapcsán. A terület régészeti 
közcsatornával elvezetett szennyvizek teljes biológiai tisztítása. A leletmentesítése 2010 novemberében kezdôdött meg és 2011 
három település által létrehozott Önkormányzati Társulás 2009. július végén fejezôdött be.
január 6-án határozatlan idôre megalakult. A hatályos A projektben résztvevôk kiválasztását közbeszerzési 
önkormányzati törvény szerint a szennyvíz elvezetése és az eljárások keretében kellett elvégezni a hatályos jogszabályoknak 
európai uniós elôírások szerinti tisztítása a települési önkor- megfelelôen. A projekt legnagyobb részét felölelô csatornahálózat 
mányzatok feladata. Jelenleg a Társulás tagönkormányzatai nem kivitelezôjének kiválasztása közbeszerzési eljárás keretében 
rendelkeznek csatornahálózattal, illetve szennyvíztisztító telep- jelenleg is folyamatban van. A szennyvíztisztító telep építését 
pel. Ennek kialakítását az európai uniós forrásból kívánják meg- végzô vállalkozóval a társult önkormányzatok 2012. február 8-án 
valósítani a jövôben, ezzel megvalósítva az Európai Unió által elôírt írták alá a vállalkozási szerzôdést a Vácszentlászló Polgármesteri 
környezetterhelés mérséklését. A fejlesztés eredményeképp a Hivatalban, még ebben a hónapban átadják a munkaterületeket. 
tisztítatlan szennyvízelhelyezés környezetben okozott negatív ha- A munkaterület átadást követôen áprilisban megkezdôdhet a ki-
tásai megszûnnek. A három település belterületén épülô összes vitelezés és várhatóan 2013 novemberében fejezôdik be a kör-
szennyvízcsatorna hossza: 78 942 méter. Szennyvíztisztítás: a nyezet megóvása szempontjából kiemelkedô fontosságú projekt. 
csatorna-hálózat megvalósulásával az érintett településeken 
keletkezô szennyvizek az újonnan létesítendô szennyvíztisztító 
telepen kerülnek tisztításra, ami a 3 település súlypontjában, a 
befogadó Hajta vízfolyás mellett kerülne kialakításra. A tisztított 
szennyvizek befogadója egyrészt a Hajta vízfolyás fôága, valamint 
a mellette kialakított nyárfás, drénezett, öntözéses terület. A bio-
lógiai tisztító rendszerbôl kikerülô stabil állapotú iszap gravitációs 
sûrûsítésre, majd gépi víztelenítés után tengelyen elszállításra 
kerül.

Az Európai Unió támogatásával megvalósuló szennyvíz-
tisztító telep megépítésének feltétele volt a régészeti feltárások 
lefolytatása a megvalósulási helyszínen. A VVZS Csatorna 

További információ:
Horváth László  - VVZS Csatorna Beruházási és Üzemeltetési 

Önkormányzati Társulás elnöke
E-mail: polg.hiv.vacszentl@invitel.hu
Telefon: 06-28-485-128

Az elmúlt években a  hulladék-
kezelésben használt gépek, technológiai berendezések meghibásodása 
mindennapossá vált, javíttatásuk sok pénzbe került, ezért a Tura és 
Térsége Hulladékgazdálkodási Önkormányzati Társulás a gépek cseréje 
mellett döntött. E cél elérése, valamint a szállítandó zöld hulladék csök-
kentése érdekében pályázatot nyújtott be, amelynek eredményeképpen 
156.590.603.-Ft vissza nem térítendő európai uniós-magyar állam 
támogatását nyert el a KEOP-1.1.1/2F/09-2010-0008 azonosító számú 
pályázattal.

A projekt keretében beszerzett technológiai berendezések és 
gépek jelentős minőségjavulást eredményeznek a jelenlegi eszköz-
állományban. Az új eszközök beszerzésére az elmúlt évben közbeszerzési 
eljárásokat indítottak, melyek közül legelőször az árokásó- rakodógép 
beszerzésére és szállítására került sor. A TERRA Hungária Építőgép Kft.  
a JCB 3CX ECO Contractor típusú gépre 36 hónap jótállást és az 
alkatrészek 10 évig történő biztosítását vállalta. A vadonatúj, komfortos, 
minden igényt kielégítő, nagy teherbírású munkagép január 25-én 
érkezett meg a Szelektív Kft. telephelyére. A sajtótájékoztatóval 
egybekötött gépátvételnél jelen volt Vanó András - Galgahévíz 
polgármestere, a Hulladékgazdálkodási Önkormányzati Társulás 
elnöke, Juhász Sándor - Tura Város alpolgármestere, Horváth László 
Tibor - Vácszentlászló polgármestere, Dr Král László jegyző, Benke 
Sándor - a Szelektív Kft. ügyvezető igazgatója, Semmel Tibor - a Terra 
Hungária Építőgép Kft. területi képviselője, Sebestyén Klára 
projektmenedzser valamint a sajtó meghívott munkatársai.

T.A.

 nagy igénybevételnek köszönhetően a

Valami Európa!

RENDŐRSÉGI HÍREK

ESZKÖZBESZERZÉS ÉS FEJLESZTÉSEK
PÁLYÁZAT ÚTJÁN

2011 októberében lapunk is beszámolt a Szelektív Kft. pályázati 
forrásból történő fejlesztési és korszerűsítési terveiről, a pályázat 
aktuális állapotáról, készültségéről. 
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Értesítem a tisztelt ebtulajdonosokat, hogy az ebek veszettség elleni kötelező 
védőoltását az alábbi idôpontokban és helyszíneken végzem:

Március 14. (szerda) 8-10 óráig és du. 16-17 óráig a VÁSÁRTÉREN
Március 15. (csütörtök) 8-10 óráig az ÁLLATORVOSI RENDELŐBEN (Thököly u. 35.)

Március 16. (péntek) és 17. (szombat) az alábbi oltópontokon: 

                                         
Március 24. (szombat) 8-10 óráig az ÁLLATORVOSI RENDELŐBEN
Minden nap rendelési időben 8-9 óráig az ÁLLATORVOSI RENDELŐBEN (Thököly u. 35.)

 

ÉRTESÍTÉS EBOLTÁSRÓL
LOPÁS:  Ismere t l en  s zemé ly  
2012.02.16 -án 11.20 óra és 11.25 
óra közötti időben Tura Posta Hivatal 
előtti kerékpártárolóból eltulajdo-
nított egy kerékpárt. Lopással okozott 
kár: 25.000 Ft.

LOPÁS és RONGÁLÁS: Ismeretlen 
t e t t e s  2012 .02 .17  20 :00  é s  
2012.02.18 10:00 közötti időben 
2194 Tura, Alsóerdő sor 59. sz. alatti 
családi ház hátsó fészerét és garázsát 
feltörte és onnan vasajtót, zártszelvé-
nyeket, vascsöveket, öntöttvas radiá-
tort, vas székeket, vasasztalt, gázpalac-
kokat és fateknőt tulajdonított el. A 
lopással okozott kár: 150.000.- Ft, 
rongálással: 10.000.- Ft.

hVásártér 8-9 -ig
hSzent István út - Madách u. sarok 9-10 -ig
hMaros Tüzép (Rákóczi u. 112.) 10-11 -ig
hSportpálya parkoló 11-12 -ig
hAradi u. – Erdész u. sarok 12-13 -ig
hCOOP bolt parkoló (Zsámboki u. 58.) 13-14 -ig
hArany J. u. - Liszt F. u. közti tér 14-15 -ig

Az oltási díj: 3000 Ft/eb, ami tartalmazza a féreghajtó árát is.
Kérem az ebek számozott (zöld) oltási könyvét hozzák magukkal!

A 164/2008 (XII.20.) FVM rendelet alapján az ebtulajdonos köteles minden 3 hónaposnál idôsebb ebet 
veszettség ellen beoltatni. Veszettség elleni oltást elmulasztó ebtulajdonos szabálysértést követ el, az oltatlan 
kutyák pedig ebrendészeti eljárás alá kerülnek. Az eboltás az ebek tartási helyén is elvégezhetô. 
A háznál történő oltást az elmúlt évekhez hasonló módon, utcák szerint beosztva, elôzetes 
értesítés után március 18. és április 12. között végzem. A kiszállási díj udvaronként 800 Ft.
Tel: 06-20-9253-824 vagy 06-28-467-287

Dr. Dobos László
állatorvos Gödöllői Rendőrkapitányság

ELKÖSZÖN A FELELŐS SZERKESZTŐ
Eltelt kerek három esztendő, amit a Turai Hírlapnál felelős Így – döntésemet né-

szerkesztőként töltöttem el egy jól működő, sokszínű csapat élén. 2009 hány hónapja előzetesen jelezve 
márciusában még az volt a tét, hogy meg tud-e maradni a helyi újság, polgármester úr felé – tovább-
lesz-e a turaiak közül, aki anyagi megszorítások mellett is, de felvállalja a adom a stafétát egyik szerkesz-
lakosság folyamatos tájékoztatásának ezt a formáját. A polgármester úr tőségi tagunknak, Tóth Anitá-
felkérésére szinte egyik napról a másikra kellett döntenem, s én igye- nak. Azzal a nyugodt tudattal 
keztem tenni a dolgom, Turáért elkötelezetten, lokálpatriótaként, mint teszem ezt, hogy egy helyi, a 
már megannyi számos helyzetben. Nagy lehetőség volt ez számomra, közéletben régóta aktivitást mu-
hiszen szakmai előrelépésre késztetett, gazdagította kommunikációs, tató, a kiadványkészítésben jár-
helyzetfelismerő készségemet, fejlesztette lényeglátásomat, de ami a leg- tassággal és szakmai tapaszta-
fontosabb: általa még inkább megismerhettem lakóhelyemet, számos lattal rendelkező kolléga gond-
kedves, Turáért lelkesedő embert. jaira bízom e szép feladatot.

A kihívás ösztönösen hajtott a lap bizonyos mértékű megújítása Egyúttal távozik a szerkesztőségtől Kuti József és Pető János, de 
felé, mely terjedelemben, arculatváltásban, új rovatok megjelenésében persze ez nem azt jelenti, hogy a későbbiekben ne működnének együtt a 
öltött testet. A bíztató olvasói visszajelzések ellenére azonban tudatosí- Turai Hírlappal egy-egy cikk megírásában. S én sem búcsúzom vég-
tanom kellett, hogy fő munkaköri tevékenységem elsősorban intéz- legesen, mert más minőségben, szerkesztőségi tagként továbbra is talál-
ményvezetőként köt a lap kiadását is végző Bartók Béla Művelődési kozhatnak majd folyamatosan írásaimmal.
Házhoz. A változó önkormányzati és közművelődési törvény sokasítja Az őszinte köszönet szavaival illetem minden szerkesztőségi ta-

gunkat és külsős munkatársat fáradhatatlanságukért, az önkormány-kötelező feladatainkat, kivitelezési szakaszba érkezett a művelődési ház 
zatot a bizalomért és a finanszírozásért, a Rosental Nyomdát és törde-udvarán kialakítandó játszótér, a fenntartónk mindennapjainkat is érin-
lőjét, Szabados Tamást a rugalmasságért, s mindenek előtt a Kedves tő struktúraváltásra készül a helyi közművelődési életben, egyre inkább 
Olvasókat folyamatos érdeklődésükért, lapunk igényléséért. szem előtt kell tartanunk a turai néprajzi- és folklórértékek folyamatos 

Az új felelős szerkesztőnek sikerekben gazdag, kitartó munkát megőrzését és továbbadását, hiánypótló helyi kiadványokat szükséges 
kívánok!készítenünk, új színtérként és rendezvényhelyszínként áll előttünk a 

főtér … s még megannyi teendő, amit lelkiismeretem szerint csak akkor 
Seres Tündetudok vezetőként ellátni, ha kevésbé aprózódom fel a tennivalók 

leköszönő felelős szerkesztősokféleségében.



A hulladék összegyűjtésére és rövid ideig tartó tárolására irányuló 
tevékenység, amelynek célja a hulladék környezetet nem szennyező 
készletezése és előkezelési, szállítási, tárolási, ártalmatlanítási, vagy 
hasznosítási műveletekhez. A hulladékgyűjtés módját és eszközeit a 
hulladék fajtája (- települési hulladék, - termelési hulladék, - veszélyes 
hulladék), valamint a további kezelési/ártalmatlanítási mód határozza 
meg. A hulladékhasznosítást és a hulladékkezelést segíti elő a hulladékok 
elkülönített gyűjtése, amely jelenleg a veszélyes hulladékok esetében 
kötelező. A keletkező hulladékot - a szállítható mennyiség össze-
gyűjtése, az adott hely kis mérete, az elszállítás gyakorisága miatt – több 
egymást követő ütemben gyűjtik. A többütemű gyűjtés egyes ütemeire 
külön-külön érvényesek a gyűjtés szabályai. A hulladékokat a  környe-
zetvédelmi követelmények (környezetszennyezés kizárása, tűzrendészeti, 
munkavédelmi, közegészségügyi szabályok) betartásával szabványosított 
gyűjtőedényzetben, különböző űrmértékű konténerekben, nem 
szabványos fém- vagy műanyag tartályokban, hordókban, műanyag 
zsákokban, e célra létesített betontartályokban, stb. gyűjtik. A települési 
szilárd hulladékot kívánatos hetente legalább két alkalommal a gyűj-
tőhelyről elszállítani. A veszélyes hulladékot fajtánként elkülönítve, az 
anyagi minőségnek megfelelő, a szóródást, a kifolyást, a víz vagy egyéb 
anyag hozzájutását, ill. kémiai reakciót megakadályozó edényzetben kell károsítást. Ismert hulladékkezelési eljárások: - fizikai hulladékkezelés, - 
gyűjteni. A veszélyes hulladékok gyűjtésére használt eszköz más célra kémiai hulladékkezelés, - termikus hulladékkezelés, - biológiai 
nem vehető igénybe. A gyűjtőeszközön, amely legtöbb esetben a csoma- hulladékkezelés. Az eljárások önállóan és kombináltan is alkalmazhatók.
golóeszköz is, fel kell tüntetni a hulladék megnevezését, azonosító 
számát, veszélyességi (kezelési osztályát). Üzemi gyűjtőhelyen legfeljebb 
az egy év alatt keletkezett veszélyes hulladékmennyiség gyűjthető össze.

Deponálás: anyagi minőség megváltoztatásával nem járó, a környezet 
elemeitől való elszigetelésen alapuló hulladékártalmatlanítási eljárás. A 
hulladék végső elhelyezését jelenti. A hulladékokat a lerakás szem-

A hulladék veszélyeztető hatásainak csökkentésére, a környezetszennye- pontjából – az EU 1993/31/EC irányelve szerint – három csoportba 
zés megelőzésére és kizárására, a termelésbe, vagy a fogyasztásba történő sorolják: inert (közömbös) hulladékok, nem veszélyes hulladékok és 
visszavezetésre irányuló tevékenység, valamint a kezelést megvalósító veszélyes hulladékok. A települési hulladékok a nem veszélyes hulla-
eljárás alkalmazása, beleértve a kezelő létesítmények utógondozását is. A dékok csoportjába tartoznak. A különböző csoportba sorolt hulladékok 
hulladékkezelés önállóan is alkalmazható eljárásokból álló, összehangolt minőségüknek megfelelő hulladéklerakó-telepekre hordhatók ki. A 
technológiai rendszer. A kezeléskor alkalmazott műveletek, hulladék- hulladékokat csak megfelelő műszaki védelemmel ellátott, engedélyezett 
kezelési eljárások során a technológiai rendszer és a hulladék anyagi lerakó telepeken, meghatározott technológiai alkalmazásával lehet 
összetevőinek egymásra gyakorolt kölcsönhatása következtében a lerakni, amelynek betartásáért a telep üzemeltetője felel. A lerakóban 
hulladék tulajdonságai megváltoznak. A hulladékmennyisége és alkalmazott technológia megkívánhatja speciális gyűjtő- ill. szállító-
veszélyessége csökken, a hulladék közvetlenül hasznosítható állapotba edényzet alkalmazását. A hulladék eredetének v. összetételének nem 
kerül a vegyi összetétel v. az anyagi minőség megváltoztatásával, ill. a kellő ismerete megkívánhatja vizsgálatok elvégzését a lerakási engedély 
hulladéknak a környezettől való elszigetelésével kizárja a környezet- kiadása előtt.
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Hulladék-kisokos

GYÛJTÉS – KEZELÉS - LERAKÁS

A TH január-februári számában foga- lenkedik, hogy a rekultiválás alatt lévő hány elnevezés pontos definiálását. Ehhez 
lomzavarba kerültünk, összemostuk a Hatvani úti – egykori hulladéklerakó forrásként a Láng István főszerkesztésében 
hulladékgyűjtő és hulladéklerakó szava- helyként ismert – terület felszámolásával megjelent Környezet- és Természetvédelmi 
kat, azonos jelentéssel felruházva, s egy hogyan indulhatott el valami hasonlónak Lexikon I. részét használtuk (Akadémiai 
helyen tévesen hulladéklerakónak titulál- tűnő, de jogi értelemben mégis más te- Kiadó Budapest 2002). Ugyanezen könyv 
tuk a ME-FERRO Kft. telepét, ami helye- vékenység, s ami a legfőbb, LAKÓ- új címmel – Környezetvédelem lexikon I-
sen hulladékgyűjtő telep. Laikusként az ÖVEZETBEN. Az előző szám megjele- II. – változatlan tartalommal 2007-ben 
ember nem tudja a különbséget, csak sze- nését követően szinte azonnal észleltük a újra kiadásra került ugyanott. 
méthegyeket lát, s rettegve hallott tömeges hibánkat, így – a címlapon közzétett hely-
fémlopásokat, kerítésleszedéseket, s értet- reigazításon túl – fontosnak érezzük né- Seres Tünde  – felelős szerkesztő

LAKOSSÁGI AKCIÓKKAL
A TURAI HULLADÉKGYÛJTÔ TELEP ELLEN

Tovább folytatódik a lakossági aktivitás a ME-FERRO Kft. Tura, 
Szent István út 53. szám alatt folytatott hulladékgyûjtési és 
szállítási tevékenysége ellen. A szakhatóságokkal és 
Kormányhivatallal folytatott levelezés legutóbbi válaszát a 
címzett engedélyével közzétesszük. 
Ezzel párhuzamosan 2012. február 13-án került iktatásra a 
fent nevezett telep bezáratásáért folytatott aláírásgyûjtési 
akció egyik szervezôjének, a Szép Turáért Egyesület 
elnökének Tura Város Polgármesteri Hivatalához, annak 
jegyzôjéhez címzett levele az alábbi tartalommal:

Tisztelt Jegyző Asszony!
Alulírott, a turai lakosság által aláírt tiltakozó gyűjtőíveket (17 db) 
átadom. A tiltakozás tárgya, hogy a ME-FERRO KFT. (Tura, 
Szent István út 53.) hulladékgyűjtő és hulladékszállító tevé-
kenységét Tura város területén beszüntesse.
A tiltakozó aláírásokat az eljáró hatóságok részére soron kívül 
szíveskedjen megküldeni.

KÖSZÖNET

2012. január 19-én tiltakozó aláírásgyűjtő ívet indítottam 
a ME-FERRO Kft. (Tura, Szent István út 53. sz. alatti) telep 
működése ellen. Tiltakozásomhoz több mint négyszáz, települése 
jövőjéért aggódó turai lakos csatlakozott. Aláírásukkal tiltakoz-
tak, hogy ivóvizünk, a saját és gyermekeink egészségének 
megóvása érdekében ne működhessen Turán veszélyes hulladék 
gyűjtésével foglalkozó telep és a lakóházak között semmilyen 
hulladékgyűjtést ne végezhessenek!

Köszönetet szeretnék mondani minden aláírónak és 
támogatónak, akik egyetértésüket fejezték ki. Külön köszönet a 
Szép Turáért Egyesület és a Vigyázó Kör civil szervezeteknek, 
hogy az eljáró hatóságoknak leveleket írtak, ezzel is segítve 
tiltakozásunkat. Az aláírásokat tartalmazó íveket Tura Város 
Jegyzője kérésünkre soron kívül elküldte az eljáró hatóságoknak.  

Véleményem szerint nem lehet megengedni, hogy egy 
vállalkozás a lakosság egészségének és környezetének kárára 
működjön. Az ilyen tevékenység nem Turát szolgálja, hanem a 
lakosság egészségét és jövőjét veszélyezteti. Tönkreteszi a csendes, 
szép és virágos településről kialakult képet! 

Remélem, az illetékesek megértik kérésünket és megteszik 
a szükséges lépéseket!                                                                                                   

 Győriné Szécsényi Mária                                                                              
(a ME-FERRO Kft. telep szomszédja)

A Tura, Szent István út 53. szám alatt működő ME-FERRO 

Kft. működése, hulladékgyűjtési és szállítási tevékenysé-

gének folytatása ellen az aláírásgyűjtés folytatódik az 

alábbi helyszíneken:

�BARTÓK BÉLA MŰVELŐDÉSI HÁZ Tura

�VÁROSI KÖNYVTÁR Tura

�ZÁGONI CBA Tura

HULLADÉKGYÛJTÉS

HULLADÉKKEZELÉS

HULLADÉKLERAKÁS

HULLADÉKLERAKÓ TELEP
A lerakásra kerülő hulladék befogadására és a környezettől való el-
szigetelésére alkalmas létesítmény. A hulladéklerakó telep kialakítása 
függ attól, hogy veszélyes, nem veszélyes vagy inert (közömbös) 
hulladék lerakására szolgál. Hulladéklerakó telep csak környezetvé-
delmi engedéllyel létesíthető. Mindhárom fajta hulladéklerakó telepnél 
biztosítani kell a talaj, a talajvíz és a levegő szennyezésének elkerülését. 
Ha a talajvíz védelmére a természetes szigetelőréteg nem elégíti ki a 
követelményeket, mesterséges szigetelést kell alkalmazni. A nem veszé-
lyes és a veszélyes hulladékot tároló hulladéklerakó telepnél kötelező 
beépíteni a szivárgó víz és a képződő gázok összegyűjtő rendszerét, a szi-
várgó vizet kezelni, a gázokat hasznosítani vagy fáklyázni szükséges. A 
telepet be kell keríteni, hídmérleggel ellátni, őrzését biztosítani, a beér-
kező hulladékról nyilvántartást vezetni. A hulladéklerakó telepet úgy 
kell kialakítani, hogy onnan szennyező anyagok, bűz, por, rovarok, 
rágcsálók a környező területre ne jussanak ki. A hulladéklerakó telepek 
az engedélyezett lerakási technológia szigorú betartása mellett működ-
hetnek. Magyarországon jelenleg viszonylag kevés számú - a fentiek 
szerint kialakított - hulladéklerakó telep működik, a hulladéklerakó 
helyek elterjedtsége jellemző, amelyek gyakorlatilag rendezetlen 
hulladéklerakóknak minősíthetők.
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A hulladék összegyűjtésére és rövid ideig tartó tárolására irányuló 
tevékenység, amelynek célja a hulladék környezetet nem szennyező 
készletezése és előkezelési, szállítási, tárolási, ártalmatlanítási, vagy 
hasznosítási műveletekhez. A hulladékgyűjtés módját és eszközeit a 
hulladék fajtája (- települési hulladék, - termelési hulladék, - veszélyes 
hulladék), valamint a további kezelési/ártalmatlanítási mód határozza 
meg. A hulladékhasznosítást és a hulladékkezelést segíti elő a hulladékok 
elkülönített gyűjtése, amely jelenleg a veszélyes hulladékok esetében 
kötelező. A keletkező hulladékot - a szállítható mennyiség össze-
gyűjtése, az adott hely kis mérete, az elszállítás gyakorisága miatt – több 
egymást követő ütemben gyűjtik. A többütemű gyűjtés egyes ütemeire 
külön-külön érvényesek a gyűjtés szabályai. A hulladékokat a  környe-
zetvédelmi követelmények (környezetszennyezés kizárása, tűzrendészeti, 
munkavédelmi, közegészségügyi szabályok) betartásával szabványosított 
gyűjtőedényzetben, különböző űrmértékű konténerekben, nem 
szabványos fém- vagy műanyag tartályokban, hordókban, műanyag 
zsákokban, e célra létesített betontartályokban, stb. gyűjtik. A települési 
szilárd hulladékot kívánatos hetente legalább két alkalommal a gyűj-
tőhelyről elszállítani. A veszélyes hulladékot fajtánként elkülönítve, az 
anyagi minőségnek megfelelő, a szóródást, a kifolyást, a víz vagy egyéb 
anyag hozzájutását, ill. kémiai reakciót megakadályozó edényzetben kell károsítást. Ismert hulladékkezelési eljárások: - fizikai hulladékkezelés, - 
gyűjteni. A veszélyes hulladékok gyűjtésére használt eszköz más célra kémiai hulladékkezelés, - termikus hulladékkezelés, - biológiai 
nem vehető igénybe. A gyűjtőeszközön, amely legtöbb esetben a csoma- hulladékkezelés. Az eljárások önállóan és kombináltan is alkalmazhatók.
golóeszköz is, fel kell tüntetni a hulladék megnevezését, azonosító 
számát, veszélyességi (kezelési osztályát). Üzemi gyűjtőhelyen legfeljebb 
az egy év alatt keletkezett veszélyes hulladékmennyiség gyűjthető össze.

Deponálás: anyagi minőség megváltoztatásával nem járó, a környezet 
elemeitől való elszigetelésen alapuló hulladékártalmatlanítási eljárás. A 
hulladék végső elhelyezését jelenti. A hulladékokat a lerakás szem-

A hulladék veszélyeztető hatásainak csökkentésére, a környezetszennye- pontjából – az EU 1993/31/EC irányelve szerint – három csoportba 
zés megelőzésére és kizárására, a termelésbe, vagy a fogyasztásba történő sorolják: inert (közömbös) hulladékok, nem veszélyes hulladékok és 
visszavezetésre irányuló tevékenység, valamint a kezelést megvalósító veszélyes hulladékok. A települési hulladékok a nem veszélyes hulla-
eljárás alkalmazása, beleértve a kezelő létesítmények utógondozását is. A dékok csoportjába tartoznak. A különböző csoportba sorolt hulladékok 
hulladékkezelés önállóan is alkalmazható eljárásokból álló, összehangolt minőségüknek megfelelő hulladéklerakó-telepekre hordhatók ki. A 
technológiai rendszer. A kezeléskor alkalmazott műveletek, hulladék- hulladékokat csak megfelelő műszaki védelemmel ellátott, engedélyezett 
kezelési eljárások során a technológiai rendszer és a hulladék anyagi lerakó telepeken, meghatározott technológiai alkalmazásával lehet 
összetevőinek egymásra gyakorolt kölcsönhatása következtében a lerakni, amelynek betartásáért a telep üzemeltetője felel. A lerakóban 
hulladék tulajdonságai megváltoznak. A hulladékmennyisége és alkalmazott technológia megkívánhatja speciális gyűjtő- ill. szállító-
veszélyessége csökken, a hulladék közvetlenül hasznosítható állapotba edényzet alkalmazását. A hulladék eredetének v. összetételének nem 
kerül a vegyi összetétel v. az anyagi minőség megváltoztatásával, ill. a kellő ismerete megkívánhatja vizsgálatok elvégzését a lerakási engedély 
hulladéknak a környezettől való elszigetelésével kizárja a környezet- kiadása előtt.
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Hulladék-kisokos

GYÛJTÉS – KEZELÉS - LERAKÁS

A TH január-februári számában foga- lenkedik, hogy a rekultiválás alatt lévő hány elnevezés pontos definiálását. Ehhez 
lomzavarba kerültünk, összemostuk a Hatvani úti – egykori hulladéklerakó forrásként a Láng István főszerkesztésében 
hulladékgyűjtő és hulladéklerakó szava- helyként ismert – terület felszámolásával megjelent Környezet- és Természetvédelmi 
kat, azonos jelentéssel felruházva, s egy hogyan indulhatott el valami hasonlónak Lexikon I. részét használtuk (Akadémiai 
helyen tévesen hulladéklerakónak titulál- tűnő, de jogi értelemben mégis más te- Kiadó Budapest 2002). Ugyanezen könyv 
tuk a ME-FERRO Kft. telepét, ami helye- vékenység, s ami a legfőbb, LAKÓ- új címmel – Környezetvédelem lexikon I-
sen hulladékgyűjtő telep. Laikusként az ÖVEZETBEN. Az előző szám megjele- II. – változatlan tartalommal 2007-ben 
ember nem tudja a különbséget, csak sze- nését követően szinte azonnal észleltük a újra kiadásra került ugyanott. 
méthegyeket lát, s rettegve hallott tömeges hibánkat, így – a címlapon közzétett hely-
fémlopásokat, kerítésleszedéseket, s értet- reigazításon túl – fontosnak érezzük né- Seres Tünde  – felelős szerkesztő

LAKOSSÁGI AKCIÓKKAL
A TURAI HULLADÉKGYÛJTÔ TELEP ELLEN

Tovább folytatódik a lakossági aktivitás a ME-FERRO Kft. Tura, 
Szent István út 53. szám alatt folytatott hulladékgyûjtési és 
szállítási tevékenysége ellen. A szakhatóságokkal és 
Kormányhivatallal folytatott levelezés legutóbbi válaszát a 
címzett engedélyével közzétesszük. 
Ezzel párhuzamosan 2012. február 13-án került iktatásra a 
fent nevezett telep bezáratásáért folytatott aláírásgyûjtési 
akció egyik szervezôjének, a Szép Turáért Egyesület 
elnökének Tura Város Polgármesteri Hivatalához, annak 
jegyzôjéhez címzett levele az alábbi tartalommal:

Tisztelt Jegyző Asszony!
Alulírott, a turai lakosság által aláírt tiltakozó gyűjtőíveket (17 db) 
átadom. A tiltakozás tárgya, hogy a ME-FERRO KFT. (Tura, 
Szent István út 53.) hulladékgyűjtő és hulladékszállító tevé-
kenységét Tura város területén beszüntesse.
A tiltakozó aláírásokat az eljáró hatóságok részére soron kívül 
szíveskedjen megküldeni.

KÖSZÖNET

2012. január 19-én tiltakozó aláírásgyűjtő ívet indítottam 
a ME-FERRO Kft. (Tura, Szent István út 53. sz. alatti) telep 
működése ellen. Tiltakozásomhoz több mint négyszáz, települése 
jövőjéért aggódó turai lakos csatlakozott. Aláírásukkal tiltakoz-
tak, hogy ivóvizünk, a saját és gyermekeink egészségének 
megóvása érdekében ne működhessen Turán veszélyes hulladék 
gyűjtésével foglalkozó telep és a lakóházak között semmilyen 
hulladékgyűjtést ne végezhessenek!

Köszönetet szeretnék mondani minden aláírónak és 
támogatónak, akik egyetértésüket fejezték ki. Külön köszönet a 
Szép Turáért Egyesület és a Vigyázó Kör civil szervezeteknek, 
hogy az eljáró hatóságoknak leveleket írtak, ezzel is segítve 
tiltakozásunkat. Az aláírásokat tartalmazó íveket Tura Város 
Jegyzője kérésünkre soron kívül elküldte az eljáró hatóságoknak.  

Véleményem szerint nem lehet megengedni, hogy egy 
vállalkozás a lakosság egészségének és környezetének kárára 
működjön. Az ilyen tevékenység nem Turát szolgálja, hanem a 
lakosság egészségét és jövőjét veszélyezteti. Tönkreteszi a csendes, 
szép és virágos településről kialakult képet! 

Remélem, az illetékesek megértik kérésünket és megteszik 
a szükséges lépéseket!                                                                                                   

 Győriné Szécsényi Mária                                                                              
(a ME-FERRO Kft. telep szomszédja)

A Tura, Szent István út 53. szám alatt működő ME-FERRO 

Kft. működése, hulladékgyűjtési és szállítási tevékenysé-

gének folytatása ellen az aláírásgyűjtés folytatódik az 

alábbi helyszíneken:

�BARTÓK BÉLA MŰVELŐDÉSI HÁZ Tura

�VÁROSI KÖNYVTÁR Tura

�ZÁGONI CBA Tura

HULLADÉKGYÛJTÉS

HULLADÉKKEZELÉS

HULLADÉKLERAKÁS

HULLADÉKLERAKÓ TELEP
A lerakásra kerülő hulladék befogadására és a környezettől való el-
szigetelésére alkalmas létesítmény. A hulladéklerakó telep kialakítása 
függ attól, hogy veszélyes, nem veszélyes vagy inert (közömbös) 
hulladék lerakására szolgál. Hulladéklerakó telep csak környezetvé-
delmi engedéllyel létesíthető. Mindhárom fajta hulladéklerakó telepnél 
biztosítani kell a talaj, a talajvíz és a levegő szennyezésének elkerülését. 
Ha a talajvíz védelmére a természetes szigetelőréteg nem elégíti ki a 
követelményeket, mesterséges szigetelést kell alkalmazni. A nem veszé-
lyes és a veszélyes hulladékot tároló hulladéklerakó telepnél kötelező 
beépíteni a szivárgó víz és a képződő gázok összegyűjtő rendszerét, a szi-
várgó vizet kezelni, a gázokat hasznosítani vagy fáklyázni szükséges. A 
telepet be kell keríteni, hídmérleggel ellátni, őrzését biztosítani, a beér-
kező hulladékról nyilvántartást vezetni. A hulladéklerakó telepet úgy 
kell kialakítani, hogy onnan szennyező anyagok, bűz, por, rovarok, 
rágcsálók a környező területre ne jussanak ki. A hulladéklerakó telepek 
az engedélyezett lerakási technológia szigorú betartása mellett működ-
hetnek. Magyarországon jelenleg viszonylag kevés számú - a fentiek 
szerint kialakított - hulladéklerakó telep működik, a hulladéklerakó 
helyek elterjedtsége jellemző, amelyek gyakorlatilag rendezetlen 
hulladéklerakóknak minősíthetők.
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Januári-februári események
az iskolában

A január-februári időszak bizony elég fagyosra Főleg alsó tagozaton játékos kedvű gyerkőcök 
sikeredett, de ez sem szegte tanulóink kedvét bújtak akár felismerhetetlenséget is biztosító 
abban, hogy részt vegyenek jó pár szívet-lelket jelmezekbe, hogy egyértelműen üzenjenek a 
melengető, testet megizzasztó programban. téli időnek: ideje tavaszira fordulnia! Köszön-
Február hónap legjobban várt és legtöbb jük a felkészítő tanárok (Kis Anita, Ecker-
előkészületet igénylő eseménye a farsang volt. Petrovics Katalin, Nagy Józsefné és segítőik) 
Mind alsó, mind felső tagozatos lányok és fiúk valamint a Diákönkormányzat – ezen belül 
lelkesen készültek a farsangi nyitótáncra, a Fabu Zsuzsanna - áldozatos munkáját. Külön 
többiek pedig a farsangi bálon bizonyíthatták, köszönet a Domoszlai Pékségnek a kenyér 
hogy felkészülés nélkül is tudnak önfeledten ingyenes felajánlásáért az 1-2. évfolyamos 
táncolni. A hercegi párt alsó tagozaton farsangon, továbbá a szülők fáradozását is 
Dobroviczki Petra és Barabás Csaba alkotta, kiemelten köszönjük, akik enni- és innivalóval 
felső tagozaton pedig Kronovetter Sárát és segítettek pótolni a tánc és a bál okozta 
Szénási Jánost választották meg a tanulók. „energiaveszteséget”. 

Az ép testben ép lélek vonalon továbbhaladva a 6-11 éves korosztály számára. A kicsit 
voltak, akik szaktárgyi versenyek segítségével is korosabbak az aszódi Petőfi Sándor Gimná-
csiszolgatták elméjüket. A Zrínyi Ilona Mate- zium által meghirdetett Kis Galgamenti 
matika Verseny megyei fordulójában 10 felsős Informatikusok elnevezésű versenyen vettek 
tanuló képviselte iskolánkat Aszódon. Az részt, szám szerint kilencen, közülük Meleg 
alsósok a már említett kistérségi versenysorozat Eszter szerepelt a legeredményesebben: 3. 
újabb fordulójában állták meg a helyüket: az helyezést ért el. A számítógépeknél maradva 
Óriások és törpék elnevezésű verseny január adjuk hírül, hogy a Digitális Nemzedék 
12-ei fordulójában a Sára Dávid, Sima Ador- Konferencia országos videópályázatán „Így 
ján, Tóth Nikolett, Gólya Ádám és Sáfrány élünk mi – A digitális bennszülöttek minden-
Anna alkotta csapat 1. helyezést szerzett. napjai” címmel Lukács Adrienn videója meg-

gyereklap és a Vadon tudományos - ismeretter-Február végén került megrendezésre a Tabán osztott 3. helyezést ért el! Köszönjük Maczó 
jesztő folyóirat ebben a tanévben is megrendezi úti iskolában meghirdetett LÜK verseny, Benjámin és Kolompár József tanulók és Kis 
ökológiai vetélkedőit. Iskolánkból Kis Gábor amelyen matematikai, szövegértési és logikai Anita tanárnő segítő közreműködését. A 
tanár úr vezetésével, a hetedik évfolyamos feladatsort kell hibátlanul és villámgyorsan hatvani Bajza József Gimnázium környezet-
„Mókuscickányok” szálltak be a többfordulós megoldaniuk a versenyzőknek. A három védelmi és természetismereti vetélkedőt szer-
küzdelembe. A Meleg Eszter, Kamarás Fanni, legjobb eredményt elérő diák (Bangó Enikő, vezett, a 2 lezajlott forduló után az Energia-
Mekes Cintia, Pásztor Kristóf alkotta csapat Bankó Domonkos, Köles Bernadett) jutott testőrök csapata (Lukács Adrienn, Bazán Máté, 
már sikeresen túljutott két írásbeli fordulón, s tovább az országos LÜK versenyre. Harmadi- Csorba Norbert és Kánai Ádám) bejutott a 
készül a továbbiakra.kosaink elindultak a Hétszínvarázs meseíró tavaszi 7 csapatos döntőbe. Köszönjük Kis 

versenyen, amelyet az Apáczai Kiadó hirdetett Gábor felkészítő munkáját! A Süni ökológiai 

Diákjaink számára a fent nevezett versenyek 
után könnyed szórakozást ígértek a színházi 
előadások, úgy, mint a Kecskeméti Katona 
József Színház és a Thália Színház közös 
produkciójában bemutatásra került Winnetou 
című zenés játék, melyet Budapesten a Thália 
Színház bérletes előadásán 56 tanuló és 3 
tanító néni tekintett meg. Ráadásul az elmúlt 
hónapokban az első és a második évfolya-
mosok diákjai és tanító nénijei három alka-
lommal is felkerekedtek, s meglátogatták a 
gödöllői Meseszínházat. 

Az Integrációs és képesség kibonta-
koztató program (IPR) keretében több 
kirándulást is szerveztünk, mint például 
látogatás a Természettudományi Múzeumban, 
illetve a Túl a Maszat-hegyen című zenés darab 
megtekintése a Pesti Színházban.

Ezt a rengeteg iskolai programot nem tudtuk 
volna megvalósítani tanulóink nyitottsága, 
érdeklődése, akaratereje és kreativitása nélkül. 
Köszönjük nekik a versenyzést, a szereplést, 
köszönjük a pedagógusoknak a sok-sok 
„edzést”, a szülőknek és segítőinknek pedig a 
hathatós közreműködést és támogatást! 
Emelem poharam rájuk – természetesen egy 
pohár jóféle egri kakaóval, hiszen 2012 
januárjától az alsó tagozaton is minden tanuló 
napi szinten ingyenesen kap egy pohár kakaós 
tejet az Iskolatej program keretében.
 Egészségü(n)kre!

Tóth Mihály

A Napraforgó Fotókör fotópályázatot hirdet abból a célból, hogy megismerjük a 
városunk területén található legszebb, legérdekesebb fákat és azokat fényképeken 
mutassuk meg mindenkinek.

A pályázat nem ír ki életkori megkötéseket és nem jelöli meg a beküldött fényképek 
méreteit. A legsikeresebb pályázatokat, ha szükséges, mi kinagyítjuk és a Városi Könyvtár 
kirakatában a beküldôk (készítôk) nevének feltüntetésével megjelentetjük.

A fotók beküldésének határideje: 2012. május 30.
A pályázatokat a Városi Könyvtárban kell leadni név és cím megjelölésével. Kérjük, hogy a 
fényképeket is lássák el a pályázók címmel. A pályázók munkáját segítse az a cél, hogy 
megismerjük városunk legszebb és legérdekesebb fáit és hasonlók ültetését is elôsegítsük.

Várjuk a pályázatokat!

KÖSZÖNET

SZÍNHÁZLÁTOGATÁS

VERSENYEK, VETÉLKEDÔK

FARSANG

Volt mit pótolnia azoknak a tanulóknak is, akik január végén részt vettek a Tekergők valóban 
télinek nevezhető túráján a Mátrában Kis Gábor vezetésével. További két – immár fedett – 
sporteseményen is szépen szerepeltek a turai tanulók: tornászaink második alkalommal vettek 
részt a Diákolimpia Megyei Tornaversenyen, ahol a megszerzett 4. hely országos elődöntőbe 
jutást jelentett a lányoknak. A csapat tagjai: Sáfrány Anna, Péter Tirza, Tóth Eszter, Csörgi 
Andrea, Miklós Edina és Pászti Orsolya. Felkészítő tanáruk Fekete-Liszkai Zsuzsanna.

Alsó tagozatosaink a kistérségi versenysorozat következő fordulójában sok-sok 
gyakorlás és edzés után - amit Pászti Éva tanító néni koordinált - kilenc település iskoláival 
versengve megszerezték az előkelő 2. helyezést. Január 22-én, Gödöllőn a 15 csapatot fel-
vonultató Football Factor utánpótlás labdarúgó tornán a Szilágyi Szabolcs, Gólya Ádám, Szabó 
Norbert, Sallai Gergely, Sima Dominik, Sára Péter, Ancsa Botond, Novodomszky Tibor alkotta 
csapat 3. helyezést ért el! A torna legjobb játékosa Gólya Ádám lett! 

A Kométa matricagyűjtő versenyen iskolánk Pest megyében a 9. helyezést érte el. 
Jutalmunk egy 10 ezer Ft-os sportszercsomag volt. Köszönet Kovács Tibor tanár úrnak, Keserű 
Krisztina, Keserű András és Pászti Roland tanulóinknak a szorgos gyűjtögetésért.

A mindennapos testmozgás együtt jár az egészséges életmóddal, ezért február elején 
került megrendezésre a Hevesy úton az Egészségnapok programsorozata a Diákönkormányzat 
szervezésében. Hétfőn a Zumba, kedden a paleolit táplálkozás, szerdán a napozás és a szolá-
rium, csütörtökön a vérnyomás- és vércukormérés, pénteken a homeopátia került terítékre. 
Köszönjük az előadók (Baranyi Andrea, Sima László, Makóné Gólya Judit, Tóth Mária és Radó 
Ágnes) részvételét, valamint Fabu Zsuzsanna szervezőmunkáját!

SPORT, EGÉSZSÉG

Farsangolók a Tabánban

A 3-4. évfolyam farsangi nyitótánca

A felső tagozat farsangi nyitótánca

Egészségnapok

Túrázók a Mátrában

FOTÓPÁLYÁZAT - A FÁK SZÉPPÉ TESZIK VÁROSUNKAT!
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A SZÉPKOR TISZTELETE
LUKÁCS „VILI BÁCSI” 90 ÉVES

A Szerkesztőség

Magyarország miniszterelnökének, Orbán Viktornak az aláírá-
sával jegyezve 2012. február 15-én, Lukács Vilmos 90. szüle-
tésnapján egy díszes emléklap érkezett, melyen az alábbi szöveg 
olvasható: „Ez az emléklap hivatott kifejezni szépkorú polgáraink iránti tiszteletünket és 
hálánkat. Ebből az ünnepi alkalomból kívánunk Önnek jó egészséget és további boldog 
éveket.”

Úgy gondoljuk, hogy városunk valamennyi polgára csatlakozik a köszöntéshez és a 
jókívánságokhoz, hiszen Lukács Vilmost úgy ismertük meg, mint Tura világi és egyházi 
életében is igen jelentős szerepet betöltő polgárt. Említhetnék a település villamosítását, a 
katolikus egyletekben betöltött aktív szerepvállalását és az egyháztanács elnöki tisztjét, az 
amatőr színjátszást, s nem utolsósorban meghatározó helytörténeti visszaemlékezéseit. 
Betegsége és egyre gyakoribb kórházi kezelései ellenére 2011 szeptemberében jelenlétével 
megtisztelte az ünneplő önkormányzatot a városnapi főtéravató ceremónián és álló-
fogadáson.

Születésnapján Szendrei Ferenc polgármesterünk személyesen kereste fel és valamennyi 
helyi lakos nevében köszöntötte Tura Szépkorú polgárát. A Turai Hírlap is örömmel 
csatlakozik a köszöntéshez, s reméljük, hogy mihamarabb módunkban áll egy újabb hely-
történeti adalékot közölni lapunk hasábjain Vili bácsi tollából. Isten éltesse!
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Januári-februári események
az iskolában

A január-februári időszak bizony elég fagyosra Főleg alsó tagozaton játékos kedvű gyerkőcök 
sikeredett, de ez sem szegte tanulóink kedvét bújtak akár felismerhetetlenséget is biztosító 
abban, hogy részt vegyenek jó pár szívet-lelket jelmezekbe, hogy egyértelműen üzenjenek a 
melengető, testet megizzasztó programban. téli időnek: ideje tavaszira fordulnia! Köszön-
Február hónap legjobban várt és legtöbb jük a felkészítő tanárok (Kis Anita, Ecker-
előkészületet igénylő eseménye a farsang volt. Petrovics Katalin, Nagy Józsefné és segítőik) 
Mind alsó, mind felső tagozatos lányok és fiúk valamint a Diákönkormányzat – ezen belül 
lelkesen készültek a farsangi nyitótáncra, a Fabu Zsuzsanna - áldozatos munkáját. Külön 
többiek pedig a farsangi bálon bizonyíthatták, köszönet a Domoszlai Pékségnek a kenyér 
hogy felkészülés nélkül is tudnak önfeledten ingyenes felajánlásáért az 1-2. évfolyamos 
táncolni. A hercegi párt alsó tagozaton farsangon, továbbá a szülők fáradozását is 
Dobroviczki Petra és Barabás Csaba alkotta, kiemelten köszönjük, akik enni- és innivalóval 
felső tagozaton pedig Kronovetter Sárát és segítettek pótolni a tánc és a bál okozta 
Szénási Jánost választották meg a tanulók. „energiaveszteséget”. 

Az ép testben ép lélek vonalon továbbhaladva a 6-11 éves korosztály számára. A kicsit 
voltak, akik szaktárgyi versenyek segítségével is korosabbak az aszódi Petőfi Sándor Gimná-
csiszolgatták elméjüket. A Zrínyi Ilona Mate- zium által meghirdetett Kis Galgamenti 
matika Verseny megyei fordulójában 10 felsős Informatikusok elnevezésű versenyen vettek 
tanuló képviselte iskolánkat Aszódon. Az részt, szám szerint kilencen, közülük Meleg 
alsósok a már említett kistérségi versenysorozat Eszter szerepelt a legeredményesebben: 3. 
újabb fordulójában állták meg a helyüket: az helyezést ért el. A számítógépeknél maradva 
Óriások és törpék elnevezésű verseny január adjuk hírül, hogy a Digitális Nemzedék 
12-ei fordulójában a Sára Dávid, Sima Ador- Konferencia országos videópályázatán „Így 
ján, Tóth Nikolett, Gólya Ádám és Sáfrány élünk mi – A digitális bennszülöttek minden-
Anna alkotta csapat 1. helyezést szerzett. napjai” címmel Lukács Adrienn videója meg-

gyereklap és a Vadon tudományos - ismeretter-Február végén került megrendezésre a Tabán osztott 3. helyezést ért el! Köszönjük Maczó 
jesztő folyóirat ebben a tanévben is megrendezi úti iskolában meghirdetett LÜK verseny, Benjámin és Kolompár József tanulók és Kis 
ökológiai vetélkedőit. Iskolánkból Kis Gábor amelyen matematikai, szövegértési és logikai Anita tanárnő segítő közreműködését. A 
tanár úr vezetésével, a hetedik évfolyamos feladatsort kell hibátlanul és villámgyorsan hatvani Bajza József Gimnázium környezet-
„Mókuscickányok” szálltak be a többfordulós megoldaniuk a versenyzőknek. A három védelmi és természetismereti vetélkedőt szer-
küzdelembe. A Meleg Eszter, Kamarás Fanni, legjobb eredményt elérő diák (Bangó Enikő, vezett, a 2 lezajlott forduló után az Energia-
Mekes Cintia, Pásztor Kristóf alkotta csapat Bankó Domonkos, Köles Bernadett) jutott testőrök csapata (Lukács Adrienn, Bazán Máté, 
már sikeresen túljutott két írásbeli fordulón, s tovább az országos LÜK versenyre. Harmadi- Csorba Norbert és Kánai Ádám) bejutott a 
készül a továbbiakra.kosaink elindultak a Hétszínvarázs meseíró tavaszi 7 csapatos döntőbe. Köszönjük Kis 

versenyen, amelyet az Apáczai Kiadó hirdetett Gábor felkészítő munkáját! A Süni ökológiai 

Diákjaink számára a fent nevezett versenyek 
után könnyed szórakozást ígértek a színházi 
előadások, úgy, mint a Kecskeméti Katona 
József Színház és a Thália Színház közös 
produkciójában bemutatásra került Winnetou 
című zenés játék, melyet Budapesten a Thália 
Színház bérletes előadásán 56 tanuló és 3 
tanító néni tekintett meg. Ráadásul az elmúlt 
hónapokban az első és a második évfolya-
mosok diákjai és tanító nénijei három alka-
lommal is felkerekedtek, s meglátogatták a 
gödöllői Meseszínházat. 

Az Integrációs és képesség kibonta-
koztató program (IPR) keretében több 
kirándulást is szerveztünk, mint például 
látogatás a Természettudományi Múzeumban, 
illetve a Túl a Maszat-hegyen című zenés darab 
megtekintése a Pesti Színházban.

Ezt a rengeteg iskolai programot nem tudtuk 
volna megvalósítani tanulóink nyitottsága, 
érdeklődése, akaratereje és kreativitása nélkül. 
Köszönjük nekik a versenyzést, a szereplést, 
köszönjük a pedagógusoknak a sok-sok 
„edzést”, a szülőknek és segítőinknek pedig a 
hathatós közreműködést és támogatást! 
Emelem poharam rájuk – természetesen egy 
pohár jóféle egri kakaóval, hiszen 2012 
januárjától az alsó tagozaton is minden tanuló 
napi szinten ingyenesen kap egy pohár kakaós 
tejet az Iskolatej program keretében.
 Egészségü(n)kre!

Tóth Mihály

A Napraforgó Fotókör fotópályázatot hirdet abból a célból, hogy megismerjük a 
városunk területén található legszebb, legérdekesebb fákat és azokat fényképeken 
mutassuk meg mindenkinek.

A pályázat nem ír ki életkori megkötéseket és nem jelöli meg a beküldött fényképek 
méreteit. A legsikeresebb pályázatokat, ha szükséges, mi kinagyítjuk és a Városi Könyvtár 
kirakatában a beküldôk (készítôk) nevének feltüntetésével megjelentetjük.

A fotók beküldésének határideje: 2012. május 30.
A pályázatokat a Városi Könyvtárban kell leadni név és cím megjelölésével. Kérjük, hogy a 
fényképeket is lássák el a pályázók címmel. A pályázók munkáját segítse az a cél, hogy 
megismerjük városunk legszebb és legérdekesebb fáit és hasonlók ültetését is elôsegítsük.

Várjuk a pályázatokat!

KÖSZÖNET

SZÍNHÁZLÁTOGATÁS

VERSENYEK, VETÉLKEDÔK

FARSANG

Volt mit pótolnia azoknak a tanulóknak is, akik január végén részt vettek a Tekergők valóban 
télinek nevezhető túráján a Mátrában Kis Gábor vezetésével. További két – immár fedett – 
sporteseményen is szépen szerepeltek a turai tanulók: tornászaink második alkalommal vettek 
részt a Diákolimpia Megyei Tornaversenyen, ahol a megszerzett 4. hely országos elődöntőbe 
jutást jelentett a lányoknak. A csapat tagjai: Sáfrány Anna, Péter Tirza, Tóth Eszter, Csörgi 
Andrea, Miklós Edina és Pászti Orsolya. Felkészítő tanáruk Fekete-Liszkai Zsuzsanna.

Alsó tagozatosaink a kistérségi versenysorozat következő fordulójában sok-sok 
gyakorlás és edzés után - amit Pászti Éva tanító néni koordinált - kilenc település iskoláival 
versengve megszerezték az előkelő 2. helyezést. Január 22-én, Gödöllőn a 15 csapatot fel-
vonultató Football Factor utánpótlás labdarúgó tornán a Szilágyi Szabolcs, Gólya Ádám, Szabó 
Norbert, Sallai Gergely, Sima Dominik, Sára Péter, Ancsa Botond, Novodomszky Tibor alkotta 
csapat 3. helyezést ért el! A torna legjobb játékosa Gólya Ádám lett! 

A Kométa matricagyűjtő versenyen iskolánk Pest megyében a 9. helyezést érte el. 
Jutalmunk egy 10 ezer Ft-os sportszercsomag volt. Köszönet Kovács Tibor tanár úrnak, Keserű 
Krisztina, Keserű András és Pászti Roland tanulóinknak a szorgos gyűjtögetésért.

A mindennapos testmozgás együtt jár az egészséges életmóddal, ezért február elején 
került megrendezésre a Hevesy úton az Egészségnapok programsorozata a Diákönkormányzat 
szervezésében. Hétfőn a Zumba, kedden a paleolit táplálkozás, szerdán a napozás és a szolá-
rium, csütörtökön a vérnyomás- és vércukormérés, pénteken a homeopátia került terítékre. 
Köszönjük az előadók (Baranyi Andrea, Sima László, Makóné Gólya Judit, Tóth Mária és Radó 
Ágnes) részvételét, valamint Fabu Zsuzsanna szervezőmunkáját!
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A SZÉPKOR TISZTELETE
LUKÁCS „VILI BÁCSI” 90 ÉVES

A Szerkesztőség

Magyarország miniszterelnökének, Orbán Viktornak az aláírá-
sával jegyezve 2012. február 15-én, Lukács Vilmos 90. szüle-
tésnapján egy díszes emléklap érkezett, melyen az alábbi szöveg 
olvasható: „Ez az emléklap hivatott kifejezni szépkorú polgáraink iránti tiszteletünket és 
hálánkat. Ebből az ünnepi alkalomból kívánunk Önnek jó egészséget és további boldog 
éveket.”

Úgy gondoljuk, hogy városunk valamennyi polgára csatlakozik a köszöntéshez és a 
jókívánságokhoz, hiszen Lukács Vilmost úgy ismertük meg, mint Tura világi és egyházi 
életében is igen jelentős szerepet betöltő polgárt. Említhetnék a település villamosítását, a 
katolikus egyletekben betöltött aktív szerepvállalását és az egyháztanács elnöki tisztjét, az 
amatőr színjátszást, s nem utolsósorban meghatározó helytörténeti visszaemlékezéseit. 
Betegsége és egyre gyakoribb kórházi kezelései ellenére 2011 szeptemberében jelenlétével 
megtisztelte az ünneplő önkormányzatot a városnapi főtéravató ceremónián és álló-
fogadáson.

Születésnapján Szendrei Ferenc polgármesterünk személyesen kereste fel és valamennyi 
helyi lakos nevében köszöntötte Tura Szépkorú polgárát. A Turai Hírlap is örömmel 
csatlakozik a köszöntéshez, s reméljük, hogy mihamarabb módunkban áll egy újabb hely-
történeti adalékot közölni lapunk hasábjain Vili bácsi tollából. Isten éltesse!
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50 éve hunyt el
Kovács László

Február 17-én, a hagyományőrző Szénási József szerkesztőségi tagunk kezdeményezésére 2009. 
batyusbál előestéjén turaiak és a kör- október 18-án az egykori Dóra-ház (apósáék háza), azaz a mai 

nyék több településéről érkezett vendégek közösen róttuk le COOP székház rekonstruált épületének falán emléktáblát 
avattunk. Laci bácsi három fia közül a legifjabb, Géza, a Magyar tiszteletünket Tura elhunyt népművészeinek emléktáblái előtt. 
Szimfonikus Zenekari Szövetség elnöke, UNESCO kiküldetése Közülük most kiemelten illik szólnunk az 50 éve elhunyt Kovács 
miatt személyesen nem tudott jelen lenni az avatási ceremónián. László kántor-tanítóról, a turai Gyöngyösbokréta megalapító-
Álljanak itt most akkori visszaemlékező gondolatai Kovács járól, a Kossuth-díjas népművelőről, akinek köszönhető a turai 
Lászlót, a házastársat, az édesapát, a falu szellemi-kulturális-népművészet és néprajzkincs szellemi-tárgyi örökségének megma-
közösségi életének meghatározó tagját felidézve.radása, továbbélése, értékeinek országos rangra és elismertségre 

emelése a hímzéstől a viseleten át a népdalokig. 

Mondják, valahol a Kaukázusban szokás, hogy a sírkeresztre csak az alatta korán sikerült átfogó diplomáciai kapcsolatokat kiépítenem. Panni néni 
nyugvó boldogságban megélt éveit írják, hiszen csak ezek az évek számítanak, a csengő körtéi, Huszár Mariska szép mosolya, Camurka Pista bácsi pálinka-
többi nem. Már most felhívom a figyelmét majdani fejfám leendő faragó- szagú jósága volt az alap, melyből távolabbi birodalmakba merészkedhettem, 
piktor mesterének, hogy az enyémen a „Dora-házban” eltöltött első hat évről hogy aztán Sára(„Sari”) Jóska, Meleg(„Kacsa”) Gabi, Sára Laci és családjuk 
mindenképp külön, aranyozott betűkkel adjon számot! A gyermekkor egész révén úgy érezhessem: meghódítottam az ismert világot. Pedig hol volt még 
életre szóló felhőtlen örömét itt éltem át, az élet napkeletjét és reggelét itt akkor a TSZ legendás fogatos-brigádjának, „Papaj” Misa bácsinak, „Vonal” 
tapasztaltam meg és az itt szerzett emlékek máig az öröm, az erőmerítés Joscsi bácsinak, Mackó Misa bácsinak több nyári egyeteme, amikor a bakon 
emlékei. Ennek receptje végtelen egyszerű volt, csak figyelmébe tudom mellettük ülve  többet tudtam meg a világról, mint később sok iskolát kijárva!
ajánlani minden mostanában megszületni és felcseperedni készülő ember- Persze, szerették a turaiak a gyerekeket, de mit sem tudtam még akkor 
társamnak: kellett hozzá egy család, mely ahogy volt, tökéletes volt. Nem arról, hogy az a szeretet, mely oly biztonságot adóan vett körül, legelső sorban a 
„majdnem”, vagy „úgyszólván”, hanem teljesen. Édesanyánk és édesapánk jóindulatú és megbecsült „Dóra úr” unokájának és legfőképp a „Kántor úr” 
szerelme és egymás iránti gyöngéd szeretete, tisztelete máig legendás és legkisebb fiának szólt. Az irántuk táplált megbecsülés és tisztelet sugaraiból 
megkérdőjelezhetetlen. Ez volt mindenek alapja. jutott bátyáimra, rám is. Volt miért tisztelni és szeretni őket. Nyilván oka volt 

Kellett ehhez a tökéletességhez két báty is, akiktől amióta eszem annak, hogy Nagypapát rendre megválasztották az Egyházközség elnökének és 
tudom, csak jót kaptam. (Na, jó, István bátyámtól egyszer egy fülest, de az is a mai napig szeretettel emlékeznek róla az idősebbek.    
helyénvaló volt, Laci bátyámtól egy fejmosást, az is.) Kellettek nagyszülők, akik Édesapánkról lehet, csak annyit kellene most felemlíteni, ami három 
igazi nagyszülők. Vagyis Nagypapa, aki a bicikliszerelés bonyolult tudomá- hete történt: Édesanyával a temetőben szülei és Édesapánk sírját rendezgettük, 
nyának aprólékos átadása mellett Csongor márkájú szivarját meg-meggyújtva gyomlálgattuk. Egy ősz hajú bátya arra járván beszédbe elegyedett velünk. 
történelmi-világnézeti horizontom tágította. E korai történelemórák különös Mikor felismerte, kik vagyunk, annyit mondott: „belőlem a Kántor Úr csinált 
tekintettel voltak az Első Világháború személyes katonaélményeire, míg a embert”. Hányszor hallottam én ezt az elmúlt bő öt évtizedben, hányszor 
második nagy világégést már nagyobb magaslatokról tekintettük át, vagyis a találkoztam emlékével a legkülönbözőbb helyeken vályogháztól a tudományos 
„mi lett volna, ha mégis az angolok jönnek be?” kissé történelmietlen, de szívet Akadémiáig…
melengető, ám utóbb illúziónak bizonyult lehetőségével játszadoztunk el. Itt, a „Dora-házban” eltöltött évei alatt kerülhetett újra katedrára 
(Szegény Nagypapa! Édesapánk hiába győzködte '47-48-ban, adja el a Turán – és itt élte meg súlyos lemondását a kántorizálásról. Innen indult a par-
malmot, míg lehet, mert egy napon szó nélkül elveszik, ő az amerikaiak lamentbe, hogy Nagy Imrétől átvegye a Kossuth-díjat és itt hallgatta a zöld 
várhatóan közelgő bejövetelében bízva odázta életműve elkótyavetyélést. Végül szemű rádión a Kossuth-adón és a Szabad Európán, hogy Nagy Imrét kivé-
itt, a „Dora” – helyesen „Dóra” – ház nappalijának ablakánál kellett végig- gezték. Ide szalajtotta haza a „Kultúrház” körül ődöngő valamelyik süvölvényt 
néznie, amint azt a malmot, melynek minden téglájához, csavarjához, Édesanyához, hogy „Cinci néni! A Kántor úr üzeni, tessék még két csirkét 
garatjához és szitaselyméhez személyes kapcsolat fűzte, szétverték, a gépeket vágni, mert újabb vendégek gyöttek!”…és az újabb vendégek jöttek-jöttek, 
elvitték, az épületet raktárrá silányították. Neki magának, különös műszaki- hogy Édesapánk kalauzolásával megismerkedhessenek Tura és a Galga-mente 
technikai tálentom létére Kőbányán jutott hely egy gyár raktárában, hogy ne varázslatosan szép és nemes népművészetével. A kor legnagyobb folkloristái, 
legyen „munkakerülő” és némi nyugdíjhoz jusson.) zeneszerzői, írói, újságírói fordultak meg a „Dora-házban”, hogy friss élménye-

Aztán ott volt Nagymama, aki ugyan a nyári időjáráshoz hason- iket Édesanyánk – Bárdos Lajos szerint „fejedelmi” – kosztja mellett beszéljék 
latosan ragyogott vagy mennydörgött, de unokáit rajongva szerette. (Máig meg Édesapánkkal, egymással. Ebből a házból költöztünk aztán el új Vasút-
élénken él emlékezetemben az a grillázs-torta, amit ötödik születésnapomra újtelepi házunkba, hogy aztán alig fél év múltán ott kapjuk a szörnyű hírt 
alkotott. Volt abban kis tavacska, benne úszó kacsával és a parton várkastély.) Édesapa haláláról. Ám innen, a „Dora-házból” csak jó emléket vittem ma-
Tőle kaptam életem első német-nyelvleckéit és általa kaphattam betekintést a gammal – egy életre. Valahányszor Édesanyánkhoz jövünk „haza”, itt, a szülő-
régi Budapest századfordulós-szecessziós, békebeli, polgári világába. Talán már házam előtt haladunk el. (Mostanában örömmel látjuk feleségemmel, lánya-
kezd derengeni, miért oly napsugaras e Hévízi-úti gyermekkor, pedig még immal, milyen szépen helyreállították!) Mindig átfutom szememmel az 
hosszú a sora e különös turai Paradicsom áldott teremtményeinek, gyümölcse- épületet és minden szegletéről felötlik bennem egy-egy emlék. Mostantól nem 
inek. A Nagyvilág rögtön a kapu után kezdődött. Pulics („Sityi”) Péter bácsiék csak a ház emlékeztet Édesapánkra, az időben elsüppedt szép gyermek-
boltja-kocsmája balra, Huszár Manci néniék és Dolányi Panka néni szemben, koromra, hanem a turaiak hálás emlékezetének köszönhetően egy emléktábla 
Camurka Pista bácsiék jobbra, Tóth („Kis-Zsidóék”) átellenben képezték  azt a is. Arra, hogy nem felejtették el, hány kis kócos hajú, vagy búzavirág szemű 
„belső várat”, melyen belül még teljes volt a biztonság. (A Hévízi úton akko- turaiból faragott embert a „Kántor úr” és mit köszönhet neki Tura és a Galga-
riban átlagosan hetente áthaladó egy gépkocsi, naponta átszáguldó két traktor, mente népművészete.
egy teherautó a kiegyensúlyozott lovaskocsi-forgalom mellett közel sem Köszönet az emléktábla avatóinak, a jó turaiaknak.
jelentett igazi, a kisgyermekre leselkedő közlekedési veszélyt, így e körben már 

TÁBLAAVATÁSRA

Kovács Géza

FELAJÁNLÁSOKKAL TÁMOGATÓK
Varju Kriszta, Ludányi Lászlóné, Kuruczné Nyilas Ágnes, Mandula Éva, 
Köles Vazul, Tim Sport, Ifj. Diós István, Papírház, Uray Klára, 

Február 17-én nagy sikerrel és népes számú érdeklődővel zajlott le ismét Hófehérke Rövidárú Divatáru, Párkányi Csilla, Nagyné Tóth Eszter 
a Többsincs Óvoda és Bölcsőde táncháza mesejátékkal, kézi készítésű 
zsákbamacskával, házi süteményekkel. Az intézmény és a szülői SEGÍTŐK
munkaközösség vezetősége, az alapítvány elnöksége legmélyebb háláját Az óvodai szülői munkaközösség: Barnáné Fáczán Tímea, Dr. Tóth 
és köszönetét fejezi ki valamennyi támogatónak, segítőnek, Gabriella, Nagyné Tóth Eszter, Újvidéki Ildikó, Csorbáné Sima Brigitta, 
résztvevőnek, hogy ebben a nehéz gazdasági helyzetben is ilyen sokan Párkányi Csilla, Seres Tünde, Sáfrányné Kuti Andrea, Kuruczné Nyilas 
segítették és támogatták az Összefogás Óvodásainkért Alapítványt, s Ágnes, Kuti-Békési Judit, Sukajné Horák Andrea, Uray-Lukács Ildikó 
ezáltal nagy mértékben hozzájárultak ahhoz, hogy a Többsincs Óvodába Makádiné Tarnóczi Éva, Marinka Edit, Csörgi Margit, Szabóné Hadrik 
és Bölcsődébe járó gyermekek részére minél jobb körülményeket Erika, Varga Orsolya, Farkas Henrietta, Sütő Edit, Szekeres Szilárd, 
tudjunk teremteni. A minden eddigi rekordot megdöntő bevétel Láng Ágnes, Diós Ágnes, Dolányi Viktorné, Totoné Szikra Enikő, 
700.000 Ft, azaz hétszázezer forint lett. Jobbágy Anita, Juhosné Mezei Erika, Baranyi Tünde, Dusáné Szécsényi 

Kinga, Csongorné Bottyán Erika, Juhász Bernadett, Kátai Jánosné, Tóth 
TÁMOGATÓK: Anikó, Forgácsné Jenei Erzsébet, Hazadi Zsuzsanna, Kiss Edit, Losó 

BIOTECHUSA LÉVAI FERENC, FILE CSALÁD, DIÓS CSALÁD, Istvánné, Párkányi Csilla, Ráczné Mezei Gyöngyi, Rumi Andrea, Sajóné 
TURA-GALGAHÉVÍZ KOMMUNÁL KFT, MÉSZÁROS ATTILA, Pataki Dóra, Soós Diána, Lőrincz  Emília, Szénásiné Kátai Adrienn, 
GALGA-COOP ZRT, PALYA JÁNOS PLÉBÁNOS, MAROS Tóth M.-né Seres Zsuzsanna, Tóth-Kiss Judit, Tusor Erzsébet, 
TÜZÉP, SZABÓ TAMÁS, B AUTÓ 2011 KFT, BUILDER WILL RT, Valentinyi-Gódor Gyöngyi, Németh Anita, Szénási Istvánné, Tóth 
DIÓS ISTVÁN, GEOVITEK KFT, MAJOR FERNC, Józsefné, Gubáné Káré Márta, Szekeres Gerőné, Tamás Klára, Hugyák 
GALGAMENTI TSZ, BARTÓK BÉLA MŰVELŐDÉSI HÁZ Mihályné, Barna Sándorné, Mészárosné Karácsondi Anett, Lingurár 
Bertók Béla, Babu Virág, Lybra Könyvesbolt, Lapu Lászlóné, özv. Győri Judit, Tóth M. Józsefné, Baranyiné Csorba Szilvia, Galambosné Paládi 
Istvánné, Szűcs Lajos, Kurucz Mihályné, Vidák Szabolcs, Meleg József, Nikolette, Pázmándi Csabáné, Bozó Antalné, Pálinkásné Őszi Györgyi, 
Varju Lívia, Raksányi Ildikó, Nyikos Andrásné, Uray Attila, Belovainé Szilágyi Andrea, Csollák Attiláné, Győriné Szabó Éva, Brenkus Mónika, 
Kiss Zsuzsanna, Némó Játékbolt, Fortuna Büfé, Kínai Bolt, Bankó Sátor Zsoltné, Kerti Katalin, Dombóvári Edina, Pápainé Koncz Anikó, 
Károlyné, Lipcsei Söröző, Nagy Erika, Mariann Turi, Tóth Zs Zoltán, Vidák Erika, Dr. Pető Nikolett, Lajtos Péterné, Kollárné Lévai Mónika, 
Pető Ferenc, Czifra Ferencné, Pelenka Pavilon, Lévai Mihályné, Kollár Juhász Julianna, Havjár Hajnalka, valamint az intézmény valamennyi 
Viktor, Tóth István, Dr. Kolesza Ákos, Lukács István, Kómár Zoltán, dolgozója.
Makádi Zsoltné, Köles Mihályné, Nagyné Seres Terézia, Turai Ferenc 
Lászlóné, Lévai Gabriella, Győriné Sima Mária, Kassai Béláné, Bárdiné 
Balogh Krisztina, Gelykó Sándorné, Tóth M. Márti, Újvidéki Zsolt, 
Hugyák Mihály, Tóth M. Józsefné, Sima Zoltán, Karácsondi Bt., Gála 
Bt., Piactéri Zöldségbolt, Demény Étterem, Tusor Erzsébet, Szilka 
Szalon, Sáfrány Norbert, Kovács Hajnalka, Hubert László, Galga Bau 
Kft., Dr Czukor Péter,
Aqua Fontis Patika, Bendzsó Beton, Harmónia Bútorbolt, Kékpáfrány 
Virágbolt, Marcsi Falatozó, Hadrik József, Unitrack Kft., Sport Büfé, 
Kurucz Mihály, Babecz Jánosné, Bencze Busz, Bácskai Elemér, Baranyi 
és Fiai Kft., SZTH Team Bt., SM Minerál, Domoszlai Pékség, Tóth Zs 
Zoltánné, Polo Üzletház, Varjú József, Bóha Kocsma, Szilágyi József és 
Boda István, Számítástechnikai szaküzlet, Mini Málna Bt., Tim Sport, 
Henko-Gold Kft, Flamingó Cukrászda, Csilla Fotó, Papírház

sütemények, valamint a csípős hidegre való gadta őket, s egy idősebb bácsi meg is jegyezte: 
tekintettel egy kis forró tea csábított el min- „Milyen jó látni ezt a sok fiatalt így, együtt, 
denkit. A vendéglátás közben előkerült Czifra boldogan!” Valóban, manapság egyre kevesebb 

Hol volt, hol nem volt, február 12-én egy pár István helyi lakos tangóharmónikája is, aki a vidámság, a jókedv a mindennapjainkban, de 
autóból álló konvoj tartott Vácegres felé, hogy nagy lelkesedéssel kezdett bele a vidámabbnál ha szeretetet adunk és kapunk, s ezt fűszerezzük 
elvigye a Turai Komédiásokat egy vidám vidámabb dalokba. Szinte mindenki dalra egy kis szívből jövő jókedvvel, akkor vala-
műsorra. Az immár hagyományosnak mond- fakadt, s a művelődési házat pillanatok alatt a mennyien megérezhetjük azt az érzést, ami 
ható vendégséget a Vácegres Jövőképéért jókedv, a vidámság, és a szívből jövő ének Vácegresen erre a rövid időre összetartotta az 
Egyesület rendezte: tagjaik nagy szeretettel és hangja telítette meg. embereket.
vidám hangulattal próbáltak néhány kellemes A Turai Komédiások egyik oszlopos 
órát szerezni a falu legidősebb lakóinak. A tagja kedveskedni akart a csapat legidősebb 
nyugdíjas délután meglepetése a Turai Komé- tagjának, id. Takács Pálnak (ahogy ők nevezik: 
diások zenés-táncos előadása volt a „Beszterce Papinak), felpattant az asztaltól, és kérte, hogy 
ostroma” című darab rövidített változatával. csendüljön fel a „Káposzta, káposzta, szép turai 

A műsor után ünnepi díszbe öltözött káposzta” kezdetű népdal. Ekkor valamennyi 
asztalok várták mind az időseket, mind a csapat csapattag vidáman ugrott fel, és teli torokból, 
tagjait. A terülj-terülj asztalkákon finomabb- jókedvűen énekelték el a helyiekkel ezt az is-
nál finomabb szendvicsek, édes és sós házi mert dallamot. Meglepetésükre ismét taps fo-

A három Kovács testvér, Géza, István és
László a szülői házon állított emléktáblánál
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50 éve hunyt el
Kovács László

Február 17-én, a hagyományőrző Szénási József szerkesztőségi tagunk kezdeményezésére 2009. 
batyusbál előestéjén turaiak és a kör- október 18-án az egykori Dóra-ház (apósáék háza), azaz a mai 

nyék több településéről érkezett vendégek közösen róttuk le COOP székház rekonstruált épületének falán emléktáblát 
avattunk. Laci bácsi három fia közül a legifjabb, Géza, a Magyar tiszteletünket Tura elhunyt népművészeinek emléktáblái előtt. 
Szimfonikus Zenekari Szövetség elnöke, UNESCO kiküldetése Közülük most kiemelten illik szólnunk az 50 éve elhunyt Kovács 
miatt személyesen nem tudott jelen lenni az avatási ceremónián. László kántor-tanítóról, a turai Gyöngyösbokréta megalapító-
Álljanak itt most akkori visszaemlékező gondolatai Kovács járól, a Kossuth-díjas népművelőről, akinek köszönhető a turai 
Lászlót, a házastársat, az édesapát, a falu szellemi-kulturális-népművészet és néprajzkincs szellemi-tárgyi örökségének megma-
közösségi életének meghatározó tagját felidézve.radása, továbbélése, értékeinek országos rangra és elismertségre 

emelése a hímzéstől a viseleten át a népdalokig. 

Mondják, valahol a Kaukázusban szokás, hogy a sírkeresztre csak az alatta korán sikerült átfogó diplomáciai kapcsolatokat kiépítenem. Panni néni 
nyugvó boldogságban megélt éveit írják, hiszen csak ezek az évek számítanak, a csengő körtéi, Huszár Mariska szép mosolya, Camurka Pista bácsi pálinka-
többi nem. Már most felhívom a figyelmét majdani fejfám leendő faragó- szagú jósága volt az alap, melyből távolabbi birodalmakba merészkedhettem, 
piktor mesterének, hogy az enyémen a „Dora-házban” eltöltött első hat évről hogy aztán Sára(„Sari”) Jóska, Meleg(„Kacsa”) Gabi, Sára Laci és családjuk 
mindenképp külön, aranyozott betűkkel adjon számot! A gyermekkor egész révén úgy érezhessem: meghódítottam az ismert világot. Pedig hol volt még 
életre szóló felhőtlen örömét itt éltem át, az élet napkeletjét és reggelét itt akkor a TSZ legendás fogatos-brigádjának, „Papaj” Misa bácsinak, „Vonal” 
tapasztaltam meg és az itt szerzett emlékek máig az öröm, az erőmerítés Joscsi bácsinak, Mackó Misa bácsinak több nyári egyeteme, amikor a bakon 
emlékei. Ennek receptje végtelen egyszerű volt, csak figyelmébe tudom mellettük ülve  többet tudtam meg a világról, mint később sok iskolát kijárva!
ajánlani minden mostanában megszületni és felcseperedni készülő ember- Persze, szerették a turaiak a gyerekeket, de mit sem tudtam még akkor 
társamnak: kellett hozzá egy család, mely ahogy volt, tökéletes volt. Nem arról, hogy az a szeretet, mely oly biztonságot adóan vett körül, legelső sorban a 
„majdnem”, vagy „úgyszólván”, hanem teljesen. Édesanyánk és édesapánk jóindulatú és megbecsült „Dóra úr” unokájának és legfőképp a „Kántor úr” 
szerelme és egymás iránti gyöngéd szeretete, tisztelete máig legendás és legkisebb fiának szólt. Az irántuk táplált megbecsülés és tisztelet sugaraiból 
megkérdőjelezhetetlen. Ez volt mindenek alapja. jutott bátyáimra, rám is. Volt miért tisztelni és szeretni őket. Nyilván oka volt 

Kellett ehhez a tökéletességhez két báty is, akiktől amióta eszem annak, hogy Nagypapát rendre megválasztották az Egyházközség elnökének és 
tudom, csak jót kaptam. (Na, jó, István bátyámtól egyszer egy fülest, de az is a mai napig szeretettel emlékeznek róla az idősebbek.    
helyénvaló volt, Laci bátyámtól egy fejmosást, az is.) Kellettek nagyszülők, akik Édesapánkról lehet, csak annyit kellene most felemlíteni, ami három 
igazi nagyszülők. Vagyis Nagypapa, aki a bicikliszerelés bonyolult tudomá- hete történt: Édesanyával a temetőben szülei és Édesapánk sírját rendezgettük, 
nyának aprólékos átadása mellett Csongor márkájú szivarját meg-meggyújtva gyomlálgattuk. Egy ősz hajú bátya arra járván beszédbe elegyedett velünk. 
történelmi-világnézeti horizontom tágította. E korai történelemórák különös Mikor felismerte, kik vagyunk, annyit mondott: „belőlem a Kántor Úr csinált 
tekintettel voltak az Első Világháború személyes katonaélményeire, míg a embert”. Hányszor hallottam én ezt az elmúlt bő öt évtizedben, hányszor 
második nagy világégést már nagyobb magaslatokról tekintettük át, vagyis a találkoztam emlékével a legkülönbözőbb helyeken vályogháztól a tudományos 
„mi lett volna, ha mégis az angolok jönnek be?” kissé történelmietlen, de szívet Akadémiáig…
melengető, ám utóbb illúziónak bizonyult lehetőségével játszadoztunk el. Itt, a „Dora-házban” eltöltött évei alatt kerülhetett újra katedrára 
(Szegény Nagypapa! Édesapánk hiába győzködte '47-48-ban, adja el a Turán – és itt élte meg súlyos lemondását a kántorizálásról. Innen indult a par-
malmot, míg lehet, mert egy napon szó nélkül elveszik, ő az amerikaiak lamentbe, hogy Nagy Imrétől átvegye a Kossuth-díjat és itt hallgatta a zöld 
várhatóan közelgő bejövetelében bízva odázta életműve elkótyavetyélést. Végül szemű rádión a Kossuth-adón és a Szabad Európán, hogy Nagy Imrét kivé-
itt, a „Dora” – helyesen „Dóra” – ház nappalijának ablakánál kellett végig- gezték. Ide szalajtotta haza a „Kultúrház” körül ődöngő valamelyik süvölvényt 
néznie, amint azt a malmot, melynek minden téglájához, csavarjához, Édesanyához, hogy „Cinci néni! A Kántor úr üzeni, tessék még két csirkét 
garatjához és szitaselyméhez személyes kapcsolat fűzte, szétverték, a gépeket vágni, mert újabb vendégek gyöttek!”…és az újabb vendégek jöttek-jöttek, 
elvitték, az épületet raktárrá silányították. Neki magának, különös műszaki- hogy Édesapánk kalauzolásával megismerkedhessenek Tura és a Galga-mente 
technikai tálentom létére Kőbányán jutott hely egy gyár raktárában, hogy ne varázslatosan szép és nemes népművészetével. A kor legnagyobb folkloristái, 
legyen „munkakerülő” és némi nyugdíjhoz jusson.) zeneszerzői, írói, újságírói fordultak meg a „Dora-házban”, hogy friss élménye-

Aztán ott volt Nagymama, aki ugyan a nyári időjáráshoz hason- iket Édesanyánk – Bárdos Lajos szerint „fejedelmi” – kosztja mellett beszéljék 
latosan ragyogott vagy mennydörgött, de unokáit rajongva szerette. (Máig meg Édesapánkkal, egymással. Ebből a házból költöztünk aztán el új Vasút-
élénken él emlékezetemben az a grillázs-torta, amit ötödik születésnapomra újtelepi házunkba, hogy aztán alig fél év múltán ott kapjuk a szörnyű hírt 
alkotott. Volt abban kis tavacska, benne úszó kacsával és a parton várkastély.) Édesapa haláláról. Ám innen, a „Dora-házból” csak jó emléket vittem ma-
Tőle kaptam életem első német-nyelvleckéit és általa kaphattam betekintést a gammal – egy életre. Valahányszor Édesanyánkhoz jövünk „haza”, itt, a szülő-
régi Budapest századfordulós-szecessziós, békebeli, polgári világába. Talán már házam előtt haladunk el. (Mostanában örömmel látjuk feleségemmel, lánya-
kezd derengeni, miért oly napsugaras e Hévízi-úti gyermekkor, pedig még immal, milyen szépen helyreállították!) Mindig átfutom szememmel az 
hosszú a sora e különös turai Paradicsom áldott teremtményeinek, gyümölcse- épületet és minden szegletéről felötlik bennem egy-egy emlék. Mostantól nem 
inek. A Nagyvilág rögtön a kapu után kezdődött. Pulics („Sityi”) Péter bácsiék csak a ház emlékeztet Édesapánkra, az időben elsüppedt szép gyermek-
boltja-kocsmája balra, Huszár Manci néniék és Dolányi Panka néni szemben, koromra, hanem a turaiak hálás emlékezetének köszönhetően egy emléktábla 
Camurka Pista bácsiék jobbra, Tóth („Kis-Zsidóék”) átellenben képezték  azt a is. Arra, hogy nem felejtették el, hány kis kócos hajú, vagy búzavirág szemű 
„belső várat”, melyen belül még teljes volt a biztonság. (A Hévízi úton akko- turaiból faragott embert a „Kántor úr” és mit köszönhet neki Tura és a Galga-
riban átlagosan hetente áthaladó egy gépkocsi, naponta átszáguldó két traktor, mente népművészete.
egy teherautó a kiegyensúlyozott lovaskocsi-forgalom mellett közel sem Köszönet az emléktábla avatóinak, a jó turaiaknak.
jelentett igazi, a kisgyermekre leselkedő közlekedési veszélyt, így e körben már 

TÁBLAAVATÁSRA

Kovács Géza

FELAJÁNLÁSOKKAL TÁMOGATÓK
Varju Kriszta, Ludányi Lászlóné, Kuruczné Nyilas Ágnes, Mandula Éva, 
Köles Vazul, Tim Sport, Ifj. Diós István, Papírház, Uray Klára, 
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a Többsincs Óvoda és Bölcsőde táncháza mesejátékkal, kézi készítésű 
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és Bölcsődébe járó gyermekek részére minél jobb körülményeket Erika, Varga Orsolya, Farkas Henrietta, Sütő Edit, Szekeres Szilárd, 
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700.000 Ft, azaz hétszázezer forint lett. Jobbágy Anita, Juhosné Mezei Erika, Baranyi Tünde, Dusáné Szécsényi 
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Károlyné, Lipcsei Söröző, Nagy Erika, Mariann Turi, Tóth Zs Zoltán, Vidák Erika, Dr. Pető Nikolett, Lajtos Péterné, Kollárné Lévai Mónika, 
Pető Ferenc, Czifra Ferencné, Pelenka Pavilon, Lévai Mihályné, Kollár Juhász Julianna, Havjár Hajnalka, valamint az intézmény valamennyi 
Viktor, Tóth István, Dr. Kolesza Ákos, Lukács István, Kómár Zoltán, dolgozója.
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sütemények, valamint a csípős hidegre való gadta őket, s egy idősebb bácsi meg is jegyezte: 
tekintettel egy kis forró tea csábított el min- „Milyen jó látni ezt a sok fiatalt így, együtt, 
denkit. A vendéglátás közben előkerült Czifra boldogan!” Valóban, manapság egyre kevesebb 

Hol volt, hol nem volt, február 12-én egy pár István helyi lakos tangóharmónikája is, aki a vidámság, a jókedv a mindennapjainkban, de 
autóból álló konvoj tartott Vácegres felé, hogy nagy lelkesedéssel kezdett bele a vidámabbnál ha szeretetet adunk és kapunk, s ezt fűszerezzük 
elvigye a Turai Komédiásokat egy vidám vidámabb dalokba. Szinte mindenki dalra egy kis szívből jövő jókedvvel, akkor vala-
műsorra. Az immár hagyományosnak mond- fakadt, s a művelődési házat pillanatok alatt a mennyien megérezhetjük azt az érzést, ami 
ható vendégséget a Vácegres Jövőképéért jókedv, a vidámság, és a szívből jövő ének Vácegresen erre a rövid időre összetartotta az 
Egyesület rendezte: tagjaik nagy szeretettel és hangja telítette meg. embereket.
vidám hangulattal próbáltak néhány kellemes A Turai Komédiások egyik oszlopos 
órát szerezni a falu legidősebb lakóinak. A tagja kedveskedni akart a csapat legidősebb 
nyugdíjas délután meglepetése a Turai Komé- tagjának, id. Takács Pálnak (ahogy ők nevezik: 
diások zenés-táncos előadása volt a „Beszterce Papinak), felpattant az asztaltól, és kérte, hogy 
ostroma” című darab rövidített változatával. csendüljön fel a „Káposzta, káposzta, szép turai 

A műsor után ünnepi díszbe öltözött káposzta” kezdetű népdal. Ekkor valamennyi 
asztalok várták mind az időseket, mind a csapat csapattag vidáman ugrott fel, és teli torokból, 
tagjait. A terülj-terülj asztalkákon finomabb- jókedvűen énekelték el a helyiekkel ezt az is-
nál finomabb szendvicsek, édes és sós házi mert dallamot. Meglepetésükre ismét taps fo-
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Hamvazószerdával megkezdődött a nagyböjti szent idő. Az egyházi szeretetből te-
évben ez rendkívüli időszak: az Istenhez, önmagunkhoz és ember- szek valamit. 
társunkhoz fordulás ideje a bűnbánat szellemében. Mindegy, hogy 

mi az! Ha szív-Ahhoz, hogy a Nagyböjtöt megérthessük, szükséges a BÖJT 
ből jön máso-FOGALMÁT megismernünk. A böjt tágabb értelemben minden 
kért, akkor áldozattá válik. Isten pedig a legkisebb áldozatot is szívesen erkölcsi indítóokból eredő önmegtagadást (akár jócselekedet is, hiszen 
fogadja, de tegyem meg azt, ami tőlem telik. Ne a minimumra akkor lemondok a saját javamról, pénzemről, időmről…), főként 
törekedjek, mert a szeretet nem a minimumot keresi! Az ugyanis nem érzéki élvezetektől való megtartóztatást jelent; szoros értelemben az 
áldozat, hanem alamizsna. Istennek azonban nem kell a mi alamizs-étkezésben megnyilvánuló ösztön megfékezését azért, hogy önuralmat 
nánk! Ő a „szívünket”, vagyis az „egész embert” akarja! Jézus tanítja és gyakoroljunk. Mint önmegtartóztatás a mértékletesség erényének 
éli a böjtöt. Egyháza is ezt teszi: tanításában és hívő gyakorlatában körébe tartozik, és hármas célt szolgál: a testi vágyak megfékezését, a 
nagyra értékeli azt ma is, rohanó világunkban. bűnbánat kifejezését és a lélek felemelkedését. 

Megkezdődött a 2012. év Nagyböjtje. Adja Isten, hogy hívők és Mint minden vallásos cselekedet, a böjt sem öncél, hanem csak 
hitetlenek tudjuk kihasználni lelkünk javára, akár csak ősi hagyományt eszköz, amellyel a böjtölő saját lelki növekedését és Isten dicsőítését 
látva is benne, de azzal a vággyal, hogy mint keresztényben megújuljon szolgálja. A böjt lényege mindig a lélek megújítása volt, nem pedig 
bennünk a lélek, és mint magyarban, megújuljon bennünk a szellem. bizonyos külső cselekedet lélek nélküli megtartása: „Nem eszem húst, 

Vegyük hát komolyan megújulási szent időnket, a Nagyböjtöt. mert ezt így szoktuk!”. A próféták is ezt kérték: „Késedelem nélkül 
Ezt kívánom magamnak és minden jóakaratú embertársamnak.térjetek vissza hozzám teljes szívetekből, böjtölve, sírva és gyászolva. A 

szíveteket szaggassátok meg és ne a ruhátokat!”. (Joel 2,12) A lélek csak 
akkor tud felemelkedni Istenhez, ha az embertársaink felé Isten iránti A rovatot írta: Palya János plébános

NAGYBÖJT

SÜLL LAJOS
1948-2011

MAHÓ PIROSKA
1961-2012

Emlékezzünk...

Emlékezzünk Süll Lajosra, aki 2011. november végén, közel egy évig 
tartó súlyos és gyógyíthatatlan betegség után 63 évesen elhunyt. 
Gyermekkori pajtásom, késôbbi jóbarátom voltál, sôt közös 
munkahelyünk a Tsz is erôssé tette barátságunkat. Kiváló szakmai 

tudásod, és precíz munkád miatt, feletteseid és beosztottaid tiszteltek és szerettek. A turai 
határt, a turai földeket, a Galgát, erdôt, mezôt nálad jobban szinte senki sem ismerte. 
Sorolhatnám emberi értékeidet, életutadat, de nem teszem, mert Miklós fiad búcsú-
beszédében mindezekre kitért. A hozzád írt nekrológra, melyet fiad írt Te is büszke lennél.
Igaz turai voltál, Isten veled Lajos! 

Búcsúbeszéd Süll Lajos temetésén - 2011.12.09

Szeretettel köszöntök minden kedves megjelentet, aki eljött, hogy kifejezze végsô 
tiszteletét apám felé. Mivel apu nem gyakorolt semmilyen vallást, és nem kötôdött egyetlen 
felekezethez sem, úgy döntöttem - és talán ez a legôszintébb -, ha én tartok búcsúbeszédet 
földi maradványai felett. Teszem ezt azért is, mivel teológus végzettségem révén úgy 
gondolom, hogy avatott vagyok az élet és halál kérdéseiben megszólalni. Nehéz szavakba 
önteni azt a szívszorító érzést, amit egy közeli szerettünk elvesztése okoz, és szinte lehetetlen 
rá felkészülni. 

Apám, aki mint mondtam nem volt hívô, és távol tartotta magát a vallástól, élete 
végén mégis Istenhez fordult. Elmondott velem egy rövid imát, és befogadta Jézus Krisztust a 
szívébe. Jézus szavai alapján: "aki hisz bennem, ha meghal is él". Tudom, hogy most a 
mennyben van - él és még viszontlátjuk egymást...

Elbeszéléseibôl egy boldog gyermekkor képe rajzolódott ki számomra: a kastélykert 
vadregényes parkja és strandja, az Alsórét bokrai és erdei, a Galga vízi világa ideális terep volt 
a kalandvágyó fiúk számára, akik élvezték a vidéki élet szabadságát, a turai "Tüskevár" 
hangulatát. A kalandvágyásból azonban tragédia lett, amikor apám és egyik barátja 14 
évesen egy második világháborús lôszerrel játszva felrobbantották magukat. A másik fiú 
meghalt, apám szerencsésebb volt, megúszta bal szemének elvesztésével. Iskolai 
tanulmányainak befejezésével egyenes út vezetett a termelôszövetkezetbe, ahol hamarosan 
a kertészet egyik brigádvezetôje lett. Az ismerôs turai földek játszótérbôl a munka terepévé 
váltak. Tagja volt a Magyar Numizmatikai Társaságnak, a turai sakkcsapatnak és dalárdának 
(Kék Szivárvány Népdalkörnek) egyaránt. Nagy szakértelemmel és gondossággal ápolt 
szobanövényei, virágai a piac állandó színfoltjai voltak. Számára a természetjárás jelentette a 
kikapcsolódást, a testi-lelki regenerálódást, és azt a közeget ahol igazán jól érezte magát. Az 
erdô fái, bokrai ismerôsökként üdvözölték, a Galga, mint egy jó pszichiáter mindig 
megnyugtatta. Még azt is mondta egyszer: "Ha meghalok, a hamvaimat szórjátok a 
Galgába!".

Köszönöm a barátok és a kedves szomszédok érdeklôdését és segítségét a nehéz 
napokban. Külön szeretnék köszönetet mondani Gyulának, apu bátyjának az odaadó gondos 
ápolásért.

Fájó szívvel búcsúzunk kedves kollégánktól, 
Mahó Piroskától! Még fel sem ocsúdtunk szeretett 
Kati nénink halála után, ismét nagy veszteség ért 
bennünket.

Mahó Piroska, a mindenki által tisztelt, kedves, 
mosolygós óvó néni, szeretett kollégánk 2012. 
február 25-én, 51 évesen örökre itt hagyott 
bennünket. Piroska 30 évig volt óvodapedagógus, 
ebbôl 29 évig Turán.

Nagycsaládban nevelkedett, utolsó pillanatáig 
fáradhatatlanul ôrizte a családi tûzhely melegét. 
Szeretô, szeretett férje, gyermekei, imádott kisuno-
kája, szülei, testvérei mellett sokat jelentettek szá-
mára az óvodás gyermekek, a munkahely, a kollégák. 
Pontos, precíz, megbízható, szorgalmas óvó néni volt, 
munkáját nagy örömmel végezte. Ötleteire, ügyes 
kezére mindig számíthattunk. Lelkesen vetette bele 
magát az új feladatokba, mindig kész volt a 
megújulásra. Szaktudása, gyermekszeretete példa 
értékû valamennyiünk számára.

Sokáig reménykedtünk, hittük, hogy súlyos 
betegségébôl felgyógyul, és vissza-visszajön közénk, 
ahogyan tette két éven át, betegen is, néha erôn 
felül. Hitte, akarta a gyógyulást, és bízott benne 
minden pillanatában. Meggyógyulok! Erôsített 
bennünket is. „Jelenleg mindent megteszek a gyó-
gyulásomért, bizakodó vagyok.” „Hiányoztok!” „A csa-
ládom mellett sokat jelentetek nekem” - írta kará-
csonykor egy kedves levélben. Tele volt tervekkel, kis 
unokája új erôt adott számára, küzdött, a betegség 
azonban végleg elrabolta tôlünk. A veszteség, amely 
most ért Bennünket, nemcsak a családjáé, hanem 
mindannyiunké, akik szerettük ôt.

Drága Piroska!
Fájó szívvel búcsúzom. A magam és szeretô 

óvodásaid, a Többsincs Óvoda és Bölcsôde volt és 
jelenlegi munkatársai, szeretô kollégáid nevében. 
Emléked megôrizzük, szívünkben örökké élni fog!

Nem múlnak ôk el,
kik szívünkben élnek,

Hiába szállnak árnyak,
álmok, évek. 

/Juhász Gyula/

Darnyik Venci

Süll Miklós Szilágyi Józsefné, az óvoda vezetôje

NAGYHETI SZERTARTÁSOK
és HÚSVÉTI MISEREND

NAGYCSÜTÖRTÖK: este 7 óra
NAGYPÉNTEK: este 7 óra
NAGYSZOMBAT: este 8 óra
(A szentmise után fáklyás körmenet)
HÚSVÉTVASÁRNAP: reggel 7 és ½ 11 óra
(utána körmenet)
HÚSVÉTHÉTFŐ: reggel 7 és este 7 óra

Majdnem 20 évvel ezelőtt Egyházközségünkben „Vidám téli esték” hirdettük a sorrendet, még ajándékot is vihettek a csapatok. A játék 
címmel Adventben játékos vetélkedőket tartottak. Hatalmas sikere után hajnalig tartó mulatság következett, a talpalávalót a Zagyva 
volt, nemcsak a tétje miatt, hogy valamit lehet nyerni, hanem egyál- Banda ill. a kántor úr által szervezett zenész válogatott húzta. 
talán: a játék, az izgalom. Ezt szerettük volna feleleveníteni – persze Fergeteges hangulatot produkáltak. 
rövidített formában. A résztvevők ismétlést kértek. Reméljük, hogy lesz is!
Azért kapta a „Családi bál” nevet ez a rendezvény, mert ezzel 
szerettük volna bezárni a 2011-es „Család Évé”-t, de sajnos a sok 
program közé már nem fért be, így maradt a farsangi időszakra. Itt is 
jó helyen volt, hiszen így farsangi bál lett belőle.
Barczi Zsolt és csapata összeállt, és elkezdte szervezni, a híveknek 
meg lett hirdetve, de még így is nagyon gyér volt a jelentkezés. Tehát 
– mondhatnánk – nyögvenyelősen indult. Ennek ellenére nagy 
sikere lett. Bevontuk a vácszentlászlói egyházközség híveit is, így öt 
asztaltársaság alakult, akik egymás ellen vetélkedhettek: megmutat-
hatták, ki mit tud! Volt benne ügyességi verseny, de szembekötősdi is, 
amelynek lényege, hogy jól megforgatták az illetőt, és úgy kellett a 
saját székéhez eltalálnia stb. A játékok lényege a humor, a nevetés, 
hiszen nem „vérre ment”. Mégis: pontokat lehetett szerezni, és meg-

Immár harmadik éve végezzük a leendő elsőáldozók és bérmálkozók Boldog II. János Pál pápa és a mostani szentatya (XVI. 
szüleivel az un. „Szülői foglalkozás”-okat. Nem nevezném hittannak, Benedek pápa) is arról beszéltek (és mondanivalójuk ma is aktuális), 
bár a hit dolgairól beszélünk. Igazából „beszélgetés” lenne, csak hogy Európát, sőt a világot újra kell evangelizálni, vagyis újra meg 
nehéz ennyi embert megszólítani úgy, hogy ők is elmondhassák a kell téríteni, hiszen elpogányosodtak nagyon sokan. Az eszközöket 
véleményüket, ezért marad az un. „előadás” formája. Minden évben minden plébános a saját plébániáján önmaga választhatja meg. Mi 
más-más témát hozunk elő, amelyről úgy gondoljuk a hitoktatókkal ezekkel az előadásokkal is ezt az evangelizációt szeretnénk előre-
együtt, hogy fontos a hitünk szempontjából. Inkább amolyan mozdítani. Ha nem teszünk semmit, akkor szépen kihal a keresz-
„továbbképzés”-szerű előadások ezek. Az idén a szentségeket vesszük ténység Turán is, hiszen egyre ürül templomunk. A turai „hívek” java 
sorra. Mindössze 4 alkalommal hívjuk a szülőket ezekre az része már a temetőben van, a mai fiatalság pedig – és sajnos a közép-
előadásokra, havi egy-egy vasárnap délutánján. korosztály is –„kibérmálkozott” a templomból. Az Isten helyébe 

Ebben a szekularizált (elvilágiasodott) világban szükséges valami más lépett: a világ által kínált istenek. De ezek nem adnak 
hallanunk a saját hitünkről is. A szekták is hódítanak, és éppen igazi boldogságot. Csak ideig-óráig boldog velük az ember. Ha 
azokat tudják elvinni, akik nincsenek tisztában a saját vallásuk jönnek a bajok, a tragédiák, a lét nagy kérdései, akkor ezektől hiába 
tanításával, hiszen a szekták mindenben csúsztatnak: úgy tűnik, várja az ember a választ, mert „ez a világ elmúlik” minden istenített 
„mintha” igaz lenne az, amit mondanak. Azért nem vesszük észre dolgával együtt.
ezeket a csúsztatásokat, mert nem tudunk sok mindent a saját hitünk Mennyi mindenért tudunk áldozatot hozni! A hitünkért is 
tanításából. Azok a szülők, akik ezeket az általunk szervezett kell legalább annyit, hogy meghallgatjuk a róla szóló tanítást, hiszen 
előadásokat legalább végighallgatják, már kapnak valami többletet az arra nincs ideje senkinek a mai rohanó világban, hogy könyveket 
Egyház tanításából. Persze tudjuk, hogy ez csak egy kis szelete a olvasson! Hallgassuk hát meg azokat, akik jártasak a hit dolgaiban. 
hitünknek, csepp a tengerben, de – valljuk, hogy – a tenger e nélkül a Tanuljunk és kérdezzünk tőlük, hiszen „aki nem kérdez, az egy életen 
csepp nélkül szegényebb lenne. Ha már egy-két szülőben át tudatlan marad, de aki kérdez, az csak 2 percig”.
felébresztettük az érdeklődést, akkor már megérte fáradoznunk. Ebben a reményben várunk minden kedves szülőt és érdeklődőt is 
Szent Pál pedig azt írja Timóteusnak: „Hirdesd az evangéliumot, állj ezekre a „foglalkozásokra”.
vele elő akár alkalmas, akár alkalmatlan!” ( 2 Tim 4,2)

SZÜLÔI FOGLALKOZÁSOK
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Hamvazószerdával megkezdődött a nagyböjti szent idő. Az egyházi szeretetből te-
évben ez rendkívüli időszak: az Istenhez, önmagunkhoz és ember- szek valamit. 
társunkhoz fordulás ideje a bűnbánat szellemében. Mindegy, hogy 

mi az! Ha szív-Ahhoz, hogy a Nagyböjtöt megérthessük, szükséges a BÖJT 
ből jön máso-FOGALMÁT megismernünk. A böjt tágabb értelemben minden 
kért, akkor áldozattá válik. Isten pedig a legkisebb áldozatot is szívesen erkölcsi indítóokból eredő önmegtagadást (akár jócselekedet is, hiszen 
fogadja, de tegyem meg azt, ami tőlem telik. Ne a minimumra akkor lemondok a saját javamról, pénzemről, időmről…), főként 
törekedjek, mert a szeretet nem a minimumot keresi! Az ugyanis nem érzéki élvezetektől való megtartóztatást jelent; szoros értelemben az 
áldozat, hanem alamizsna. Istennek azonban nem kell a mi alamizs-étkezésben megnyilvánuló ösztön megfékezését azért, hogy önuralmat 
nánk! Ő a „szívünket”, vagyis az „egész embert” akarja! Jézus tanítja és gyakoroljunk. Mint önmegtartóztatás a mértékletesség erényének 
éli a böjtöt. Egyháza is ezt teszi: tanításában és hívő gyakorlatában körébe tartozik, és hármas célt szolgál: a testi vágyak megfékezését, a 
nagyra értékeli azt ma is, rohanó világunkban. bűnbánat kifejezését és a lélek felemelkedését. 

Megkezdődött a 2012. év Nagyböjtje. Adja Isten, hogy hívők és Mint minden vallásos cselekedet, a böjt sem öncél, hanem csak 
hitetlenek tudjuk kihasználni lelkünk javára, akár csak ősi hagyományt eszköz, amellyel a böjtölő saját lelki növekedését és Isten dicsőítését 
látva is benne, de azzal a vággyal, hogy mint keresztényben megújuljon szolgálja. A böjt lényege mindig a lélek megújítása volt, nem pedig 
bennünk a lélek, és mint magyarban, megújuljon bennünk a szellem. bizonyos külső cselekedet lélek nélküli megtartása: „Nem eszem húst, 

Vegyük hát komolyan megújulási szent időnket, a Nagyböjtöt. mert ezt így szoktuk!”. A próféták is ezt kérték: „Késedelem nélkül 
Ezt kívánom magamnak és minden jóakaratú embertársamnak.térjetek vissza hozzám teljes szívetekből, böjtölve, sírva és gyászolva. A 

szíveteket szaggassátok meg és ne a ruhátokat!”. (Joel 2,12) A lélek csak 
akkor tud felemelkedni Istenhez, ha az embertársaink felé Isten iránti A rovatot írta: Palya János plébános

NAGYBÖJT

SÜLL LAJOS
1948-2011

MAHÓ PIROSKA
1961-2012

Emlékezzünk...

Emlékezzünk Süll Lajosra, aki 2011. november végén, közel egy évig 
tartó súlyos és gyógyíthatatlan betegség után 63 évesen elhunyt. 
Gyermekkori pajtásom, késôbbi jóbarátom voltál, sôt közös 
munkahelyünk a Tsz is erôssé tette barátságunkat. Kiváló szakmai 

tudásod, és precíz munkád miatt, feletteseid és beosztottaid tiszteltek és szerettek. A turai 
határt, a turai földeket, a Galgát, erdôt, mezôt nálad jobban szinte senki sem ismerte. 
Sorolhatnám emberi értékeidet, életutadat, de nem teszem, mert Miklós fiad búcsú-
beszédében mindezekre kitért. A hozzád írt nekrológra, melyet fiad írt Te is büszke lennél.
Igaz turai voltál, Isten veled Lajos! 

Búcsúbeszéd Süll Lajos temetésén - 2011.12.09

Szeretettel köszöntök minden kedves megjelentet, aki eljött, hogy kifejezze végsô 
tiszteletét apám felé. Mivel apu nem gyakorolt semmilyen vallást, és nem kötôdött egyetlen 
felekezethez sem, úgy döntöttem - és talán ez a legôszintébb -, ha én tartok búcsúbeszédet 
földi maradványai felett. Teszem ezt azért is, mivel teológus végzettségem révén úgy 
gondolom, hogy avatott vagyok az élet és halál kérdéseiben megszólalni. Nehéz szavakba 
önteni azt a szívszorító érzést, amit egy közeli szerettünk elvesztése okoz, és szinte lehetetlen 
rá felkészülni. 

Apám, aki mint mondtam nem volt hívô, és távol tartotta magát a vallástól, élete 
végén mégis Istenhez fordult. Elmondott velem egy rövid imát, és befogadta Jézus Krisztust a 
szívébe. Jézus szavai alapján: "aki hisz bennem, ha meghal is él". Tudom, hogy most a 
mennyben van - él és még viszontlátjuk egymást...

Elbeszéléseibôl egy boldog gyermekkor képe rajzolódott ki számomra: a kastélykert 
vadregényes parkja és strandja, az Alsórét bokrai és erdei, a Galga vízi világa ideális terep volt 
a kalandvágyó fiúk számára, akik élvezték a vidéki élet szabadságát, a turai "Tüskevár" 
hangulatát. A kalandvágyásból azonban tragédia lett, amikor apám és egyik barátja 14 
évesen egy második világháborús lôszerrel játszva felrobbantották magukat. A másik fiú 
meghalt, apám szerencsésebb volt, megúszta bal szemének elvesztésével. Iskolai 
tanulmányainak befejezésével egyenes út vezetett a termelôszövetkezetbe, ahol hamarosan 
a kertészet egyik brigádvezetôje lett. Az ismerôs turai földek játszótérbôl a munka terepévé 
váltak. Tagja volt a Magyar Numizmatikai Társaságnak, a turai sakkcsapatnak és dalárdának 
(Kék Szivárvány Népdalkörnek) egyaránt. Nagy szakértelemmel és gondossággal ápolt 
szobanövényei, virágai a piac állandó színfoltjai voltak. Számára a természetjárás jelentette a 
kikapcsolódást, a testi-lelki regenerálódást, és azt a közeget ahol igazán jól érezte magát. Az 
erdô fái, bokrai ismerôsökként üdvözölték, a Galga, mint egy jó pszichiáter mindig 
megnyugtatta. Még azt is mondta egyszer: "Ha meghalok, a hamvaimat szórjátok a 
Galgába!".

Köszönöm a barátok és a kedves szomszédok érdeklôdését és segítségét a nehéz 
napokban. Külön szeretnék köszönetet mondani Gyulának, apu bátyjának az odaadó gondos 
ápolásért.

Fájó szívvel búcsúzunk kedves kollégánktól, 
Mahó Piroskától! Még fel sem ocsúdtunk szeretett 
Kati nénink halála után, ismét nagy veszteség ért 
bennünket.

Mahó Piroska, a mindenki által tisztelt, kedves, 
mosolygós óvó néni, szeretett kollégánk 2012. 
február 25-én, 51 évesen örökre itt hagyott 
bennünket. Piroska 30 évig volt óvodapedagógus, 
ebbôl 29 évig Turán.

Nagycsaládban nevelkedett, utolsó pillanatáig 
fáradhatatlanul ôrizte a családi tûzhely melegét. 
Szeretô, szeretett férje, gyermekei, imádott kisuno-
kája, szülei, testvérei mellett sokat jelentettek szá-
mára az óvodás gyermekek, a munkahely, a kollégák. 
Pontos, precíz, megbízható, szorgalmas óvó néni volt, 
munkáját nagy örömmel végezte. Ötleteire, ügyes 
kezére mindig számíthattunk. Lelkesen vetette bele 
magát az új feladatokba, mindig kész volt a 
megújulásra. Szaktudása, gyermekszeretete példa 
értékû valamennyiünk számára.

Sokáig reménykedtünk, hittük, hogy súlyos 
betegségébôl felgyógyul, és vissza-visszajön közénk, 
ahogyan tette két éven át, betegen is, néha erôn 
felül. Hitte, akarta a gyógyulást, és bízott benne 
minden pillanatában. Meggyógyulok! Erôsített 
bennünket is. „Jelenleg mindent megteszek a gyó-
gyulásomért, bizakodó vagyok.” „Hiányoztok!” „A csa-
ládom mellett sokat jelentetek nekem” - írta kará-
csonykor egy kedves levélben. Tele volt tervekkel, kis 
unokája új erôt adott számára, küzdött, a betegség 
azonban végleg elrabolta tôlünk. A veszteség, amely 
most ért Bennünket, nemcsak a családjáé, hanem 
mindannyiunké, akik szerettük ôt.

Drága Piroska!
Fájó szívvel búcsúzom. A magam és szeretô 

óvodásaid, a Többsincs Óvoda és Bölcsôde volt és 
jelenlegi munkatársai, szeretô kollégáid nevében. 
Emléked megôrizzük, szívünkben örökké élni fog!

Nem múlnak ôk el,
kik szívünkben élnek,

Hiába szállnak árnyak,
álmok, évek. 

/Juhász Gyula/

Darnyik Venci

Süll Miklós Szilágyi Józsefné, az óvoda vezetôje

NAGYHETI SZERTARTÁSOK
és HÚSVÉTI MISEREND

NAGYCSÜTÖRTÖK: este 7 óra
NAGYPÉNTEK: este 7 óra
NAGYSZOMBAT: este 8 óra
(A szentmise után fáklyás körmenet)
HÚSVÉTVASÁRNAP: reggel 7 és ½ 11 óra
(utána körmenet)
HÚSVÉTHÉTFŐ: reggel 7 és este 7 óra

Majdnem 20 évvel ezelőtt Egyházközségünkben „Vidám téli esték” hirdettük a sorrendet, még ajándékot is vihettek a csapatok. A játék 
címmel Adventben játékos vetélkedőket tartottak. Hatalmas sikere után hajnalig tartó mulatság következett, a talpalávalót a Zagyva 
volt, nemcsak a tétje miatt, hogy valamit lehet nyerni, hanem egyál- Banda ill. a kántor úr által szervezett zenész válogatott húzta. 
talán: a játék, az izgalom. Ezt szerettük volna feleleveníteni – persze Fergeteges hangulatot produkáltak. 
rövidített formában. A résztvevők ismétlést kértek. Reméljük, hogy lesz is!
Azért kapta a „Családi bál” nevet ez a rendezvény, mert ezzel 
szerettük volna bezárni a 2011-es „Család Évé”-t, de sajnos a sok 
program közé már nem fért be, így maradt a farsangi időszakra. Itt is 
jó helyen volt, hiszen így farsangi bál lett belőle.
Barczi Zsolt és csapata összeállt, és elkezdte szervezni, a híveknek 
meg lett hirdetve, de még így is nagyon gyér volt a jelentkezés. Tehát 
– mondhatnánk – nyögvenyelősen indult. Ennek ellenére nagy 
sikere lett. Bevontuk a vácszentlászlói egyházközség híveit is, így öt 
asztaltársaság alakult, akik egymás ellen vetélkedhettek: megmutat-
hatták, ki mit tud! Volt benne ügyességi verseny, de szembekötősdi is, 
amelynek lényege, hogy jól megforgatták az illetőt, és úgy kellett a 
saját székéhez eltalálnia stb. A játékok lényege a humor, a nevetés, 
hiszen nem „vérre ment”. Mégis: pontokat lehetett szerezni, és meg-

Immár harmadik éve végezzük a leendő elsőáldozók és bérmálkozók Boldog II. János Pál pápa és a mostani szentatya (XVI. 
szüleivel az un. „Szülői foglalkozás”-okat. Nem nevezném hittannak, Benedek pápa) is arról beszéltek (és mondanivalójuk ma is aktuális), 
bár a hit dolgairól beszélünk. Igazából „beszélgetés” lenne, csak hogy Európát, sőt a világot újra kell evangelizálni, vagyis újra meg 
nehéz ennyi embert megszólítani úgy, hogy ők is elmondhassák a kell téríteni, hiszen elpogányosodtak nagyon sokan. Az eszközöket 
véleményüket, ezért marad az un. „előadás” formája. Minden évben minden plébános a saját plébániáján önmaga választhatja meg. Mi 
más-más témát hozunk elő, amelyről úgy gondoljuk a hitoktatókkal ezekkel az előadásokkal is ezt az evangelizációt szeretnénk előre-
együtt, hogy fontos a hitünk szempontjából. Inkább amolyan mozdítani. Ha nem teszünk semmit, akkor szépen kihal a keresz-
„továbbképzés”-szerű előadások ezek. Az idén a szentségeket vesszük ténység Turán is, hiszen egyre ürül templomunk. A turai „hívek” java 
sorra. Mindössze 4 alkalommal hívjuk a szülőket ezekre az része már a temetőben van, a mai fiatalság pedig – és sajnos a közép-
előadásokra, havi egy-egy vasárnap délutánján. korosztály is –„kibérmálkozott” a templomból. Az Isten helyébe 

Ebben a szekularizált (elvilágiasodott) világban szükséges valami más lépett: a világ által kínált istenek. De ezek nem adnak 
hallanunk a saját hitünkről is. A szekták is hódítanak, és éppen igazi boldogságot. Csak ideig-óráig boldog velük az ember. Ha 
azokat tudják elvinni, akik nincsenek tisztában a saját vallásuk jönnek a bajok, a tragédiák, a lét nagy kérdései, akkor ezektől hiába 
tanításával, hiszen a szekták mindenben csúsztatnak: úgy tűnik, várja az ember a választ, mert „ez a világ elmúlik” minden istenített 
„mintha” igaz lenne az, amit mondanak. Azért nem vesszük észre dolgával együtt.
ezeket a csúsztatásokat, mert nem tudunk sok mindent a saját hitünk Mennyi mindenért tudunk áldozatot hozni! A hitünkért is 
tanításából. Azok a szülők, akik ezeket az általunk szervezett kell legalább annyit, hogy meghallgatjuk a róla szóló tanítást, hiszen 
előadásokat legalább végighallgatják, már kapnak valami többletet az arra nincs ideje senkinek a mai rohanó világban, hogy könyveket 
Egyház tanításából. Persze tudjuk, hogy ez csak egy kis szelete a olvasson! Hallgassuk hát meg azokat, akik jártasak a hit dolgaiban. 
hitünknek, csepp a tengerben, de – valljuk, hogy – a tenger e nélkül a Tanuljunk és kérdezzünk tőlük, hiszen „aki nem kérdez, az egy életen 
csepp nélkül szegényebb lenne. Ha már egy-két szülőben át tudatlan marad, de aki kérdez, az csak 2 percig”.
felébresztettük az érdeklődést, akkor már megérte fáradoznunk. Ebben a reményben várunk minden kedves szülőt és érdeklődőt is 
Szent Pál pedig azt írja Timóteusnak: „Hirdesd az evangéliumot, állj ezekre a „foglalkozásokra”.
vele elő akár alkalmas, akár alkalmatlan!” ( 2 Tim 4,2)

SZÜLÔI FOGLALKOZÁSOK
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Gyűjtőtábortól a szövetkezeti
osztályvezetői székig

KUTI GÁBOR EMLÉKEI

Hol járt Iskolában? Kik tanították? lenek voltunk odaadni, de így is nehezen szabadultunk meg tőlük. 
Hárman voltunk testvérek, István 1914-ben született, János Mi volt a végállomás?

Több városon is átmentünk, amikor meghibásodott autón és 1918-ban, én 1924-ben. A Kaszinó iskolába jártam egy évet, Gedeon 
vonattal sikerült tovább jutni. Áthaladtunk Regensburg és Nürnberg Márta volt a tanítóm, A második osztályt már a Kántor iskolába 
városokon. Két napos vonatozás után, szinte állandó bombázás folytattam, Vitéz Sándor József kántortanító vezetésével. A harmadik 
közepette, éjszaka érkeztünk egy településre, Égerbe (most Cheb). osztályban Majer István, a negyedikben Tari László tanított. A polgári 
Mivel az állomás a bombatámadások miatt megsérült, nyílt pályán iskola első évét Turán végeztem, a további hármat Hatvanban. Az 
álltunk meg, először azt sem tudtuk hol vagyunk. Átszálltunk. utolsó három évben Porpáczi István volt az osztályfőnököm. 

Mikor kezdett el dolgozni és hol? Hajnalban indultunk és délután egy órakor érkeztünk meg Tachau 
1940. október 1-jén lettem a turai Hangya Szövetkezet (most Tachov) város állomására. Az volt az utasítás, hogy a szerelők itt 

kereskedelmi tanulója, majd dolgozója az orosz hadsereg bejöveteléig. fogják javítani a gépkocsikat.
Ne Pontosabban hova kerültek?m vártam meg községünk elfoglalását, egy nappal korábban, 1944. 

Az Apponyi grófnak volt itt egy birtoka és lovardája. Egy teher-november 16-án kora reggel két rokon lánnyal Hajmáskérre utaztam, 
vonatnyi roncsautó várt javításra. Az autókat húsz fős magyar Pista bátyámékhoz. Azzal a tudattal mentünk, hogy rövid időn belül 
katonaság őrizte. Először a lovardában laktam én is a szerelőkkel és vége lesz a háborúnak és mi hazajöhetünk. Nem így alakult. Már az 
katonákkal, majd a civilekkel a közelben lévő gyöngyházgombot utazás is két napig tartott. Két hét után jelentkeztem a hajmáskéri 
készítő üzembe költöztünk, melynek egy német család, pontosabban autójavító műhelyben munkára. Közben a front állóháborúvá válto-
frau Dégelmann volt a tulajdonosa. zott, az orosz hadsereg Ősi, Őskü községekig nyomult előre, majd a 

Néhány hét múlva a városba amerikai katonák vonultak be és a németek indítottak támadást és elfoglalták Székesfehérvárt. Esténként 
csehek hamarosan átvették a település irányítását. Véget ért a háború, a géppuskázást hallani lehetett Hajmáskéren is. 
kinyitottak az üzletek és tovább folyt az élet a saját medrében. A város Meddig maradt Hajmáskéren?

Az autójavító műhelyt áthelyezték Vityéd mellé, Csermajorba. keleti részén létesült egy gyűjtő láger, ahová átszállítottak bennünket 
1944. december 2-án költöztünk. A szállásokat Vityéden házaknál az Apponyi birtokról. A gyűjtőtáborba nemzetiségek szerint voltunk 
biztosították. Több munkakörben dolgoztam, végül Binder főmérnök elhelyezve, a magyarok száma kb. 50-60 fő volt. Időnként volt 
írnoka lettem. A front egyre közelebb került, ezért a csermajori lehetőség munkára az amerikai táborban. Egyszer két ismerősömmel 
műhelyt költöztetni kellett. A műhelyben több mint százan dolgoztak. Metlák Ferenccel és Őrdög Péterrel voltunk ilyen munkán, ahol talál-
A családtagokat vagy húsz autóbusszal, a férfiakat közel ennyi koztunk egy magyar származású amerikai katonával, akit Budavári 
teherautóval szállították el.  A buszon utazók és a gépkocsin érkezők a Lászlónak hívtak. Kisgyerekként került szüleivel Amerikába. A 
soproni erdőben gyülekeztek. Közben jöttek az utasítások, hogy táborunkba is elkísért bennünket és ő tolmácsolta a táborparancsnok 
menjünk Ausztriába, de a dolgozók nagy része nem akart oda menni. szavait, hogy a magyarokat holnap hazaszállítják.

Mikor tudtak hazajönni?Én maradtam a nyugatra menő autón. A soproni erdőből elindult 
A gyűjtőtáborból 1945. júliusában indultunk haza, azt mondták: karaván teljesen szétesett. Bécsújhelyre beérve olyan civilekkel talál-

három nap múlva Magyarországon leszünk. Nem így történt. A piseni koztunk, akik autót és benzint kerestek, el akarták venni tőlünk. 
nagy táborba vittek. Az amerikai zónából átkerültünk a szovjet Minél beljebb értünk Ausztriába, úgy csökkentek a zaklatások. 
zónába. Nem volt egyszerű dolog. Hosszú történet volt, amíg Pozso-Passau környékén utolért bennünket a parancsnokunk, egy őrnagy és 
nyon keresztül Budapestre értem, majd onnét Turára. Itthon először onnét már együtt mentünk. Két nap elteltével német katonák 
két kedves ismerősömmel: Galyó Jánossal és Tóth Józseffel talál-igazoltattak bennünket és egy táborba kísértek. Érezhetően nem sok 
koztam. Láttam a kiégett állomás épületét és azon izgultam, hogy jóra számíthattunk, egy magyarul tudó katona megerősítette ezt. 
szüleimmel mi van? A két ismerős nem tudott semmit mondani róluk. Ránk ijesztett, hogy ha gyorsan nem tűnünk el, könnyen lágerba 
Sietve mentem hazafele. Messziről láttam, hogy édesanyám éppen kerülhetünk. Talán a szerencsés véletlennek köszönhetjük, hogy ezt 
vizet merít a kútról.  Látszott, hogy fél az idegentől, csak akkor kiáltott sikerült elkerülni. Egy magyar tábornok jelent meg, aki az őrnagyunk 
fel örömében, amikor megismert: - Te vagy az, édes fiam!nagybátyja volt. Ő volt a kihelyezett gépkocsik magyar parancsnoka. 

Egyedül volt otthon, mert a papa húsz napja dolgozni járt. Igyekezett mindent megtenni, hogy kijussunk, de így sem volt eg-
Vigasztaltam, hogy minden jóra fordul, a jó Isten megóvott, egészséges yszerű. A németek nehezen egyeztek bele, mert látták a nálunk lévő 
vagyok, nem lesz semmi baj. Alig egy hónapja a bátyámról is kaptak élelmiszert: zsírt, szalonnát, és követelték annak nagy részét. Kényte-
híreket, orosz fogságban volt Sopron mellett.

A 88. évében járó Kuti Gábort kérdeztem életéről, munkájáról. „Beszámolója” 
felvillantja, miként alakult életútja a második világháború végnapjaiban, 
hogyan vetette a sors Ausztriába. Érdekes adalékokkal szolgál a kiskereskedelem 
átalakításának turai folyamatáról és a Galga ÁFÉSZ megalakulásáról is.

Hazajövetele után mik voltak az első teendői? többször tárgyalt Kis Gábor megbízott ügyvezető, egy alkalommal én 
Jelentkeztem a Nemzeti Bizottságnál, melynek elnöke Balázs is jelen voltam. Az áruk beszerzésében részt vett velem együtt Pecze 

László nyugdíjas tanító volt, aki leigazolt. Bizonyította, hogy turai Ferenc és Piroska István boltvezetők; Lelik József, Géczi János és 
vagyok. Munkahelyem nem volt, a pengő nagyon keveset ért. Békés Boronkai Elemér gépkocsivezetők. Több esetben voltunk áru-
megyébe is elmentünk élelmiszercsere miatt. Mindenki úgy utazott, beszerzésen a Vasértnél az Üllői úton, a Cipő Nagyker. Paulai,  Anker-
ahogy tudott, tehervonat, személyvonat. Volt úgy, hogy hetekig távol közi, Nyugati, Lehel utcai raktáraiban. Az aszódi, hatvani és gyöngyösi 
voltunk, barangoltunk a tanyavilágban. A szálláshelyünk leginkább az Füszért-től pedig élelmiszert szállítottunk. Hatvanból petróleumot 
istálló volt. hoztunk. Így sikerült biztosítani községünk áruellátást. Kisebb 

Mikor alakult meg a Földműves Szövetkezet? Kik voltak az első zavargások voltak, de nagyobb baj nem adódott. Az üzleteket sem 
vezetői? törték fel. 

A jelenlegi ABC áruház helyén a Hangya Szövetkezet tornyos Mikor alakult meg az ÁFÉSZ? Milyen munkaköröket töltött be?
épülete volt, melyben a háború alatt pékség üzemelt. Később, a Föld- Ahogy múltak az évek ismét egyesítették a községi szövetkeze-
műves Szövetkezet működése alatt terménybegyűjtő hely volt. Az teket. Egyesültünk Galgahévíz, Hévízgyörk és Bag községekkel, ekkor 
1946. március 5-én alakult Földműves Szövetkezet fő szervezői  már Tura és Környéke ÁFÉSZ volt a szövetkezet neve. Én keres-
Csányi István és Gólya Mihály voltak. Ők voltak az első vezetők. kedelmi főosztályvezetőként dolgoztam. A területi rendezés folytán 
Gólya Mihály volt az ügyvezető, Csányi István a könyvelő. Én is be- átvettük a Kovács Imre által vezetett budapesti Kisker Vállalat boltját 
kapcsolódtam a munkába. 1946. augusztus elején jelent meg a forint. és a Ruházati Vállalattól a Dudás József által vezetett üzletet. Mivel a 
Ekkor a Földműves Szövetkezetben mi végeztük a liszt elosztását a turai Szövetkezet a megye egyik legjobb szövetkezete volt, saját erőből 
községi magánboltok felé. Ez az én feladatom volt. A községben oldotta meg az üzletek új berendezéseinek elkészítését. Az egyesülés 
működő magánboltok vezetői: Módos János, Kiss Péter, Dolányi Ist- elvitte pénzeszközeink nagy részét. Ekkoriban Szénási Zoltán volt az 
ván, Kovács Imre, Koronka Géza, Pecze Ferenc, Pusztai, Pásztor Gá- elnök. 
bor, Tóth Lajtos Jánosné (Trincs), Havle Károly. Egyébként utóbbi, 1974-ben 16 település egyesülésével alakult meg a Galga Áfész, 
Havle Károly volt a Hangya Szövetkezet első boltvezetője. első elnöke Varga László volt, helyettese a zsámboki szövetkezet volt 

1947. januárban a községben leváltották a Tejszövetkezet vezetőit, elnöke, Dudás József. Én lettem a felvásárlási osztály vezetője, 1981-
az új vezetők: Pázmándi János, Benke Péter, Gólya Mihály és Szilágyi ben mentem nyugdíjban. Sok elismerést kaptam munkámért. Pl.: 
János lettek. Mivel nem volt állandó munkám, felkértek, hogy 1968-ban, majd 1976-ban a szövetkezeti munkáért kitüntetést, majd 
vállaljam el a tejátvevői munkakört. Ezt azonban csak szakember 1979-ben munkaérdemrend bronz fokozatát. 1981-ben kiváló társa-
végezhette, ezért saját költségen elmentem egy hónapos tanfolyamra. dalmi munkámért; 1988-ban a népi ellenőri munkámért; 2000-ben a 
Sajnos, amikorra visszajöttem a tanfolyamról, már betöltötték mással nyugdíjas mozgalomban végzett munkáért kaptam oklevelet. Sok 
a munkakört. Kárpótlásként én lettem a pénztáros. Havi 50 Ft-ot, társadalmi tevékenységet is végeztem. Két ciklusban voltam tanács-
úgynevezett mankópénzt kaptam érte. Később boltvezető lettem. tag, 1980-tól tanácselnök helyettes is, két ciklusban ülnök, elláttam a 

A kulákság bevezetésekor Szilágyi Jánost és Csányi Istvánt Hazafias Népfront elnöki tisztét.
leváltották, a helyükbe Király Mihály ügyvezető és Gólya László Sokáig a nyugdíjas klub elnöke is volt.
könyvelő lépett. Jászberényben volt egy megbízottunk, aki a Jász- 1992-ben elhunyt Pápai Józsefné, a Nyugdíjas Klub korábbi 
ságban vásárolt kb 100-120 db hízott sertést, melyeket Horák János elnöke és felkértek, hogy vállaljam el a klub vezetését. A polgármester 
hentes feldolgozott és az áru az üzletekbe került. Ebben az időben is eljött. Rábeszéltek. Tíz évig voltam a klub elnöke. Társaimmal 
történt a tüzéptelep, üzletek, presszó, kocsmák stb. megnyitása. nagyon jó viszonyt alakítottunk ki az ország különböző pontjain lévő 
Ekkoriban vettük meg a Veszalka-féle házat. Sok tagot beszerveztünk, nyugdíjas klubokkal, részt vettünk az Országos Találkozókon. 
így a taglétszám 3100 főre emelkedett. Népdalkörünk minden találkozón nagy sikerrel szerepelt. Lehetne 

A forradalom alatt Kis Gábor volt a Szövetkezet megbízott folytatni a sort az Idősek Világnapja alakalmából rendezett műso-
ügyvezetője, majd Dolányi László traktoros. Később Dolányi László az roktól a Juniálisokig, amiken részt vettünk akkoriban. A klub tagjai 
akkor alakult Új Úton Szövetkezet elnöke lett, a helyére Benkó Mihály rendszeresen találkoztak s gyakran voltunk kirándulni. Az elmúlt 
került. Ő hamarosan munkásőr parancsnok lett, utána Maldrik Pál években talán még aktívabbak lettek. Sajnos az utóbbi években, 
következett. Őt nemsokára leváltották és Szénási Zoltán lett az utód. megromlott egészségi állapotom miatt, egyre ritkábban tudok részt 
Tudni kell, hogy a forradalom előtt államosítva lettek a magánboltok. venni rendezvényeiken.

Hogyan tudták megszervezni a lakosság ellátását a forradalom Köszönöm a beszélgetést és jó egészséget kívánok.
alatt?

Az 56-os forradalom alatt a lakossági ellátást életünk kockáz- K.J.
tatásával igyekeztünk biztosítani. Ezen feladat ellátásában sokat 
segített a községi Nemzeti Bizottság elnöke, Dr. Király János. Vele 

Az általános iskola átadásán Falumúzeum átadásán
Tóth Zs. Sándor,
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Gyűjtőtábortól a szövetkezeti
osztályvezetői székig

KUTI GÁBOR EMLÉKEI

Hol járt Iskolában? Kik tanították? lenek voltunk odaadni, de így is nehezen szabadultunk meg tőlük. 
Hárman voltunk testvérek, István 1914-ben született, János Mi volt a végállomás?

Több városon is átmentünk, amikor meghibásodott autón és 1918-ban, én 1924-ben. A Kaszinó iskolába jártam egy évet, Gedeon 
vonattal sikerült tovább jutni. Áthaladtunk Regensburg és Nürnberg Márta volt a tanítóm, A második osztályt már a Kántor iskolába 
városokon. Két napos vonatozás után, szinte állandó bombázás folytattam, Vitéz Sándor József kántortanító vezetésével. A harmadik 
közepette, éjszaka érkeztünk egy településre, Égerbe (most Cheb). osztályban Majer István, a negyedikben Tari László tanított. A polgári 
Mivel az állomás a bombatámadások miatt megsérült, nyílt pályán iskola első évét Turán végeztem, a további hármat Hatvanban. Az 
álltunk meg, először azt sem tudtuk hol vagyunk. Átszálltunk. utolsó három évben Porpáczi István volt az osztályfőnököm. 

Mikor kezdett el dolgozni és hol? Hajnalban indultunk és délután egy órakor érkeztünk meg Tachau 
1940. október 1-jén lettem a turai Hangya Szövetkezet (most Tachov) város állomására. Az volt az utasítás, hogy a szerelők itt 

kereskedelmi tanulója, majd dolgozója az orosz hadsereg bejöveteléig. fogják javítani a gépkocsikat.
Ne Pontosabban hova kerültek?m vártam meg községünk elfoglalását, egy nappal korábban, 1944. 

Az Apponyi grófnak volt itt egy birtoka és lovardája. Egy teher-november 16-án kora reggel két rokon lánnyal Hajmáskérre utaztam, 
vonatnyi roncsautó várt javításra. Az autókat húsz fős magyar Pista bátyámékhoz. Azzal a tudattal mentünk, hogy rövid időn belül 
katonaság őrizte. Először a lovardában laktam én is a szerelőkkel és vége lesz a háborúnak és mi hazajöhetünk. Nem így alakult. Már az 
katonákkal, majd a civilekkel a közelben lévő gyöngyházgombot utazás is két napig tartott. Két hét után jelentkeztem a hajmáskéri 
készítő üzembe költöztünk, melynek egy német család, pontosabban autójavító műhelyben munkára. Közben a front állóháborúvá válto-
frau Dégelmann volt a tulajdonosa. zott, az orosz hadsereg Ősi, Őskü községekig nyomult előre, majd a 

Néhány hét múlva a városba amerikai katonák vonultak be és a németek indítottak támadást és elfoglalták Székesfehérvárt. Esténként 
csehek hamarosan átvették a település irányítását. Véget ért a háború, a géppuskázást hallani lehetett Hajmáskéren is. 
kinyitottak az üzletek és tovább folyt az élet a saját medrében. A város Meddig maradt Hajmáskéren?

Az autójavító műhelyt áthelyezték Vityéd mellé, Csermajorba. keleti részén létesült egy gyűjtő láger, ahová átszállítottak bennünket 
1944. december 2-án költöztünk. A szállásokat Vityéden házaknál az Apponyi birtokról. A gyűjtőtáborba nemzetiségek szerint voltunk 
biztosították. Több munkakörben dolgoztam, végül Binder főmérnök elhelyezve, a magyarok száma kb. 50-60 fő volt. Időnként volt 
írnoka lettem. A front egyre közelebb került, ezért a csermajori lehetőség munkára az amerikai táborban. Egyszer két ismerősömmel 
műhelyt költöztetni kellett. A műhelyben több mint százan dolgoztak. Metlák Ferenccel és Őrdög Péterrel voltunk ilyen munkán, ahol talál-
A családtagokat vagy húsz autóbusszal, a férfiakat közel ennyi koztunk egy magyar származású amerikai katonával, akit Budavári 
teherautóval szállították el.  A buszon utazók és a gépkocsin érkezők a Lászlónak hívtak. Kisgyerekként került szüleivel Amerikába. A 
soproni erdőben gyülekeztek. Közben jöttek az utasítások, hogy táborunkba is elkísért bennünket és ő tolmácsolta a táborparancsnok 
menjünk Ausztriába, de a dolgozók nagy része nem akart oda menni. szavait, hogy a magyarokat holnap hazaszállítják.

Mikor tudtak hazajönni?Én maradtam a nyugatra menő autón. A soproni erdőből elindult 
A gyűjtőtáborból 1945. júliusában indultunk haza, azt mondták: karaván teljesen szétesett. Bécsújhelyre beérve olyan civilekkel talál-

három nap múlva Magyarországon leszünk. Nem így történt. A piseni koztunk, akik autót és benzint kerestek, el akarták venni tőlünk. 
nagy táborba vittek. Az amerikai zónából átkerültünk a szovjet Minél beljebb értünk Ausztriába, úgy csökkentek a zaklatások. 
zónába. Nem volt egyszerű dolog. Hosszú történet volt, amíg Pozso-Passau környékén utolért bennünket a parancsnokunk, egy őrnagy és 
nyon keresztül Budapestre értem, majd onnét Turára. Itthon először onnét már együtt mentünk. Két nap elteltével német katonák 
két kedves ismerősömmel: Galyó Jánossal és Tóth Józseffel talál-igazoltattak bennünket és egy táborba kísértek. Érezhetően nem sok 
koztam. Láttam a kiégett állomás épületét és azon izgultam, hogy jóra számíthattunk, egy magyarul tudó katona megerősítette ezt. 
szüleimmel mi van? A két ismerős nem tudott semmit mondani róluk. Ránk ijesztett, hogy ha gyorsan nem tűnünk el, könnyen lágerba 
Sietve mentem hazafele. Messziről láttam, hogy édesanyám éppen kerülhetünk. Talán a szerencsés véletlennek köszönhetjük, hogy ezt 
vizet merít a kútról.  Látszott, hogy fél az idegentől, csak akkor kiáltott sikerült elkerülni. Egy magyar tábornok jelent meg, aki az őrnagyunk 
fel örömében, amikor megismert: - Te vagy az, édes fiam!nagybátyja volt. Ő volt a kihelyezett gépkocsik magyar parancsnoka. 

Egyedül volt otthon, mert a papa húsz napja dolgozni járt. Igyekezett mindent megtenni, hogy kijussunk, de így sem volt eg-
Vigasztaltam, hogy minden jóra fordul, a jó Isten megóvott, egészséges yszerű. A németek nehezen egyeztek bele, mert látták a nálunk lévő 
vagyok, nem lesz semmi baj. Alig egy hónapja a bátyámról is kaptak élelmiszert: zsírt, szalonnát, és követelték annak nagy részét. Kényte-
híreket, orosz fogságban volt Sopron mellett.

A 88. évében járó Kuti Gábort kérdeztem életéről, munkájáról. „Beszámolója” 
felvillantja, miként alakult életútja a második világháború végnapjaiban, 
hogyan vetette a sors Ausztriába. Érdekes adalékokkal szolgál a kiskereskedelem 
átalakításának turai folyamatáról és a Galga ÁFÉSZ megalakulásáról is.

Hazajövetele után mik voltak az első teendői? többször tárgyalt Kis Gábor megbízott ügyvezető, egy alkalommal én 
Jelentkeztem a Nemzeti Bizottságnál, melynek elnöke Balázs is jelen voltam. Az áruk beszerzésében részt vett velem együtt Pecze 

László nyugdíjas tanító volt, aki leigazolt. Bizonyította, hogy turai Ferenc és Piroska István boltvezetők; Lelik József, Géczi János és 
vagyok. Munkahelyem nem volt, a pengő nagyon keveset ért. Békés Boronkai Elemér gépkocsivezetők. Több esetben voltunk áru-
megyébe is elmentünk élelmiszercsere miatt. Mindenki úgy utazott, beszerzésen a Vasértnél az Üllői úton, a Cipő Nagyker. Paulai,  Anker-
ahogy tudott, tehervonat, személyvonat. Volt úgy, hogy hetekig távol közi, Nyugati, Lehel utcai raktáraiban. Az aszódi, hatvani és gyöngyösi 
voltunk, barangoltunk a tanyavilágban. A szálláshelyünk leginkább az Füszért-től pedig élelmiszert szállítottunk. Hatvanból petróleumot 
istálló volt. hoztunk. Így sikerült biztosítani községünk áruellátást. Kisebb 

Mikor alakult meg a Földműves Szövetkezet? Kik voltak az első zavargások voltak, de nagyobb baj nem adódott. Az üzleteket sem 
vezetői? törték fel. 

A jelenlegi ABC áruház helyén a Hangya Szövetkezet tornyos Mikor alakult meg az ÁFÉSZ? Milyen munkaköröket töltött be?
épülete volt, melyben a háború alatt pékség üzemelt. Később, a Föld- Ahogy múltak az évek ismét egyesítették a községi szövetkeze-
műves Szövetkezet működése alatt terménybegyűjtő hely volt. Az teket. Egyesültünk Galgahévíz, Hévízgyörk és Bag községekkel, ekkor 
1946. március 5-én alakult Földműves Szövetkezet fő szervezői  már Tura és Környéke ÁFÉSZ volt a szövetkezet neve. Én keres-
Csányi István és Gólya Mihály voltak. Ők voltak az első vezetők. kedelmi főosztályvezetőként dolgoztam. A területi rendezés folytán 
Gólya Mihály volt az ügyvezető, Csányi István a könyvelő. Én is be- átvettük a Kovács Imre által vezetett budapesti Kisker Vállalat boltját 
kapcsolódtam a munkába. 1946. augusztus elején jelent meg a forint. és a Ruházati Vállalattól a Dudás József által vezetett üzletet. Mivel a 
Ekkor a Földműves Szövetkezetben mi végeztük a liszt elosztását a turai Szövetkezet a megye egyik legjobb szövetkezete volt, saját erőből 
községi magánboltok felé. Ez az én feladatom volt. A községben oldotta meg az üzletek új berendezéseinek elkészítését. Az egyesülés 
működő magánboltok vezetői: Módos János, Kiss Péter, Dolányi Ist- elvitte pénzeszközeink nagy részét. Ekkoriban Szénási Zoltán volt az 
ván, Kovács Imre, Koronka Géza, Pecze Ferenc, Pusztai, Pásztor Gá- elnök. 
bor, Tóth Lajtos Jánosné (Trincs), Havle Károly. Egyébként utóbbi, 1974-ben 16 település egyesülésével alakult meg a Galga Áfész, 
Havle Károly volt a Hangya Szövetkezet első boltvezetője. első elnöke Varga László volt, helyettese a zsámboki szövetkezet volt 

1947. januárban a községben leváltották a Tejszövetkezet vezetőit, elnöke, Dudás József. Én lettem a felvásárlási osztály vezetője, 1981-
az új vezetők: Pázmándi János, Benke Péter, Gólya Mihály és Szilágyi ben mentem nyugdíjban. Sok elismerést kaptam munkámért. Pl.: 
János lettek. Mivel nem volt állandó munkám, felkértek, hogy 1968-ban, majd 1976-ban a szövetkezeti munkáért kitüntetést, majd 
vállaljam el a tejátvevői munkakört. Ezt azonban csak szakember 1979-ben munkaérdemrend bronz fokozatát. 1981-ben kiváló társa-
végezhette, ezért saját költségen elmentem egy hónapos tanfolyamra. dalmi munkámért; 1988-ban a népi ellenőri munkámért; 2000-ben a 
Sajnos, amikorra visszajöttem a tanfolyamról, már betöltötték mással nyugdíjas mozgalomban végzett munkáért kaptam oklevelet. Sok 
a munkakört. Kárpótlásként én lettem a pénztáros. Havi 50 Ft-ot, társadalmi tevékenységet is végeztem. Két ciklusban voltam tanács-
úgynevezett mankópénzt kaptam érte. Később boltvezető lettem. tag, 1980-tól tanácselnök helyettes is, két ciklusban ülnök, elláttam a 

A kulákság bevezetésekor Szilágyi Jánost és Csányi Istvánt Hazafias Népfront elnöki tisztét.
leváltották, a helyükbe Király Mihály ügyvezető és Gólya László Sokáig a nyugdíjas klub elnöke is volt.
könyvelő lépett. Jászberényben volt egy megbízottunk, aki a Jász- 1992-ben elhunyt Pápai Józsefné, a Nyugdíjas Klub korábbi 
ságban vásárolt kb 100-120 db hízott sertést, melyeket Horák János elnöke és felkértek, hogy vállaljam el a klub vezetését. A polgármester 
hentes feldolgozott és az áru az üzletekbe került. Ebben az időben is eljött. Rábeszéltek. Tíz évig voltam a klub elnöke. Társaimmal 
történt a tüzéptelep, üzletek, presszó, kocsmák stb. megnyitása. nagyon jó viszonyt alakítottunk ki az ország különböző pontjain lévő 
Ekkoriban vettük meg a Veszalka-féle házat. Sok tagot beszerveztünk, nyugdíjas klubokkal, részt vettünk az Országos Találkozókon. 
így a taglétszám 3100 főre emelkedett. Népdalkörünk minden találkozón nagy sikerrel szerepelt. Lehetne 

A forradalom alatt Kis Gábor volt a Szövetkezet megbízott folytatni a sort az Idősek Világnapja alakalmából rendezett műso-
ügyvezetője, majd Dolányi László traktoros. Később Dolányi László az roktól a Juniálisokig, amiken részt vettünk akkoriban. A klub tagjai 
akkor alakult Új Úton Szövetkezet elnöke lett, a helyére Benkó Mihály rendszeresen találkoztak s gyakran voltunk kirándulni. Az elmúlt 
került. Ő hamarosan munkásőr parancsnok lett, utána Maldrik Pál években talán még aktívabbak lettek. Sajnos az utóbbi években, 
következett. Őt nemsokára leváltották és Szénási Zoltán lett az utód. megromlott egészségi állapotom miatt, egyre ritkábban tudok részt 
Tudni kell, hogy a forradalom előtt államosítva lettek a magánboltok. venni rendezvényeiken.

Hogyan tudták megszervezni a lakosság ellátását a forradalom Köszönöm a beszélgetést és jó egészséget kívánok.
alatt?

Az 56-os forradalom alatt a lakossági ellátást életünk kockáz- K.J.
tatásával igyekeztünk biztosítani. Ezen feladat ellátásában sokat 
segített a községi Nemzeti Bizottság elnöke, Dr. Király János. Vele 
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TESTI - LELKI EGÉSZSÉGMEGŐRZÉS

A Galgamenti
Természetvédő Egyesület

Ahogy jelenleg az emberiség pusztítja környezetét és azt a bioszférát, amely 
tulajdonképpen képes lenne bennünket időtlen időkig ellátni mindennel, egyre 
fontosabbá válik a természetet szívből szeretető emberek szoros összefogása. 
Mindenkivel fel kell ismertetnünk, hogy természeti környezetünk megóvása és 
gondozása alapvető, létfontosságú feladataink közé tartozik! Mondhatnánk úgy 
is, hogy a természetvédelem közvetlen célja a biológiai sokféleség megóvása, 
közvetetten pedig az emberi faj életfeltételeinek megmentése?

Az ugrásszerűen növekvő abnormális ökológiai változások facebook és a 
javarészt az ember és környezete közötti egyre elidegenülő google virtu-

kapcsolat eredményei, melyet vélhetően az urbanizáció előretörése (még itt ál is  vi lágán  
vidéken is) és a természeti ökoszisztéma ismeretének fokozatos háttérbe kívül is, sőt 
szorulása generálja. Ez ellen tenni szükséges, hiszen a világ nem ilyen elvek igazán csak ott 
mentén van megalkotva! A jelenleg járt út nem vezet sehová, vagy lega- van! És ha ezt az igazi életet az ifjúság nem ismeri meg, hogy szerethesse és 
lábbis katasztrofálisan végzetes irányba. Szerencsére sokan megértik a fent tisztelhesse és nem óvja úgy, mint egy szent adományt, melyet a Terem-
említett dolgok jelentősségét, s civil összefogással természetvédelmi egyesü- tőtől kaptunk, akkor veszélybe kerül a földi létünk fizikai és lelki érte-
leteket alakítanak. Követve a közmondás által sugallt alapelvet, mely sze- lemben is. A nagy szavak lehetnek szépek, de meg van az a rossz 
rint:  Az, aki azt hiszi, hogy boldogul a többiek nélkül, téved, de az, aki azt tulajdonságuk, hogy elszállnak. Cselekedni kell! Mindenki a maga szerény 
hiszi, hogy a többiek nem tudnak boldogulni nélküle, még jobban téved. lehetőségeihez képest, de komolyan és felelősséggel tegyen. A mi egyesüle-

tünknél maradva, a korábbi években már voltak konkrét, megtörtént Örvendetes módon a kezdeményezők számos esetben a terü-
szervezett ifjúsági természetvédelmi tevékenységek, mint például: szemét-leteken működő vadásztársaságok, illetve azoknak természetvédelmi 
szedés, facsemete ültetés, nyári vadásztáborok és előadások, az Alsó-Galga felelősei, illetve a természetvédelem iránt elhivatott tagjai. Egy ilyen 
mentére jellemző flóra- és faunatársulások témakörben. Meg kell ismer-egyesületet - a Galgamenti Természetvédő Egyesületet - hozott létre a hévíz-
tetni a gyerekekkel a természet szépségeit! Tapasztalatból tudjuk, hogy györki székhelyű Galgatáj Vadásztársaság. Az egyesület 2007 augusztus 25-
nyitottak rá, hiszen a velük született ősi ösztöntől vezérelve érdeklődnek. én alakult a VT tagjainak sorából azzal a céllal, hogy tevékenysége szakmai 
Álmélkodva csodálkoznak rá a hétköznapok eddig észre sem vett, sok ezer és gazdasági szempontból hatékonyabban működhessen, ugyanakkor 
éves rendjére, hogy milyen "tök jó" az. nagyobb teret kaphasson a vele párhuzamosan folyó természetvédelmi és 

kulturális élet, amely pályázati kiírások terén sokkal nagyobb támogatási Ezért szeretne a Galgamenti Természetvédő Egyesület egyre több 
lehetőségekkel bírhat a vadászati tevékenységeknél. gyermeknek (de akár érdeklődő felnőtteknek is) szóló ismeretterjesztő 

elméleti előadásokat, és kalandos nyári természetvédő és vadásztáborokat Hogyan tovább és mi a teendő? Ezekről a kérdésekről beszélget-
szervezni! Valós környezetben, valódi élményekkel úgy, ahogy az a kezde-tünk a Galgamenti Természetvédő Egyesület reprezentáns tagjaival, Gólya 
tektől fogva működik. Szalai Zoltán tanár úr és vadásztárs hiteles, József (Loby) elnökkel, Szalai Zoltán egyesületi titkárral, valamint Láng 
szakirányú vezetésével bagi és turai gyerekek már két ízben is megtapasz-Sándor sportvadásszal. Mindhármuk szerint - és ezzel azt hiszem, mind-
talhatták ezeket a nagyszerű élményeket. Jövőre szeretnék az egész Alsó-nyájunknak egyet kell értenünk - stílszerűen: "Fát kell ültetni, mely a jövő-
Galga mente iskoláinak tanulóira kiterjeszteni ezt a lehetőséget. Meg nek hozza gyümölcsét!” Magyarul, az új felnövekvő természet iránt érdek-
kívánják keresni a jó szándékú, segítségüket és támogatásukat is felajánló lődő generációt kell megszólítani! A kihűlt vasat már igen nehéz alakítani, a 
pedagógusokat, a települések polgármestereit, és más környékbeli vadász és rossz, környezetet nem tisztelő szokásvilágot megváltoztatni úgyszintén. 
természetvédelmi szaktekintélyeket is. Főleg úgy, hogy sokan nem értik, és nem is akarják tudni, milyen kárt 

okoznak a jelennek, de főként a jövőnek. Sajnos számtalan esetben Kérjük, hogy lehetőségeikhez képest segítsenek abban a bizonyos 
megtörténik, hogy minden lelkiismeret furdalás nélkül fűbe öntik a fáradt "faültetésben", mert ez jövőnk záloga lehet! Az Egyesület a továbbiakban is 
olajat. Az építési törmelékeket, a kopott autógumikat és még ki tudja mi szeretettel és nagy tisztelettel várja az érdeklődőket és támogatókat.
mindent tartalmazó szemetet az erdőszélre, vagy az árokpartra borítják. De Pető János
ezek csak "kispályás" környezetszennyezők. Az igazi nagyok legálisan ezer 
tonna számra műtrágyáznak, vegyszereznek, füstölnek, kormoznak. 

A mai fiatalok - tisztelet a kivételnek - egy elvarázsolt világ rabjai, a 
számítógép, az "okostelefon" és a tévé testi és lelki fogvatartottjai. Nekik  
kell megmutatni, hogy bármilyen hihetetlen, de van élet a youtube, a 

Gólya József és családja a vadászatról hazatérve
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Érzékszerveink 
A SZEM

amire néz, a látómező közepén egy sötét folt jelenik meg. A betűsorok „Úgy vigyázz, mint a szemed világára” – mondja a mondás.
hullámzanak, a csempék négyzetrácsa eltorzul. Mielőbb forduljunk vele Szemgolyónk a koponya üregünkben többszörösen védve ágya-
szemorvoshoz. A vakság egyik fő oka.zódik be. Kívülről a szemhéj, szemöldök, szempilla óvja és a 
SZÁRAZ SZEM: Kevés könny termelődik, emiatt égő, viszkető, szúró könny mossa. Elöl átlátszó szaruhártya töri meg a tárgyakról 
fájdalom lép fel a szemben. Okozhatja a ki nem javított dioptria visszaverődő fényt, ami a szemlencsén áthaladva a látóidegre 
szemüvegeseknél, tartós monitor- és TV-nézés, allergia, egyes gyógy-(retina) jut. Ez a „film” a fényképezőgépben. Az éleslátás helye a 
szerek, illetve a változókor is.„sárgafolt”, mellette található a „vakfolt”, ahol az erek és idegek 
CUKORBETEGSÉG ÉS A SZEM: A szemben lévő erek és a szemfenék 

lépnek be a szembe és ki az agyba. A szem színét a „szivár- vizsgálata támpontot ad a szervezet „érállapotáról”. Kezeletlen cukor-
ványhártya” alkotja, körülvéve egy nyílást, a pupillát (szemboga- betegségnél érszövődmény alakulhat ki, ami vaksághoz vezethet. A sze-
rat), ami a szembe jutó fény erősségét szabályozza. Szűkül, ha sok mész a cukorbetegséget kezelő orvossal közösen gyógyítva megállíthatja 
a fény, tágul, ha kevés. Érdekesség! Az ideghártyán létrejövő kép és jól egyensúlyban tarthatja a folyamatot.
fejjel lefelé áll, és az agy fordítja helyes irányba.

Helytelen szemvédelem
Figyeljünk a gyermekekre Olcsó, boltban vásárolt dömpingáru, látó- és napszemüveg esetén 
Az első szemvizsgálat már 1 éves kor előtt ajánlott. Időben vegyük észre, NAGY ÁRAT FIZETÜNK! Látószemüveget csak személyre szabott 
ha a gyermek szemei nem párhuzamosak (kancsalság), vagy vörösek, orvosi rendelvényre vásároljunk. A bóvli napszemüveg is csak hamis 
könnyeznek, sűrűn pislog, ill. dörzsöli a szemét, fejét megdöntve néz stb. biztonságérzetet kelt, többet árt, mint használ. „UV” szűrős ( a nap káros 
Ne sajnáljuk a leragasztott szemüveg viselésekor, mert az a gyengébb sugarait kiszűrő) jó minőségű napszemüveggel védjük szemünket. Már 
szemet „jól látni” tanítja! kapható fényre sötétedő, árnyékban kivilágosodó szemüveg is.

Táplálkozással a szem egészségéértSzembetegségek
RÖVID ÉS TÁVOLLÁTÁS: Mivel az újabb törvények szerint a TB a hat diopA rövidlátó csak közelre, a távollátó csak tria alatti 

 A C- távolra lát élesen. Szemüveggel, kontaktlencsével jól javítható. szemüvegekhez nem ad támogatást, meg kell előzni a szemromlást.
SZÜRKE HÁLYOG: A szemlencse elhomályosodik, átlátszósága és E-vitaminban gazdag sötétzöld, piros és sárga színű zöldségek, gyü-
megszűnik. Rövid sebészeti beavatkozással új műlencsét helyeznek a mölcsök fogyasztása ajánlott. (sárgarépa, paradicsom, spenót, ká-
szembe, ha kell dioptriásat is, kiváltva ezzel a szemüveg viselését. posztafélék, csipkebogyó, citrusfélék, stb.) Kevesebb szénhidrát és 

cukorfogyasztás nem hat károsan a sárgafoltra (az éleslátás központra). ZÖLD HÁLYOG: A szem belvíznyomásának megnövekedése. A szem-
Mérsékeljük a dohányzás érszűkítő hatását és kerüljük az alkohol ben termelődő csarnokvíz elfolyása nem megfelelő az elvezető csatorna 
értágító, szembevérzést elősegítő hatását.beszűkülése miatt. A beteg nem látja a látómező szélén lévő tárgyakat. 

Nyomáscsökkentő szemcseppekkel gyógyítható, de kezeletlenül És nézzünk emelt fővel, nyílt tekintettel egymásra, és a világ számos 
vakságot is okozhat. csodájára! Így kap értelmet az életigazság miszerint: A SZEM A LÉLEK 

TÜKRE IS.IDŐSKORI LÁTÓHÁRTYA ELFAJULÁS (makuladegeneráció): Az 
éleslátásért felelős „sárgafolt” károsodik. A beteg pont azt nem látja, 

A Föld gyermekei címû 
regénysorozat második 
részében a szôke, kék 
szemû ôsemberlányt, 
Ayla-t kitaszítja a törzse, 
megfosztva ezzel a fiától 
és a fogadott családjá-
tól. A különleges lány 

hihetetlen élni akarásról tesz tanúbi-
zonyságot, amikor szembe száll a biztos 
halállal. A zord pusztaság és a rá lesel-
kedô temérdek veszély ellenére otthont 
teremt magának és hûséges barátjá-
nak, a megszelídített vadlónak. Nem 
mindennapi családja a megmentett bar-
langi oroszlán kölyökkel lesz teljes. Az 
évek során felfedezi a tûz hatalmát, 
ügyességének hála új eszközöket és 
módszereket fedez fel, tökéletesíti gyó-
gyítói képességeit, megtapasztalja a va-
dászat és a lovaglás varázsát. Felfedezi 
a nevetés és a könnyek csodáját és egy 
váratlanul jött szerelemnek köszönhe-
tôen a beszéd adományát.           (L. K.)

Vajon hogy került az 
emberiség ilyen helyzet-
be: háborúk, gazdasági 
válságok, az anyagi javak 
aránytalan eloszlása.... 
Mindez csak a véletlen 
mûve, vagy valaki/va-

lakik állnak a háttérben? Julius Andan 
tudja a választ, hisz ô egyike az irányítók-
nak, azoknak a befolyásos embereknek, 
aki napjainkban a színfalak mögé 
látnak. De Andan „felébredt” és legfôbb 
vágya kiteríteni a kártyákat, napvilágra 
hozni az összefüggéseket. Tudja jól, élve 
ezt nem úszhatja meg, így segítséget kér 
egy japán ninja mestertôl. A regény 
akciókkal dúsított történetbe ágyazva 
leplezi le a felsôbb hatalmakat, akikhez 
képest a politikusok vagy az USA elnöke 
csak egy porszem…..Vigyázat, Shelley 
regényének elolvasása után már te sem 
lehetsz tudatlan soha többé! 

(A. R.)

A napjainkban oly divatos 
skandináv bûnügyi regé-
nyek  már a turai könyv-
tárban is szép számmal 
képviseltetik magukat. 
Lars Kepler szerzô neve 
tulajdonképpen egy svéd 

házaspár írói álnevét takarja, akik elsô 
regényükkel, a Hipnotizôrrel hamar 
elnyerték a borzongató olvasói élmé-
nyeket keresô nagyérdemû tetszését. Az 
új könyvben szintén szerepelnek azok a 
hozzávalók, amelyek egy jó krimi recept-
jéhez nélkülözhetetlenek: szerelem, 
gyilkosság, egy szeretnivaló felügyelô, 
izgalmas eseménysorozat, ami folyama-
tosan ébren tartja az olvasó figyelmét. A 
történet végére kiderül, miért szerepel a 
könyv címében a híres hegedû virtuóz, 
Paganini neve.   

(S. L.-Sz. A.)

A Mezôgazda Kiadó 
egyik legújabb könyvét 
ajánlom azon kedves 
olvasóink figyelmébe, 
akik érdeklôdnek a ter-
mészetvédelem, külö-
nösen pedig a növény-
világ védelme iránt. (A 

borítón a 2012-es év vadvirága, a ta-
vaszi hérics.) Jelen kiadványból megis-
merhetjük a hazai természetvédelem 
történetét, a magyarországi növényvilág 
védelmének  nemzetközi vonatkozásait, 
a mû jelentôsebb részében pedig 
informálódhatunk a védett fajokról, 
vörös és egyéb listákról, megôrzési 
tervekrôl és összefogásokról. A kötet 
igen gazdag irodalomjegyzéket is tar-
talmaz. Könyvtárunkban jelenleg olva-
sótermi használatban férhetô hozzá.

(Sz. A.)

Szeretettel várjuk régi és új olvasóinkat! Cím: Bartók tér 3., Tel: (28)580-530 Nyitva: H 13-18, K 9-12, 13-18, Cs 9-12, 13-18, P 13-18, Szo 9-12.

Auel, Jean M.: 
A lovak völgye

Shelley, Duncan: 
A elme gyilkosai

Kepler, Lars: 
A Paganini-szerződés

Bartha Dénes ( szerk):
Természetvédelmi növénytan
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TESTI - LELKI EGÉSZSÉGMEGŐRZÉS

A Galgamenti
Természetvédő Egyesület

Ahogy jelenleg az emberiség pusztítja környezetét és azt a bioszférát, amely 
tulajdonképpen képes lenne bennünket időtlen időkig ellátni mindennel, egyre 
fontosabbá válik a természetet szívből szeretető emberek szoros összefogása. 
Mindenkivel fel kell ismertetnünk, hogy természeti környezetünk megóvása és 
gondozása alapvető, létfontosságú feladataink közé tartozik! Mondhatnánk úgy 
is, hogy a természetvédelem közvetlen célja a biológiai sokféleség megóvása, 
közvetetten pedig az emberi faj életfeltételeinek megmentése?

Az ugrásszerűen növekvő abnormális ökológiai változások facebook és a 
javarészt az ember és környezete közötti egyre elidegenülő google virtu-

kapcsolat eredményei, melyet vélhetően az urbanizáció előretörése (még itt ál is  vi lágán  
vidéken is) és a természeti ökoszisztéma ismeretének fokozatos háttérbe kívül is, sőt 
szorulása generálja. Ez ellen tenni szükséges, hiszen a világ nem ilyen elvek igazán csak ott 
mentén van megalkotva! A jelenleg járt út nem vezet sehová, vagy lega- van! És ha ezt az igazi életet az ifjúság nem ismeri meg, hogy szerethesse és 
lábbis katasztrofálisan végzetes irányba. Szerencsére sokan megértik a fent tisztelhesse és nem óvja úgy, mint egy szent adományt, melyet a Terem-
említett dolgok jelentősségét, s civil összefogással természetvédelmi egyesü- tőtől kaptunk, akkor veszélybe kerül a földi létünk fizikai és lelki érte-
leteket alakítanak. Követve a közmondás által sugallt alapelvet, mely sze- lemben is. A nagy szavak lehetnek szépek, de meg van az a rossz 
rint:  Az, aki azt hiszi, hogy boldogul a többiek nélkül, téved, de az, aki azt tulajdonságuk, hogy elszállnak. Cselekedni kell! Mindenki a maga szerény 
hiszi, hogy a többiek nem tudnak boldogulni nélküle, még jobban téved. lehetőségeihez képest, de komolyan és felelősséggel tegyen. A mi egyesüle-

tünknél maradva, a korábbi években már voltak konkrét, megtörtént Örvendetes módon a kezdeményezők számos esetben a terü-
szervezett ifjúsági természetvédelmi tevékenységek, mint például: szemét-leteken működő vadásztársaságok, illetve azoknak természetvédelmi 
szedés, facsemete ültetés, nyári vadásztáborok és előadások, az Alsó-Galga felelősei, illetve a természetvédelem iránt elhivatott tagjai. Egy ilyen 
mentére jellemző flóra- és faunatársulások témakörben. Meg kell ismer-egyesületet - a Galgamenti Természetvédő Egyesületet - hozott létre a hévíz-
tetni a gyerekekkel a természet szépségeit! Tapasztalatból tudjuk, hogy györki székhelyű Galgatáj Vadásztársaság. Az egyesület 2007 augusztus 25-
nyitottak rá, hiszen a velük született ősi ösztöntől vezérelve érdeklődnek. én alakult a VT tagjainak sorából azzal a céllal, hogy tevékenysége szakmai 
Álmélkodva csodálkoznak rá a hétköznapok eddig észre sem vett, sok ezer és gazdasági szempontból hatékonyabban működhessen, ugyanakkor 
éves rendjére, hogy milyen "tök jó" az. nagyobb teret kaphasson a vele párhuzamosan folyó természetvédelmi és 

kulturális élet, amely pályázati kiírások terén sokkal nagyobb támogatási Ezért szeretne a Galgamenti Természetvédő Egyesület egyre több 
lehetőségekkel bírhat a vadászati tevékenységeknél. gyermeknek (de akár érdeklődő felnőtteknek is) szóló ismeretterjesztő 

elméleti előadásokat, és kalandos nyári természetvédő és vadásztáborokat Hogyan tovább és mi a teendő? Ezekről a kérdésekről beszélget-
szervezni! Valós környezetben, valódi élményekkel úgy, ahogy az a kezde-tünk a Galgamenti Természetvédő Egyesület reprezentáns tagjaival, Gólya 
tektől fogva működik. Szalai Zoltán tanár úr és vadásztárs hiteles, József (Loby) elnökkel, Szalai Zoltán egyesületi titkárral, valamint Láng 
szakirányú vezetésével bagi és turai gyerekek már két ízben is megtapasz-Sándor sportvadásszal. Mindhármuk szerint - és ezzel azt hiszem, mind-
talhatták ezeket a nagyszerű élményeket. Jövőre szeretnék az egész Alsó-nyájunknak egyet kell értenünk - stílszerűen: "Fát kell ültetni, mely a jövő-
Galga mente iskoláinak tanulóira kiterjeszteni ezt a lehetőséget. Meg nek hozza gyümölcsét!” Magyarul, az új felnövekvő természet iránt érdek-
kívánják keresni a jó szándékú, segítségüket és támogatásukat is felajánló lődő generációt kell megszólítani! A kihűlt vasat már igen nehéz alakítani, a 
pedagógusokat, a települések polgármestereit, és más környékbeli vadász és rossz, környezetet nem tisztelő szokásvilágot megváltoztatni úgyszintén. 
természetvédelmi szaktekintélyeket is. Főleg úgy, hogy sokan nem értik, és nem is akarják tudni, milyen kárt 

okoznak a jelennek, de főként a jövőnek. Sajnos számtalan esetben Kérjük, hogy lehetőségeikhez képest segítsenek abban a bizonyos 
megtörténik, hogy minden lelkiismeret furdalás nélkül fűbe öntik a fáradt "faültetésben", mert ez jövőnk záloga lehet! Az Egyesület a továbbiakban is 
olajat. Az építési törmelékeket, a kopott autógumikat és még ki tudja mi szeretettel és nagy tisztelettel várja az érdeklődőket és támogatókat.
mindent tartalmazó szemetet az erdőszélre, vagy az árokpartra borítják. De Pető János
ezek csak "kispályás" környezetszennyezők. Az igazi nagyok legálisan ezer 
tonna számra műtrágyáznak, vegyszereznek, füstölnek, kormoznak. 

A mai fiatalok - tisztelet a kivételnek - egy elvarázsolt világ rabjai, a 
számítógép, az "okostelefon" és a tévé testi és lelki fogvatartottjai. Nekik  
kell megmutatni, hogy bármilyen hihetetlen, de van élet a youtube, a 
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Az első szemvizsgálat már 1 éves kor előtt ajánlott. Időben vegyük észre, NAGY ÁRAT FIZETÜNK! Látószemüveget csak személyre szabott 
ha a gyermek szemei nem párhuzamosak (kancsalság), vagy vörösek, orvosi rendelvényre vásároljunk. A bóvli napszemüveg is csak hamis 
könnyeznek, sűrűn pislog, ill. dörzsöli a szemét, fejét megdöntve néz stb. biztonságérzetet kelt, többet árt, mint használ. „UV” szűrős ( a nap káros 
Ne sajnáljuk a leragasztott szemüveg viselésekor, mert az a gyengébb sugarait kiszűrő) jó minőségű napszemüveggel védjük szemünket. Már 
szemet „jól látni” tanítja! kapható fényre sötétedő, árnyékban kivilágosodó szemüveg is.

Táplálkozással a szem egészségéértSzembetegségek
RÖVID ÉS TÁVOLLÁTÁS: Mivel az újabb törvények szerint a TB a hat diopA rövidlátó csak közelre, a távollátó csak tria alatti 

 A C- távolra lát élesen. Szemüveggel, kontaktlencsével jól javítható. szemüvegekhez nem ad támogatást, meg kell előzni a szemromlást.
SZÜRKE HÁLYOG: A szemlencse elhomályosodik, átlátszósága és E-vitaminban gazdag sötétzöld, piros és sárga színű zöldségek, gyü-
megszűnik. Rövid sebészeti beavatkozással új műlencsét helyeznek a mölcsök fogyasztása ajánlott. (sárgarépa, paradicsom, spenót, ká-
szembe, ha kell dioptriásat is, kiváltva ezzel a szemüveg viselését. posztafélék, csipkebogyó, citrusfélék, stb.) Kevesebb szénhidrát és 

cukorfogyasztás nem hat károsan a sárgafoltra (az éleslátás központra). ZÖLD HÁLYOG: A szem belvíznyomásának megnövekedése. A szem-
Mérsékeljük a dohányzás érszűkítő hatását és kerüljük az alkohol ben termelődő csarnokvíz elfolyása nem megfelelő az elvezető csatorna 
értágító, szembevérzést elősegítő hatását.beszűkülése miatt. A beteg nem látja a látómező szélén lévő tárgyakat. 

Nyomáscsökkentő szemcseppekkel gyógyítható, de kezeletlenül És nézzünk emelt fővel, nyílt tekintettel egymásra, és a világ számos 
vakságot is okozhat. csodájára! Így kap értelmet az életigazság miszerint: A SZEM A LÉLEK 

TÜKRE IS.IDŐSKORI LÁTÓHÁRTYA ELFAJULÁS (makuladegeneráció): Az 
éleslátásért felelős „sárgafolt” károsodik. A beteg pont azt nem látja, 

A Föld gyermekei címû 
regénysorozat második 
részében a szôke, kék 
szemû ôsemberlányt, 
Ayla-t kitaszítja a törzse, 
megfosztva ezzel a fiától 
és a fogadott családjá-
tól. A különleges lány 

hihetetlen élni akarásról tesz tanúbi-
zonyságot, amikor szembe száll a biztos 
halállal. A zord pusztaság és a rá lesel-
kedô temérdek veszély ellenére otthont 
teremt magának és hûséges barátjá-
nak, a megszelídített vadlónak. Nem 
mindennapi családja a megmentett bar-
langi oroszlán kölyökkel lesz teljes. Az 
évek során felfedezi a tûz hatalmát, 
ügyességének hála új eszközöket és 
módszereket fedez fel, tökéletesíti gyó-
gyítói képességeit, megtapasztalja a va-
dászat és a lovaglás varázsát. Felfedezi 
a nevetés és a könnyek csodáját és egy 
váratlanul jött szerelemnek köszönhe-
tôen a beszéd adományát.           (L. K.)

Vajon hogy került az 
emberiség ilyen helyzet-
be: háborúk, gazdasági 
válságok, az anyagi javak 
aránytalan eloszlása.... 
Mindez csak a véletlen 
mûve, vagy valaki/va-

lakik állnak a háttérben? Julius Andan 
tudja a választ, hisz ô egyike az irányítók-
nak, azoknak a befolyásos embereknek, 
aki napjainkban a színfalak mögé 
látnak. De Andan „felébredt” és legfôbb 
vágya kiteríteni a kártyákat, napvilágra 
hozni az összefüggéseket. Tudja jól, élve 
ezt nem úszhatja meg, így segítséget kér 
egy japán ninja mestertôl. A regény 
akciókkal dúsított történetbe ágyazva 
leplezi le a felsôbb hatalmakat, akikhez 
képest a politikusok vagy az USA elnöke 
csak egy porszem…..Vigyázat, Shelley 
regényének elolvasása után már te sem 
lehetsz tudatlan soha többé! 

(A. R.)

A napjainkban oly divatos 
skandináv bûnügyi regé-
nyek  már a turai könyv-
tárban is szép számmal 
képviseltetik magukat. 
Lars Kepler szerzô neve 
tulajdonképpen egy svéd 

házaspár írói álnevét takarja, akik elsô 
regényükkel, a Hipnotizôrrel hamar 
elnyerték a borzongató olvasói élmé-
nyeket keresô nagyérdemû tetszését. Az 
új könyvben szintén szerepelnek azok a 
hozzávalók, amelyek egy jó krimi recept-
jéhez nélkülözhetetlenek: szerelem, 
gyilkosság, egy szeretnivaló felügyelô, 
izgalmas eseménysorozat, ami folyama-
tosan ébren tartja az olvasó figyelmét. A 
történet végére kiderül, miért szerepel a 
könyv címében a híres hegedû virtuóz, 
Paganini neve.   

(S. L.-Sz. A.)

A Mezôgazda Kiadó 
egyik legújabb könyvét 
ajánlom azon kedves 
olvasóink figyelmébe, 
akik érdeklôdnek a ter-
mészetvédelem, külö-
nösen pedig a növény-
világ védelme iránt. (A 

borítón a 2012-es év vadvirága, a ta-
vaszi hérics.) Jelen kiadványból megis-
merhetjük a hazai természetvédelem 
történetét, a magyarországi növényvilág 
védelmének  nemzetközi vonatkozásait, 
a mû jelentôsebb részében pedig 
informálódhatunk a védett fajokról, 
vörös és egyéb listákról, megôrzési 
tervekrôl és összefogásokról. A kötet 
igen gazdag irodalomjegyzéket is tar-
talmaz. Könyvtárunkban jelenleg olva-
sótermi használatban férhetô hozzá.

(Sz. A.)

Szeretettel várjuk régi és új olvasóinkat! Cím: Bartók tér 3., Tel: (28)580-530 Nyitva: H 13-18, K 9-12, 13-18, Cs 9-12, 13-18, P 13-18, Szo 9-12.

Auel, Jean M.: 
A lovak völgye

Shelley, Duncan: 
A elme gyilkosai

Kepler, Lars: 
A Paganini-szerződés

Bartha Dénes ( szerk):
Természetvédelmi növénytan

KÖNYVSAROK – OLVASÓINK  AJÁNLJÁK

Lendvai Mártonné
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előnyös vezérvégjátékra, amit tanári módon 
érvényesített. Téglás Matyi világos színnel Kis meglepetés volt számunkra, hogy a 
„operált” le egy pontot ellenfeléről, miután vendégcsapat három MB2-es játékost is 
(edzői tanácsra) kissé javított szokásos vezér-beültetett játékra, így aztán nem annyira volt 
gyalog megnyitásán, melyet az ő stílusának nehéz simán elvéreznünk az első négy táblán 
megfelelően aktívabb vezérszárnyi játékra ala-(habár ez nem volt kötelező!). Középen viszont 
kítottunk. Végig ő „diktált” ellenfelének, s le-Pásztor Ákos és Bényi András tudta tartani az 
hengerlő támadása a középjátékban egy pazar ötödik és hatodik táblát, ahol döntetlenek 
huszárvilla alkalmazásával tette fel az „i”-re a születtek. Szerencsénkre az utolsó négy tábla rendkívül előnyös középjátékból bonyolított le 
pontot. Jó formát mutatott a Kapitz család (apa mindegyikét mi nyertük. Kronovetter Marci nyert végjátékra. Úgy tűnik, hogy a Dominik 
és fia), ugyanis mindketten hozták a pontot közvetlenül egymás után immár második által alkalmazott Katalán-rendszer kezd 
csapatunknak. Tibornak ugyan nehéz pillana-alkalommal vitte győzelemre a hetedik táblát, „beérni”, miután az alig 10 éves játékosunk 
tokat kellett átvészelnie, mert „öreg róka” ellen-ráadásul mindkét esetben sötét színnel. A kissé második partiját nyeri ezzel a felállással. Csak 
fele – mindent egy lapra feltéve – eszeveszett agresszív Skandináv védelem alkalmazása gratulálhatunk mind a négy nyerő játékosunk-
gyalogrohamot indított a királyszárnyon és a telitalálat, s valószínűleg Marci kezdi érezni nak, hiszen a döntetlen végeredmény csak így 
centrumban. Szerencsénkre elvétette a helyes ennek a megnyitásnak a „finomságait”, nagyon sikerülhetett az erősebb Zsámbék ellen. 
folytatást, így az igencsak „hidegvérű” védeke-profi módon játszotta meg ezúttal is. Alapsori Halkan jegyzem meg, hogy akár ragaszkod-
zésünk meghozta a számunkra kedvező több tisztjeinek gyors kifejlődése mellett áldozott hattunk is volna a három MB2-es vendég 
gyalogelőnyös végjátékot. Itt is egy szinte végig egy gyalogot (cseljáték stílusban!), majd igen „elkontumálásához”, és akkor 8:2 arányban 
főszerepet játszó huszár nyert tisztet egy kettős tetszetős tisztmanőverek alkalmazásával olyan nyerjük a találkozót. Persze az is igaz, hogy ez 
támadás képében. Ezek után az ellenfél azonnal gyalogszerkezeti gyengeségeket hozott létre esetben nem túl kedvező színezetet öltött volna 
beszüntette a játékot egy feladással. A kisebbik ellenfele állásában, hogy később simán a Pest megyei 1.osztályú csapatbajnokság hete-
Kapitz nagyon szép (és gyors) tisztfejlődéssel rájátszhatott erre. Egyik izolált gyalogot nyerte dik fordulója. És nem a mi „jóvoltunkból”!
építette ki állását, s kihasználva a kedvező al-le a másik után, miközben mintaszerű lebonyo-
kalmat – aktív gyalogütésekkel a centrumban – lítással egyszerűsítette le az állást két gyalog-

ITTHONI DÖNTETLEN

1.   Tóth Máté 0:1
2.   Virganc Roland 0:1
3.   Kuthi Balázs 0:1
4.   Pásztor Zoltán 0:1
5.   Pásztor Ákos 0,5:0,5
6.   Bényi András 0,5:0,5
7.   Kronovetter M. 1:0
8.   Téglás Mátyás 1:0
9.   Kapitz Tibor 1:0
10. Kapitz Dominik 1:0

Galgavidék – Zsámbék 5:5

Turawell-Tura VSK hírek

2012. január második hetében elkezdődött a felkészülés a csapatok 
számára. Az időjárás időnként átírta terveinket, a havazás miatt 
edzőmérkőzések maradtak el. 
A felnőtt csapatban voltak távozók és vannak érkező játékosok:
Távozott: Havasi Zsolt (Voyage SE), Nagy Krisztián (Previfitt SE),Tari 
János (Pásztó SK), Mogyoróssy Balázs (Ausztria)
Érkezett: Takács András (Gázművek MTE), Kovács Patrik és Mucsina 
Zsolt (Pásztó SK), Nagy János (Ausztria). A csapat bánatára, de Bognár 
Gyuri nagy örömére - Bogesz fél évet az USA-ban, Orlandóban tölt, így 
tanulmányai miatt őt is nélkülöznünk kell. 

Az átigazolási időszakot követően sajnálatos módon több 
játékosunk súlyosabb sérülést szenvedett, ezért a tavaszi szezon első 
harmada nem lesz egyszerű feladat, szinte csere nélkül vágunk neki a 
mérkőzéseknek. Sukaj Zsolt combizom sérülést, Sipos Máté és Takács 
András bokaszalag sérülést, Kaszás  Gábor  porcsérülést és Szabó Ádám 
orsócsont törést szenvedett. Ádám és Gábor túl van a műtéten, az 
izomsérüléssel bajlódókat Dr Csiki Zoltán igyekszik minél előbb játékra 
alkalmassá varázsolni. 

2011/2012 tavasz
NMLSZ - WINNER SPORT NB III MÁTRA CSOPORT

ÁTIGAZOLÁSOK - EDZÔMÉRKÔZÉSEK

UTÁNPÓTLÁS
Utánpótlás csapatainknál is adódott változás:
Vidák Zsolt és Pecze Péter Hatvanba, Oláh Bence Veresegyházra igazolt. 
Új igazolás Kovács Márk és a visszatérő Bajnóczi Tamás és Tóth Martin. Horák Mária

1929

tóthmáté

SPORT - NBIII. LABDARÚGÁS SPORT - GYEREKFOCI
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2. FORDULÓ, JANUÁR 14. SÜLYSÁP:  2002-es korosztály, 6 csapat – 2012. 02.19. 3. 
helyezésU11 – 3. helyezés. Tura –Maglód 1-0 (Gól: Kakucska K.), Tura – Nagykáta 
Tura – Hatvan „B” 1-0 (Gól: Gólya Á.) Tura – 1-5 (Gól: Csányi G.), Tura – Tápiószentmárton 1-0 (Gól: Csányi G.)
Újpesti Haladás 0-0, Tura – Hatvan „A” 0-1, U13 – 6. helyezés. Tura – Maglód 0-1, Tura – Nagykáta 0-4, Tura – Sülysáp 
Tura – Újpesti Haladás 1-0 (Gól: Gólya B.) A 0-4
torna legjobb kapusának Szilágyi Szabolcsot 3. FORDULÓ, JANUÁR 28. TÓALMÁS:
választották. U11 – 2. helyezés. Tura – Sülysáp 4-0 (Gól: Kiszely T., Kakucska K., Gólya 
2001-es korosztály, 6 csapat – 2012.02.26. – Á., Oszoli D.), Tura – Maglód 3-2 (Gól: Gálya Á., Kakucska K., Sallai G.), 
4. helyezésTura – Tápiószecső 0-3
Tura – Hatvan „A” 0-1, Tura - Dk. Vác 1-0 U13 – 6. helyezés. Tura – Sülysáp 0-2, Tura – Maglód 0-1, Tura – Nagykáta 
(Gól: Kakucska K.), Tura – Főnix ISE 1-1 0-4
(Gól: Kakucska K.), Tura – Verőce 0-2.4. FORDULÓ, FEBRUÁR 4. MAGLÓD:

U11 – 3. helyezés. Tura – Tápiószecső 1-0 (Gól: Tóth M. T.), Tura – 
Nagykáta 1-4 (Gól: Sallai G.), Tura – Maglód 3-1 (Gól: Gólya Á., Tóth M. 
T., Dolányi Cs.)

2003-as korosztály, 6 csapat – 2012.02.26. U13 – 6. helyezés. Tura – Tápiószecső 0-7, Tura-Nagykáta 0-6, Tura – 
Sashalom – 2. helyezésMaglód 3-4 (Gól: Szabó B. 2, Kakucska K.)
Tura – Péteri 3-0 (Gól: Gólya Á. 3), Tura – FOOTBALL FACTOR Kupa 3. helyezés
RAFC 6-0 (Gól: Gólya Á. 3, Sallai G., Sima U9 - 2012.01.22. Gödöllő műfű – 15 csapat részvételével. Eredményeink a 
D., Sára P.) Tura – ASI Dinamo Star 1-4 (Gól: csoportmérkőzések során: Tura – Csomád 2-1 (Gól: Sima D. 2), Tura – 
Sima D.). KISE 4-0 (Gól: Gólya Á. 3, Sára P.), Tura – CseppGól 1-0 (Gól: Gólya Á.), 
Edzőmérkőzés február 28., Kartal:Tura – Vác VLSE 0-0.
Tura – Kartal 15-4 (Gól: Kakucska K. 4, A hármas döntőbe jutásért: Tura – ASI Dinamo Star 1-0 (Gól: Sallai G.). A 
Gólya Á. 2, Szilágyi Sz. 2, Szabó N. 2, Sima döntőben: Tura Gödöllő 0-1, Tura – Mészöly FS 2-4 (Gól: Sima D., Gólya 
D., Sára D., Gólya B., Tóth M. T., Baranyi L.)Á.). A torna legjobb játékosa GÓLYA ÁDÁM lett.

Gyerekfoci - Téli eredmények
ÚJABB T.T.T.T. KUPA FORDULÓK FC HATVAN UTÁNPÓTLÁS TÉLI KUPÁK

RAFC FOCI KUPA 

Tóth M. Imre

ÁPRILIS 28-án szombaton 18 órától a Demény Étteremben 
2. alkalommal rendezünk Jótékonysági Bált a Turai Gyerekfoci életben tartásáért. 

Ezért tisztelettel megkérek minden sportkedvelő turai lakost, hogy amennyiben 
lehetősége van, ezúton is támogassa tevékenységünket.

GALGAHÉVÍZEN
TANYA KIADÓ
1,5 hektár

földterülettel és lakóépülettel,
komplett fóliatermesztô
és fûtôberendezéssel 

Érd: 06 20 946 7346

2012. 03.23-án 13 órától
Helyszín: Tura, Bartók Béla u. 3.

Árak:  Felnőtt bőr gyógycipők      4.000.- - 6.000.-Ft
Gyermek bőr gyógycipők                 4.000.-Ft

Közgyógyra ingyenes a cipő is.
Kizárólag a bejelentkezett betegeket tudjuk fogadni!

INGYENES
ORTOPÉDIAI VIZSGÁLAT 

GYÓGYCIPŐ  felírási lehetőséggel

Bejelentkezés: primacipo@freemail.hu • 06-30/4310-858

Belépő- és pártoló jegyét megveheti a Piac téri Sportland üzletben és a bált népszerűsítő anyukáktól.
(Kedvcsinálóként: Egy résztvevő kérése az első bál után: „Legközelebb is feltétlenül szóljatok, ha rendeztek ilyen bált, mert 
piszok jól éreztük magunkat és nem szeretnénk lemaradni róla!”)
Köszönetem szeretném kifejezni a Tóalmási Torna alkalmával nyújtott segítségért Klinovics Móninak, a Domoszlai Pékségnek a 
büfét és a „tim” standot üzemeltető valamint a sütit sütő anyukáknak, valamint Király Eleknek a játékvezetői tevékenységért. 
Továbbá Abért Zsoltnak az egész éves folyamatos pénzbeli támogatásért.

Ezt megteheti úgy, hogy BELÉPŐT VESZ A BÁLRA és velünk tölti az estét, vagy PÁRTOLÓ JEGYET VÁLT 
részvétel nélkül. Illetve a bálon kisorsolandó TOMBOLA AJÁNDÉKOT AJÁNL FEL.

A jövedelemadója 1%-ával is támogathat minket. Amennyiben a „GALGA-EXPEDÍCIÓ a Szülőföldért 
Egyesület” nevére ajánlják fel (adószám: 18711671-1-31), akkor az hozzánk fog eljutni.

JÓTÉKONYSÁGI BÁL A TURAI GYEREKFOCIÉRT

Szilágyi Szabolcs

Gólya Ádám
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előnyös vezérvégjátékra, amit tanári módon 
érvényesített. Téglás Matyi világos színnel Kis meglepetés volt számunkra, hogy a 
„operált” le egy pontot ellenfeléről, miután vendégcsapat három MB2-es játékost is 
(edzői tanácsra) kissé javított szokásos vezér-beültetett játékra, így aztán nem annyira volt 
gyalog megnyitásán, melyet az ő stílusának nehéz simán elvéreznünk az első négy táblán 
megfelelően aktívabb vezérszárnyi játékra ala-(habár ez nem volt kötelező!). Középen viszont 
kítottunk. Végig ő „diktált” ellenfelének, s le-Pásztor Ákos és Bényi András tudta tartani az 
hengerlő támadása a középjátékban egy pazar ötödik és hatodik táblát, ahol döntetlenek 
huszárvilla alkalmazásával tette fel az „i”-re a születtek. Szerencsénkre az utolsó négy tábla rendkívül előnyös középjátékból bonyolított le 
pontot. Jó formát mutatott a Kapitz család (apa mindegyikét mi nyertük. Kronovetter Marci nyert végjátékra. Úgy tűnik, hogy a Dominik 
és fia), ugyanis mindketten hozták a pontot közvetlenül egymás után immár második által alkalmazott Katalán-rendszer kezd 
csapatunknak. Tibornak ugyan nehéz pillana-alkalommal vitte győzelemre a hetedik táblát, „beérni”, miután az alig 10 éves játékosunk 
tokat kellett átvészelnie, mert „öreg róka” ellen-ráadásul mindkét esetben sötét színnel. A kissé második partiját nyeri ezzel a felállással. Csak 
fele – mindent egy lapra feltéve – eszeveszett agresszív Skandináv védelem alkalmazása gratulálhatunk mind a négy nyerő játékosunk-
gyalogrohamot indított a királyszárnyon és a telitalálat, s valószínűleg Marci kezdi érezni nak, hiszen a döntetlen végeredmény csak így 
centrumban. Szerencsénkre elvétette a helyes ennek a megnyitásnak a „finomságait”, nagyon sikerülhetett az erősebb Zsámbék ellen. 
folytatást, így az igencsak „hidegvérű” védeke-profi módon játszotta meg ezúttal is. Alapsori Halkan jegyzem meg, hogy akár ragaszkod-
zésünk meghozta a számunkra kedvező több tisztjeinek gyors kifejlődése mellett áldozott hattunk is volna a három MB2-es vendég 
gyalogelőnyös végjátékot. Itt is egy szinte végig egy gyalogot (cseljáték stílusban!), majd igen „elkontumálásához”, és akkor 8:2 arányban 
főszerepet játszó huszár nyert tisztet egy kettős tetszetős tisztmanőverek alkalmazásával olyan nyerjük a találkozót. Persze az is igaz, hogy ez 
támadás képében. Ezek után az ellenfél azonnal gyalogszerkezeti gyengeségeket hozott létre esetben nem túl kedvező színezetet öltött volna 
beszüntette a játékot egy feladással. A kisebbik ellenfele állásában, hogy később simán a Pest megyei 1.osztályú csapatbajnokság hete-
Kapitz nagyon szép (és gyors) tisztfejlődéssel rájátszhatott erre. Egyik izolált gyalogot nyerte dik fordulója. És nem a mi „jóvoltunkból”!
építette ki állását, s kihasználva a kedvező al-le a másik után, miközben mintaszerű lebonyo-
kalmat – aktív gyalogütésekkel a centrumban – lítással egyszerűsítette le az állást két gyalog-

ITTHONI DÖNTETLEN

1.   Tóth Máté 0:1
2.   Virganc Roland 0:1
3.   Kuthi Balázs 0:1
4.   Pásztor Zoltán 0:1
5.   Pásztor Ákos 0,5:0,5
6.   Bényi András 0,5:0,5
7.   Kronovetter M. 1:0
8.   Téglás Mátyás 1:0
9.   Kapitz Tibor 1:0
10. Kapitz Dominik 1:0

Galgavidék – Zsámbék 5:5

Turawell-Tura VSK hírek

2012. január második hetében elkezdődött a felkészülés a csapatok 
számára. Az időjárás időnként átírta terveinket, a havazás miatt 
edzőmérkőzések maradtak el. 
A felnőtt csapatban voltak távozók és vannak érkező játékosok:
Távozott: Havasi Zsolt (Voyage SE), Nagy Krisztián (Previfitt SE),Tari 
János (Pásztó SK), Mogyoróssy Balázs (Ausztria)
Érkezett: Takács András (Gázművek MTE), Kovács Patrik és Mucsina 
Zsolt (Pásztó SK), Nagy János (Ausztria). A csapat bánatára, de Bognár 
Gyuri nagy örömére - Bogesz fél évet az USA-ban, Orlandóban tölt, így 
tanulmányai miatt őt is nélkülöznünk kell. 

Az átigazolási időszakot követően sajnálatos módon több 
játékosunk súlyosabb sérülést szenvedett, ezért a tavaszi szezon első 
harmada nem lesz egyszerű feladat, szinte csere nélkül vágunk neki a 
mérkőzéseknek. Sukaj Zsolt combizom sérülést, Sipos Máté és Takács 
András bokaszalag sérülést, Kaszás  Gábor  porcsérülést és Szabó Ádám 
orsócsont törést szenvedett. Ádám és Gábor túl van a műtéten, az 
izomsérüléssel bajlódókat Dr Csiki Zoltán igyekszik minél előbb játékra 
alkalmassá varázsolni. 

2011/2012 tavasz
NMLSZ - WINNER SPORT NB III MÁTRA CSOPORT

ÁTIGAZOLÁSOK - EDZÔMÉRKÔZÉSEK

UTÁNPÓTLÁS
Utánpótlás csapatainknál is adódott változás:
Vidák Zsolt és Pecze Péter Hatvanba, Oláh Bence Veresegyházra igazolt. 
Új igazolás Kovács Márk és a visszatérő Bajnóczi Tamás és Tóth Martin. Horák Mária

1929

tóthmáté
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2. FORDULÓ, JANUÁR 14. SÜLYSÁP:  2002-es korosztály, 6 csapat – 2012. 02.19. 3. 
helyezésU11 – 3. helyezés. Tura –Maglód 1-0 (Gól: Kakucska K.), Tura – Nagykáta 
Tura – Hatvan „B” 1-0 (Gól: Gólya Á.) Tura – 1-5 (Gól: Csányi G.), Tura – Tápiószentmárton 1-0 (Gól: Csányi G.)
Újpesti Haladás 0-0, Tura – Hatvan „A” 0-1, U13 – 6. helyezés. Tura – Maglód 0-1, Tura – Nagykáta 0-4, Tura – Sülysáp 
Tura – Újpesti Haladás 1-0 (Gól: Gólya B.) A 0-4
torna legjobb kapusának Szilágyi Szabolcsot 3. FORDULÓ, JANUÁR 28. TÓALMÁS:
választották. U11 – 2. helyezés. Tura – Sülysáp 4-0 (Gól: Kiszely T., Kakucska K., Gólya 
2001-es korosztály, 6 csapat – 2012.02.26. – Á., Oszoli D.), Tura – Maglód 3-2 (Gól: Gálya Á., Kakucska K., Sallai G.), 
4. helyezésTura – Tápiószecső 0-3
Tura – Hatvan „A” 0-1, Tura - Dk. Vác 1-0 U13 – 6. helyezés. Tura – Sülysáp 0-2, Tura – Maglód 0-1, Tura – Nagykáta 
(Gól: Kakucska K.), Tura – Főnix ISE 1-1 0-4
(Gól: Kakucska K.), Tura – Verőce 0-2.4. FORDULÓ, FEBRUÁR 4. MAGLÓD:

U11 – 3. helyezés. Tura – Tápiószecső 1-0 (Gól: Tóth M. T.), Tura – 
Nagykáta 1-4 (Gól: Sallai G.), Tura – Maglód 3-1 (Gól: Gólya Á., Tóth M. 
T., Dolányi Cs.)

2003-as korosztály, 6 csapat – 2012.02.26. U13 – 6. helyezés. Tura – Tápiószecső 0-7, Tura-Nagykáta 0-6, Tura – 
Sashalom – 2. helyezésMaglód 3-4 (Gól: Szabó B. 2, Kakucska K.)
Tura – Péteri 3-0 (Gól: Gólya Á. 3), Tura – FOOTBALL FACTOR Kupa 3. helyezés
RAFC 6-0 (Gól: Gólya Á. 3, Sallai G., Sima U9 - 2012.01.22. Gödöllő műfű – 15 csapat részvételével. Eredményeink a 
D., Sára P.) Tura – ASI Dinamo Star 1-4 (Gól: csoportmérkőzések során: Tura – Csomád 2-1 (Gól: Sima D. 2), Tura – 
Sima D.). KISE 4-0 (Gól: Gólya Á. 3, Sára P.), Tura – CseppGól 1-0 (Gól: Gólya Á.), 
Edzőmérkőzés február 28., Kartal:Tura – Vác VLSE 0-0.
Tura – Kartal 15-4 (Gól: Kakucska K. 4, A hármas döntőbe jutásért: Tura – ASI Dinamo Star 1-0 (Gól: Sallai G.). A 
Gólya Á. 2, Szilágyi Sz. 2, Szabó N. 2, Sima döntőben: Tura Gödöllő 0-1, Tura – Mészöly FS 2-4 (Gól: Sima D., Gólya 
D., Sára D., Gólya B., Tóth M. T., Baranyi L.)Á.). A torna legjobb játékosa GÓLYA ÁDÁM lett.

Gyerekfoci - Téli eredmények
ÚJABB T.T.T.T. KUPA FORDULÓK FC HATVAN UTÁNPÓTLÁS TÉLI KUPÁK

RAFC FOCI KUPA 

Tóth M. Imre

ÁPRILIS 28-án szombaton 18 órától a Demény Étteremben 
2. alkalommal rendezünk Jótékonysági Bált a Turai Gyerekfoci életben tartásáért. 

Ezért tisztelettel megkérek minden sportkedvelő turai lakost, hogy amennyiben 
lehetősége van, ezúton is támogassa tevékenységünket.

GALGAHÉVÍZEN
TANYA KIADÓ
1,5 hektár

földterülettel és lakóépülettel,
komplett fóliatermesztô
és fûtôberendezéssel 

Érd: 06 20 946 7346

2012. 03.23-án 13 órától
Helyszín: Tura, Bartók Béla u. 3.

Árak:  Felnőtt bőr gyógycipők      4.000.- - 6.000.-Ft
Gyermek bőr gyógycipők                 4.000.-Ft

Közgyógyra ingyenes a cipő is.
Kizárólag a bejelentkezett betegeket tudjuk fogadni!

INGYENES
ORTOPÉDIAI VIZSGÁLAT 

GYÓGYCIPŐ  felírási lehetőséggel

Bejelentkezés: primacipo@freemail.hu • 06-30/4310-858

Belépő- és pártoló jegyét megveheti a Piac téri Sportland üzletben és a bált népszerűsítő anyukáktól.
(Kedvcsinálóként: Egy résztvevő kérése az első bál után: „Legközelebb is feltétlenül szóljatok, ha rendeztek ilyen bált, mert 
piszok jól éreztük magunkat és nem szeretnénk lemaradni róla!”)
Köszönetem szeretném kifejezni a Tóalmási Torna alkalmával nyújtott segítségért Klinovics Móninak, a Domoszlai Pékségnek a 
büfét és a „tim” standot üzemeltető valamint a sütit sütő anyukáknak, valamint Király Eleknek a játékvezetői tevékenységért. 
Továbbá Abért Zsoltnak az egész éves folyamatos pénzbeli támogatásért.

Ezt megteheti úgy, hogy BELÉPŐT VESZ A BÁLRA és velünk tölti az estét, vagy PÁRTOLÓ JEGYET VÁLT 
részvétel nélkül. Illetve a bálon kisorsolandó TOMBOLA AJÁNDÉKOT AJÁNL FEL.

A jövedelemadója 1%-ával is támogathat minket. Amennyiben a „GALGA-EXPEDÍCIÓ a Szülőföldért 
Egyesület” nevére ajánlják fel (adószám: 18711671-1-31), akkor az hozzánk fog eljutni.

JÓTÉKONYSÁGI BÁL A TURAI GYEREKFOCIÉRT

Szilágyi Szabolcs

Gólya Ádám
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Turai
női foci csapat

Csollákné Oláh Krisztinával kezdünk el beszélgetni a lakásuk 
nappalijában, hogyan is történt az alakulás.

A testvérem, Anita fejéből pattant ki a gondolat. A Tura 2003 
Team turai cigány focicsapat pár évvel ezelőtt szervezett egy sportnapot, 
ahol a futásé volt a főszerep. A program központi része a cigánytelep 
Zsámboki úti buszfordulójában volt. Radics Pisti, az egyesület elnöke 
megkért bennünket egy kis főzőcskézésre. Anita az esti műsor alatt 
mondta Pistinek, hogy miért nem szervez már a turai cigány-
asszonyoknak is egy kis focit. Innen indult az egész. Tavaly városnap előtt 
Pisti szólt, hogy csajok itt a lehetőség, szervezzétek meg a csapatot. Tehát 
az ötlet Anitáé volt, de a szervezés rám hárult.

Nem sok időtök maradt a városnap előtt!
Valóban, mert öt hetünk volt a városnapig. Géczi Istvánt kértük fel 

edzőnknek, mert hallottuk, hogy ő női csapatokat edzett korábban. Én 
ismertem személyesen, mert együtt jártunk Pestre a postára dolgozni. 
Szóltam a telepi asszonyoknak és nagy hévvel nekiugrottunk az edzé- mérkőzésre. Mi a fiúk után léptünk pályára. A zöld csapat 2:1-re győzött, 
snek, meg a labdának is. de el kell mondjam őszintén, hogy mi egy kicsit erősebbek voltunk. Profi 

Előtte fociztatok már? Ismertétek a labdarúgás szabályait? játékvezető dirigálta a mérkőzést. Az elején kicsit kaotikus volt, mert 
Egyiket sem, de a lelkesedésünk annál nagyobb volt. Kezdetben akinél a labda volt,  mindannyian arra - oda szaladtunk. A taktikát nem 

attól tartottunk, hogy nem leszünk elegen, de aztán már sértődések lettek igazán tartottuk be.
abból, hogy nem mindenkinek szóltunk. Népszerű lett ez a női foci, híre Ki volt a legjobb közöttetek, kinek a lábában csillant meg az 
ment. „őstehetség”?  

Tényleg csak asszonyokat toboroztatok a csapatba? Szénásiné Bánszki Ilona volt szerintünk a legjobb. Ő érzett rá a 
Így alakult. Nem volt konkrétan kimondva, hogy lányok nem legjobban a foci ízére, szép „nagy” gólokat rúgott.

játszhatnak a csapatban. Úgy határoztuk meg, hogy harminc és negyven Hogyan éltétek meg az első komoly meccseteket?
év közöttiek focizhatnak. Ezek mindegyike férjnél van. Jó érzés volt, hogy sokan szurkoltak nekünk. Közben sokat 

A megalakulást követően gondolom, elindultak az edzések. nevettünk, de mindenki komolyan vette és nyerni akart. A végén 
Abban a pillanatban. A galgahévízi focipályára jártunk edzeni, mindenki kapott egy érmet és egy szál virágot Radics Istvántól.

mert ott simán felengedtek a pályára. Az első edzésen még azt sem A városnappal befejeződött az első fociszezon?
tudtuk, mi merre, hány méter a fociban. Az első edzés eredménye Nem. A városnapi kispályás mérkőzésről és rendezvényről össze-
izomláz és húzódások lettek. foglalót készített az MTV Roma Magazin. A tévében látott bennünket 

Rögtön lett turai csapatmezetek is? Jászfényszaruról Török János Úr is, és meghívta csapatainkat egy 
focitornára. Nagyon ódzkodtunk amiatt, hogy kezdők vagyunk, de Radics Ambrus nagy focirajongó volt, neki voltak otthon ilyen 
meggyőzött, hogy itt nincsenek vesztesek csak győztesek. Végül elmezei. Ő már nem él, de az özvegyének eszébe jutott, hogy a szekrény -
fogadtuk a meghívást, csak nem mindenki tudott részt venni a tornán. mélyén ott lapul néhány mez. Amikor meghallotta, hogy csapatot 
Egyrészt nagyon meleg volt, másrészt amikor megláttuk az ellenfeleket  szervezünk, nekünk ajándékozta. A csapat egyik felének volt már meze, a ,
tudtuk, hogy „végünk” van.másik felének pedig az edzőnk adott ajándékba mezeket. Így a második 

edzésre már mezekben futottunk ki. Kik voltak az ellenfelek?
Mikor voltak az edzések? És mit szóltak a férjeitek, hogy a fakanál Jászfényszaru és Hatvan női focicsapatai profi focistákkal és hoz-

helyett a focicsukát veszitek elő? zánk képest jóval fiatalabbakkal. Nem győztük számolni a gólokat, 
Szombat délutánonként öt órától edzettünk. Akkorra mindenki annyit kaptunk. Természetesen csak harmadikok lettünk, de vigasz-

megfőzött, végzett a házimunkával, mosás, vasalás, takarítás, így a férjek díjként szolgált, hogy csapattársunkat, Vidák Mariannt a torna legjobb 
sem szólhattak semmit. Nem is szóltak, sőt! Örültek, hogy sportolunk. kapusának választották. 
Közben megérkezik Kriszti húga, Anita is és ő is bekapcsolódik a Ezután voltak még edzések, vagy vettetek részt focitornán?
beszélgetésbe. Ki lett a csapatkapitány? Nem volt belőle vita? A rossz idő eljövetelével befejeztük az őszi szezont. Téli pihenőre 

Nem. - nevet Anita. Először Krisztinek hoztak egy karszalagot az mentünk, mint a profik.
indulás előtt, de én kivettem a kezéből, hogy én leszek a csapatkapitány.  De most már itt a tavasz, a jó idő! Edzések, tornák, új ötletek a 
Megkaparintottam a csapatot. Réka, a sógornőnk elkapta a másik folytatásra?
karszalagot, hogy ő is csapatkapitány lesz. Mivel nagy létszámban Többen kérdezték már a csapatból, hogy mikor lesznek edzések. A 
voltunk, így két csapat lett, egy zöld csapat és egy kék csapat. A zöldek terveink szerint a fiatalabb korosztályt is megszólítjuk és bevesszük a 
kapitánya Anita lett, a kékeké pedig Réka. Olyan felfokozott várakozás csapatba. Folytatjuk tovább, mert szeretünk sportolni. Arra vágyunk, 
előzte meg a kispályára lépésünket, hogy el sem hittük. hogy a szomszéd települések, Jászfényszaru, Galgahévíz, Boldog női 

Melyik csapat nyert? cigány focicsapataival mérkőzhessünk meg. 
Igazából mindenki nyert, aki játszott és azok is, akik kilátogattak a Szénási József

Tavaly a turai városnap előtt öt héttel megalakult a Turai Női 
focicsapat. A helyi cigányasszonyokból álló labdarúgó csapat a 
tavalyi városnapon mutatkozott először. A turai focipálya 
gyepszőnyegét első ízben koptató asszonyok futball közössége 
egyedülálló az országban.

�Zöld csapat: Pece Anita, Szénási Rozália, Szénásiné Farkas 
Vera, Vidák Mariann, Farkas Béláné Évi, Kátainé Buzás Erika, 
Csollákné Oláh Krisztina, Szénásiné Bánszki Ilona, Csollák Edit
�Kék csapat: Horváthné Szénási Veronika, Kátainé Vidák 
Krisztina, Oláhné Vidák Réka, Kátainé Buzás Ilona, Baranyiné 
Kállai Tünde, Vidákné Kátai Ilona, Vidákné Kátai Mária, Farkas 
Mária
�A 2011-es városnapi kispályás fociról műsort készített az MTV 
Roma Magazinja

Géczi István edző
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Március 31.: SZILVÁSVÁRAD (Szalajka-völgy) és ISTÁLLÓS-KÔI 
BARLANG

Április 28. - május 1.: PRÁGA
Június vége, július eleje: ISZTRIA (Adriai-tenger)
Augusztus 11-15.: ERDÉLY
Szeptember 28-30.: PLITVICE
December: BÉCS
Részletes információ: Benczéné Vidi Erika 30/4219 083,
Bencze Tibor 30/2855 047, Kálna Tibor 20/ 2002 411

PETRÁS MÁRIA KIÁLLÍTÁSA

Moldvai csángó iparművész szakrális témájú kerámiái
Helyszín: Bartók Béla Mûvelôdési Ház Tura
Időpont:  március 15-tôl március 28-ig
Nyitvatartás: hétköznap 9-16 óráig, szombaton 9-12 óráig, vasárnap 
13-17 óráig

DUNA TV - TOSKO C. DOKUMENTUMFILM 

Időpont: március 26., hétfô 21.50
Filmötlet, zenei- és szponzorszervezés: Gólya József (Loby)
Rendezô-producer: Kovács László - Konkam Stúdió

TURAI MOZGÓ - NOSZTALGIA FILMKLUB

Helyszín: Bartók Béla Mûvelôdési Ház, Tura
Időpont:  március 25., vasárnap 15.00
Műsoron: Benke István filmarchívumából az 1980-as évek felvételei
Csáki bíróné balladajáték, Termelôszövetkezet a Galga mentén, 
Nádvágás a falumúzeumhoz, Fonás-szövés bemutatása, Népdalkör 
országos minôsítôje, Falumúzeum megnyitása, Emlékmûavatás a 
Honvéderdôben, Galga menti Népmûvészeti Napok Galgamácsán
Belépődíj: Ingyenes.

SZÍNHÁZBUSZJÁRAT BUDAPESTRE

Helyszín: FÉSZEK SZÍNHÁZ -  JEMOL (Bp., VIII. Orczy út 46-48.)
Időpont: április 11., szerda 17.30 buszindulás, 19.00 elôadás 

kezdése
Műsoron: YBSEN: A nép ellensége
A helyszín: egy békés fürdôváros Norvégiában (azaz bárhol a világon). 
A felszín alatt azonban forrong a mély. Azaz nem is forrong, csak hir-
telen kitör. Kit, mit fog elsodorni? A társadalom tényleg olyan, mint 
egy hajó? A jog mindig a többség oldalán áll? Észrevesszük-e, hogy ki 
az, aki igazán szeret? Indulhat-e forradalom a fürdôbôl? Mi kell ahhoz, 
hogy utcakövek repüljenek be az ablakon?És mitôl lehet egy polgár-
mesternek rossz kedve?
Turai szereplô: Lévai József
Rendezô: Barabás Tamás
Részvételi díj:  utazási költség  1500 Ft/fô,

belépôdíj 1500 Ft/felnôtt, 1000 Ft/gyerek
Jelentkezés a turai mûvelôdési ház elérhetôségein:
06-28-580-581, 06-30-638-4603 vagy kultura@vnet.hu

CSERHÁT MŰVÉSZKÖR TURAI CSOPORTJÁNAK
KIÁLLÍTÁSMEGNYITÓJA

Helyszín: Bartók Béla Mûvelôdési Ház Tura
Időpont: április 15., szombat 17 óra
Kiállító művészek: Éliás Marcsi, Hazadi Mária, Sándor Irén, Sándor 
István, Sáráné Blaskovics Judit
Megnyitó: Seres Tünde, Takács Pál
Műsoros közreműködők: Maczkó Mária népdalénekes, Ôszirózsa 
Nyugdíjas Népdalkör, Világi Nôi Kórus
Nyitvatartás: május 5-ig hétköznap 9-16 óráig, szombaton 9-12 
óráig, vasárnap 13-17 óráig

SZIE ÁLLÁSBÖRZE

Helyszín: Gödöllô Szent István Egyetem
Időpont: április 18.
Célja:
Kiemelt térségi szereplôként 
ne csak a diplomások elhe-
lyezkedését segíteni, hanem 
széles körben biztosítani le-
hetôséget a munkaerôpiaci 
együttmûködésekre. Ezért a 
rendezvény a frissdiplomások 
mellett szakmunkások, tech-
nikusok, érettségivel rendel-
kezô álláskeresôk, valamint 
gyakornokok érdeklôdését is 
megcélozza. 
Elérhetőségek: 
Tel.: 06-30/9-130-120,  Fax: 06-28/430-531 
E-mail: szieallasborze@gak.hu  
Web: www.szieallasborze.hu

KIRÁNDULÁS SZILVÁSVÁRADRA

Utazás a BENCZEBUSSZAL
Helyszín: Szalajka-völgy, Istállóskôi-barlang és a Millenniumi Kilátó
Időpont: március 31., szombat 
Indulás: 8.00-kor (felszállás a lakhelyhez közeli megállókban)
Várható hazaérkezés: 20.00 óra körül
Részvételi díj: 3700  Ft/fô
Részletes információ: Benczéné Vidi Erika 30/4219 083,
Bencze Tibor 30/2855 047, Kálna Tibor 20/ 2002 411
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Turai
női foci csapat

Csollákné Oláh Krisztinával kezdünk el beszélgetni a lakásuk 
nappalijában, hogyan is történt az alakulás.

A testvérem, Anita fejéből pattant ki a gondolat. A Tura 2003 
Team turai cigány focicsapat pár évvel ezelőtt szervezett egy sportnapot, 
ahol a futásé volt a főszerep. A program központi része a cigánytelep 
Zsámboki úti buszfordulójában volt. Radics Pisti, az egyesület elnöke 
megkért bennünket egy kis főzőcskézésre. Anita az esti műsor alatt 
mondta Pistinek, hogy miért nem szervez már a turai cigány-
asszonyoknak is egy kis focit. Innen indult az egész. Tavaly városnap előtt 
Pisti szólt, hogy csajok itt a lehetőség, szervezzétek meg a csapatot. Tehát 
az ötlet Anitáé volt, de a szervezés rám hárult.

Nem sok időtök maradt a városnap előtt!
Valóban, mert öt hetünk volt a városnapig. Géczi Istvánt kértük fel 

edzőnknek, mert hallottuk, hogy ő női csapatokat edzett korábban. Én 
ismertem személyesen, mert együtt jártunk Pestre a postára dolgozni. 
Szóltam a telepi asszonyoknak és nagy hévvel nekiugrottunk az edzé- mérkőzésre. Mi a fiúk után léptünk pályára. A zöld csapat 2:1-re győzött, 
snek, meg a labdának is. de el kell mondjam őszintén, hogy mi egy kicsit erősebbek voltunk. Profi 

Előtte fociztatok már? Ismertétek a labdarúgás szabályait? játékvezető dirigálta a mérkőzést. Az elején kicsit kaotikus volt, mert 
Egyiket sem, de a lelkesedésünk annál nagyobb volt. Kezdetben akinél a labda volt,  mindannyian arra - oda szaladtunk. A taktikát nem 

attól tartottunk, hogy nem leszünk elegen, de aztán már sértődések lettek igazán tartottuk be.
abból, hogy nem mindenkinek szóltunk. Népszerű lett ez a női foci, híre Ki volt a legjobb közöttetek, kinek a lábában csillant meg az 
ment. „őstehetség”?  

Tényleg csak asszonyokat toboroztatok a csapatba? Szénásiné Bánszki Ilona volt szerintünk a legjobb. Ő érzett rá a 
Így alakult. Nem volt konkrétan kimondva, hogy lányok nem legjobban a foci ízére, szép „nagy” gólokat rúgott.

játszhatnak a csapatban. Úgy határoztuk meg, hogy harminc és negyven Hogyan éltétek meg az első komoly meccseteket?
év közöttiek focizhatnak. Ezek mindegyike férjnél van. Jó érzés volt, hogy sokan szurkoltak nekünk. Közben sokat 

A megalakulást követően gondolom, elindultak az edzések. nevettünk, de mindenki komolyan vette és nyerni akart. A végén 
Abban a pillanatban. A galgahévízi focipályára jártunk edzeni, mindenki kapott egy érmet és egy szál virágot Radics Istvántól.

mert ott simán felengedtek a pályára. Az első edzésen még azt sem A városnappal befejeződött az első fociszezon?
tudtuk, mi merre, hány méter a fociban. Az első edzés eredménye Nem. A városnapi kispályás mérkőzésről és rendezvényről össze-
izomláz és húzódások lettek. foglalót készített az MTV Roma Magazin. A tévében látott bennünket 

Rögtön lett turai csapatmezetek is? Jászfényszaruról Török János Úr is, és meghívta csapatainkat egy 
focitornára. Nagyon ódzkodtunk amiatt, hogy kezdők vagyunk, de Radics Ambrus nagy focirajongó volt, neki voltak otthon ilyen 
meggyőzött, hogy itt nincsenek vesztesek csak győztesek. Végül elmezei. Ő már nem él, de az özvegyének eszébe jutott, hogy a szekrény -
fogadtuk a meghívást, csak nem mindenki tudott részt venni a tornán. mélyén ott lapul néhány mez. Amikor meghallotta, hogy csapatot 
Egyrészt nagyon meleg volt, másrészt amikor megláttuk az ellenfeleket  szervezünk, nekünk ajándékozta. A csapat egyik felének volt már meze, a ,
tudtuk, hogy „végünk” van.másik felének pedig az edzőnk adott ajándékba mezeket. Így a második 

edzésre már mezekben futottunk ki. Kik voltak az ellenfelek?
Mikor voltak az edzések? És mit szóltak a férjeitek, hogy a fakanál Jászfényszaru és Hatvan női focicsapatai profi focistákkal és hoz-

helyett a focicsukát veszitek elő? zánk képest jóval fiatalabbakkal. Nem győztük számolni a gólokat, 
Szombat délutánonként öt órától edzettünk. Akkorra mindenki annyit kaptunk. Természetesen csak harmadikok lettünk, de vigasz-

megfőzött, végzett a házimunkával, mosás, vasalás, takarítás, így a férjek díjként szolgált, hogy csapattársunkat, Vidák Mariannt a torna legjobb 
sem szólhattak semmit. Nem is szóltak, sőt! Örültek, hogy sportolunk. kapusának választották. 
Közben megérkezik Kriszti húga, Anita is és ő is bekapcsolódik a Ezután voltak még edzések, vagy vettetek részt focitornán?
beszélgetésbe. Ki lett a csapatkapitány? Nem volt belőle vita? A rossz idő eljövetelével befejeztük az őszi szezont. Téli pihenőre 

Nem. - nevet Anita. Először Krisztinek hoztak egy karszalagot az mentünk, mint a profik.
indulás előtt, de én kivettem a kezéből, hogy én leszek a csapatkapitány.  De most már itt a tavasz, a jó idő! Edzések, tornák, új ötletek a 
Megkaparintottam a csapatot. Réka, a sógornőnk elkapta a másik folytatásra?
karszalagot, hogy ő is csapatkapitány lesz. Mivel nagy létszámban Többen kérdezték már a csapatból, hogy mikor lesznek edzések. A 
voltunk, így két csapat lett, egy zöld csapat és egy kék csapat. A zöldek terveink szerint a fiatalabb korosztályt is megszólítjuk és bevesszük a 
kapitánya Anita lett, a kékeké pedig Réka. Olyan felfokozott várakozás csapatba. Folytatjuk tovább, mert szeretünk sportolni. Arra vágyunk, 
előzte meg a kispályára lépésünket, hogy el sem hittük. hogy a szomszéd települések, Jászfényszaru, Galgahévíz, Boldog női 

Melyik csapat nyert? cigány focicsapataival mérkőzhessünk meg. 
Igazából mindenki nyert, aki játszott és azok is, akik kilátogattak a Szénási József

Tavaly a turai városnap előtt öt héttel megalakult a Turai Női 
focicsapat. A helyi cigányasszonyokból álló labdarúgó csapat a 
tavalyi városnapon mutatkozott először. A turai focipálya 
gyepszőnyegét első ízben koptató asszonyok futball közössége 
egyedülálló az országban.

�Zöld csapat: Pece Anita, Szénási Rozália, Szénásiné Farkas 
Vera, Vidák Mariann, Farkas Béláné Évi, Kátainé Buzás Erika, 
Csollákné Oláh Krisztina, Szénásiné Bánszki Ilona, Csollák Edit
�Kék csapat: Horváthné Szénási Veronika, Kátainé Vidák 
Krisztina, Oláhné Vidák Réka, Kátainé Buzás Ilona, Baranyiné 
Kállai Tünde, Vidákné Kátai Ilona, Vidákné Kátai Mária, Farkas 
Mária
�A 2011-es városnapi kispályás fociról műsort készített az MTV 
Roma Magazinja

Géczi István edző
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Március 31.: SZILVÁSVÁRAD (Szalajka-völgy) és ISTÁLLÓS-KÔI 
BARLANG

Április 28. - május 1.: PRÁGA
Június vége, július eleje: ISZTRIA (Adriai-tenger)
Augusztus 11-15.: ERDÉLY
Szeptember 28-30.: PLITVICE
December: BÉCS
Részletes információ: Benczéné Vidi Erika 30/4219 083,
Bencze Tibor 30/2855 047, Kálna Tibor 20/ 2002 411

PETRÁS MÁRIA KIÁLLÍTÁSA

Moldvai csángó iparművész szakrális témájú kerámiái
Helyszín: Bartók Béla Mûvelôdési Ház Tura
Időpont:  március 15-tôl március 28-ig
Nyitvatartás: hétköznap 9-16 óráig, szombaton 9-12 óráig, vasárnap 
13-17 óráig

DUNA TV - TOSKO C. DOKUMENTUMFILM 

Időpont: március 26., hétfô 21.50
Filmötlet, zenei- és szponzorszervezés: Gólya József (Loby)
Rendezô-producer: Kovács László - Konkam Stúdió

TURAI MOZGÓ - NOSZTALGIA FILMKLUB

Helyszín: Bartók Béla Mûvelôdési Ház, Tura
Időpont:  március 25., vasárnap 15.00
Műsoron: Benke István filmarchívumából az 1980-as évek felvételei
Csáki bíróné balladajáték, Termelôszövetkezet a Galga mentén, 
Nádvágás a falumúzeumhoz, Fonás-szövés bemutatása, Népdalkör 
országos minôsítôje, Falumúzeum megnyitása, Emlékmûavatás a 
Honvéderdôben, Galga menti Népmûvészeti Napok Galgamácsán
Belépődíj: Ingyenes.

SZÍNHÁZBUSZJÁRAT BUDAPESTRE

Helyszín: FÉSZEK SZÍNHÁZ -  JEMOL (Bp., VIII. Orczy út 46-48.)
Időpont: április 11., szerda 17.30 buszindulás, 19.00 elôadás 

kezdése
Műsoron: YBSEN: A nép ellensége
A helyszín: egy békés fürdôváros Norvégiában (azaz bárhol a világon). 
A felszín alatt azonban forrong a mély. Azaz nem is forrong, csak hir-
telen kitör. Kit, mit fog elsodorni? A társadalom tényleg olyan, mint 
egy hajó? A jog mindig a többség oldalán áll? Észrevesszük-e, hogy ki 
az, aki igazán szeret? Indulhat-e forradalom a fürdôbôl? Mi kell ahhoz, 
hogy utcakövek repüljenek be az ablakon?És mitôl lehet egy polgár-
mesternek rossz kedve?
Turai szereplô: Lévai József
Rendezô: Barabás Tamás
Részvételi díj:  utazási költség  1500 Ft/fô,

belépôdíj 1500 Ft/felnôtt, 1000 Ft/gyerek
Jelentkezés a turai mûvelôdési ház elérhetôségein:
06-28-580-581, 06-30-638-4603 vagy kultura@vnet.hu

CSERHÁT MŰVÉSZKÖR TURAI CSOPORTJÁNAK
KIÁLLÍTÁSMEGNYITÓJA

Helyszín: Bartók Béla Mûvelôdési Ház Tura
Időpont: április 15., szombat 17 óra
Kiállító művészek: Éliás Marcsi, Hazadi Mária, Sándor Irén, Sándor 
István, Sáráné Blaskovics Judit
Megnyitó: Seres Tünde, Takács Pál
Műsoros közreműködők: Maczkó Mária népdalénekes, Ôszirózsa 
Nyugdíjas Népdalkör, Világi Nôi Kórus
Nyitvatartás: május 5-ig hétköznap 9-16 óráig, szombaton 9-12 
óráig, vasárnap 13-17 óráig

SZIE ÁLLÁSBÖRZE

Helyszín: Gödöllô Szent István Egyetem
Időpont: április 18.
Célja:
Kiemelt térségi szereplôként 
ne csak a diplomások elhe-
lyezkedését segíteni, hanem 
széles körben biztosítani le-
hetôséget a munkaerôpiaci 
együttmûködésekre. Ezért a 
rendezvény a frissdiplomások 
mellett szakmunkások, tech-
nikusok, érettségivel rendel-
kezô álláskeresôk, valamint 
gyakornokok érdeklôdését is 
megcélozza. 
Elérhetőségek: 
Tel.: 06-30/9-130-120,  Fax: 06-28/430-531 
E-mail: szieallasborze@gak.hu  
Web: www.szieallasborze.hu

KIRÁNDULÁS SZILVÁSVÁRADRA

Utazás a BENCZEBUSSZAL
Helyszín: Szalajka-völgy, Istállóskôi-barlang és a Millenniumi Kilátó
Időpont: március 31., szombat 
Indulás: 8.00-kor (felszállás a lakhelyhez közeli megállókban)
Várható hazaérkezés: 20.00 óra körül
Részvételi díj: 3700  Ft/fô
Részletes információ: Benczéné Vidi Erika 30/4219 083,
Bencze Tibor 30/2855 047, Kálna Tibor 20/ 2002 411
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Az iszap
Tudatom a kedves Olvasókkal (nem örömmel), hogy nekünk 
Turaiknak is van iszapunk! Nem vörös ugyan, és nem is 
Kolontárból „importáltuk”, csupán közönséges acélkék színű. 
Természeti katasztrófát sem okozott, mint az említett telepü-
lésen. Tragédia viszont történhetett volna a felelőtlen emberi 
mulasztások miatt, illetve lehet is belőle. 2011. nyarán fúrtak 
két termálkutat a hőforrás környékén, ami kb 10 hektár 

üvegházas paradicsom fűtését fogja biztosítani. A többéves semmittevés után végre 
elindulni látszik valami. Szívesebben látnánk mi, turaiak a termálfürdőt, és meden-
céket, de a befektetőnek erre a célra kell a víz és a terület. Bízom benne, hogy a közel 8 
milliárdos beruházás nem a pénzek szétszórásáról és mosásáról fog szólni. Illetve nem 
lesz ismét „szélkerék” effektus. Írom ezt azért, mert a nem létező szélerőmű parkba 
annak idején több száz millió forintot „bebetonoztak”, felelőtlen vállalkozások, vagy 
nem tudni mi - pénzmosodák. Természetesen az adófizetők pénzéből. Ezért vagyok 
paradicsom ügyben is kissé szkeptikus, de hát mostanság ilyen világot élünk. A kutak 
fúrásakor több száz köbméter vizet használtak fel oly módon, hogy nagynyomással 
befecskendezték a fúrópajzsokhoz a vizet, és a „furadék” iszap formájában jött a 
felszínre, ami szintén több száz köbméter lehetett. Az illetékesek az iszap fogadására, 
illetve tárolására a kutak közelében tárolókat alakítottak ki. Az iszapteknők hossza kb. 
30 méter, szélessége kb. 3 méter, mélysége 1,5-2 méter lehet. Ezekből 3 darabot 
készítettek.  A kutakat sikeresen megfúrták, és kivonultak Turáról. Az iszapteknőket 
megtöltve meg úgy itt hagyták, „ mint eb a sz…t”! Ebben az állapotban ez a terület 
életveszélyessé vált a nyári és az őszi hónapokban. A hideg időben semmi probléma, 
hiszen befagyott, de majd jön az olvadás.  Mindezeket azért írom, mert a napi kutya-
sétáltatás során sűrűn járom a területet, és ősszel a vizsla kutyámat úgy kellett 
kimenteni hosszas küzdelem után. 

Mi történik akkor, ha a gyerekek a határjárás során erre tévednek? Vagy esetleg 
egy felnőtt lép véletlenül bele? Mint tudjuk, az iszapból nagyon nehéz kimászni, főleg 
egy ilyen mélységűből.  Sehol egy tábla, vagy kerítés, amely a veszélyre figyelmeztetne. 
Kis dolgokból is lehetnek tragédiák. Ezt már láttuk a történelem során sokszor. Ugyan 
a november 29-i közmeghallgatáson ígéretet kaptam, hogy ez ügyben intézkednek, de 
egyelőre még nem történt semmi. Egy ilyen értékű, és ilyen nagy szakmai ráké-
szültséget igénylő beruházás során, úgy gondolom, minden részletre figyelni kellene. 

2012.02.22. 
Darnyik Árpád Venci

Tisztelt Darnyik Úr! Kedves Venci!
Szendrei Ferenc polgármester tájékoztatása szerint folyamatban van a beruhá-
zás talajelőkészítési tervének engedélyezése. Amint a kijelölt hatóság jóváhagyja, 
azonnal megkezdődnek a talajmunkák és eltűnnek az iszapgödrök.

A felelős szerkesztő

Tisztelt Seres Tünde!
Szeretnék bemutatkozni, nevem PONGÓNÉ HALIK 
GYÖRGYI. Jelenleg a Boldog Állatok Alapítvány és Öko Park 
referense vagyok. Igen, egy állatvédelmi szervezet, még ha nem is 
tetszik egyes személyeknek. Ezen tisztségembe és az alapítvány 
vezetősége nevében ajánlottam fel a közmeghallgatáson a szol-
gáltatásainkat. Ezen felül kértem a Tisztelt polgármester urat és a 
vezetőséget, hogy a rengeteg előre kidobott kutyák miatt ne 
legyen a városunkba bevezetve az ebadó. Ezen felül, mivel én és a 
családom a vasút soron lakunk és nagyon rossz az ellátás, ezért 
aláírást kezdeményeztünk egy bolt létrehozásához, ill. fedett 
buszmegálló létrehozására, hogy a gyerekek és az idősek ne állja-
nak a hidegben, szélben, fagyban. Ezúton szeretném kérni, 
mivel többen, akik ismernek, kérdezték, hogy ki is az a Combos-
né és egyéb jelzők - jó elhiszem, hogy kicsit molett vagyok. Ha 
önök véletlen nem tudták volna vagy rosszul hallották volna a 
nevemet, a műv.házban van leadva egy pár névjegyem. Ezért 
kérem a következő számban a helyreigazításukat. Ellenkező eset-
ben, mivel az alapítványt is érintette, más eszközöket veszünk 
igénybe .
Tisztelettel, 

Tisztelt Pongóné Halik Györgyi!
Lapunk szerkesztősége nevében köszönettel vettük jelzését. Sze-
mélyesen nem voltam jelen a közmeghallgatáson, így nem tud-
hattam, hogy kik a felszólalók. Lapunk egyik munkatársa a hiva-
talos jegyzőkönyvből dolgozta fel és készítette el a közmeg-
hallgatásról szóló beszámolót. A jegyzőkönyvben sajnálatos mó-
don – mint most már számunkra is egyértelmű – tévesen, egy 
véletlen elhallás folytán a korábban általunk is közölt helytelen 
módon került rögzítésre az Ön neve. Ennek további elkerülése 
érdekében javasoltuk a Polgármesteri Hivatalban, hogy a soron 
következő, jegyzőkönyvezésre köteles lakossági fórumok, köz-
meghallgatások alkalmával külön jelenléti íven rögzítsék a fel-
szólaló személyeket. Biztosíthatom, hogy semmilyen szándé-
kos, a személyét vagy külsejét kritikával illetni akaró tudatos 
névváltoztatás nem történt, pusztán a „csak az hibázik, aki dol-
gozik” c. közmondás tartalma áll fenn. Ezúton is elnézést kérünk 
a valótlan állításért, mely személyét érintette.

Seres Tünde – felelős szerkesztő

Az ügyben három személyt hallgattak ki gyanúsítottként: Tura állomás Október 2. MTV Roma Magazin 
szolgálattevőjét, a sebesvonat mozdonyvezetőjét és az egyik jegy-A Magazin egy részében a turai IX. Híresvárosi Vigadalom keretében 
vizsgálót.lezajlott kispályás focibajnokságról közöltek színes tudósítást, hiszen a 

rangadó egyik főszervezője egy roma civil szervezet, a Tura 2003 Civil 
Egyesület volt. Az összeállításban helyet kaptak a Vigadalom többi ese- 2011 nov. - dec. Pest megyei Pedagógiai Híradó
ményének pillanatai is, mint pl. a főzőverseny, foglalkoztak a cigányság Tura Város Önk.Többsincs Óvoda és Bölcsőde
helyi közösségi életben betöltött szerepérvel, de készült interjú Tura A szakfolyóiratban négy teljes oldalt szentelnek az intézmény bemu-
Város Polgármesterével is. Későbbiekben a Kossuth Rádió Jelenlét tatásának Szilágyi Józsefné óvódavezető tollából, két fotóval és a logoval 
c.műsorában közreadta az anyagot. illusztrálva a cikket. Mint a Közép-magyarországi Régión belül Pest 

megye egyik előminősített referencia intézménye kaptak bemutatkozási 
2011. október 3. http://www.kultography.hu lehetőséget, Várnai Zseni gondolatát választva mottójukul: “Kis gyer-

Kultography Magazin - Felfedeztük a turai kastélyt mekem nézzél csak szerteszét, éretted van minden, ami szép.” Részletesen  
A szerző az Operaház elfeledett kistestvéréhez hasonlította Magyarország ír a vezető az intézmény külső-belső környezetéről, a munkatársakról, a 
egyik legromantikusabb kastélyát, amely méltatlanul rossz állapotban nevelőmunkáról, legfőbb pedagógiai értékeikről, jövőképükről és az un. 
van, de legalább már van remény. A cikk a kastély több, mint 100 éves “Jó gyakorlataikról”, melyek a következők: 1. Szeretlek! Olyannak, ami-
sorsát, tulajdonosait, történelmét, építészeti egyediségét, korának tech- lyen vagy! – Inkluzív pedagógiai gyakorlat. 2. “Keresem minden gyer-
nikai vívmányait ismerteti. Nekünk – turaiaknak – sok újdonsággal nem mek titkát, és kérdezem: hogyan segíthetnék abban, hogy ÖNMAGA 
szolgál, a kastélynak viszont egy újabb segélykiáltásra adott lehetőséget. lehessen.” (Janes Korczak) – Gyermeki személyiségfejlődés nyomon-

követése. 3. “Köze van az élethez, a mindnyájunk mai életéhez” (Kodály 
Zoltán) – Galga menti néphagyományok az óvodai nevelés folya-
matában. 4. Fűben-fában ötlet vár! – A természetes anyagok jelenléte az Újhatvani ovi galériamegnyitó
óvodai nevelés gyakorlatában. 5. “Többsincs Táncház” – Az együtt-
működés különleges színtere az óvodánkban.

2011. december 3. Magyar Nemzet 
Üvegházhatás
A napilap Hétvégi Magazin mellékletének 36. oldalán Kruppa Géza 
számolt be a turai termálvíz kútfúrásáról és a tervezett paradicsom-
kertészeti beruházásról. A cikkben nyilatkozott Miszori László, a be-
fektetői csoport ügyvezetője, a „turai modell” szakmai partnereként 
Dimény Judit professzor, a gödöllői Szent István Egyetem Kertészeti 
technológiai Intézetének vezetője, valamint Szita Gábor, a Magyar Geo-
termális Egyesület elnöke. Illés Zoltán környezetvédelmi államtitkár a 
kötelező visszasajtolás szigorú EU-s szankcióiról és az évmilliós föld alatti 
vízbázisok védendő egyensúlyáról beszélt. Zárszóként Szendrei Ferenc, 
Tura város polgármestere fejezte ki reményét, hogy a turai Schossberger-2011. november 17.  www.index.hu
kastélynak „az üvegházat megcélzó szakmai turizmus várható fel-Egy teljesen ismeretlen új magyar gigacég
élénkülése hozhatja el a szebb napokat: szállodát alakíthatnak ki belőle.”Az internetes hírportál arról számol be, hogy „szinte a semmiből került 

elő Szatmári Zoltán, és alapított egy 40milliárd forint jegyzett tőkéjű 
céget Érden, írja a gazdaság.hu. A Hun-Power Környezetvédelmi, 2011. december 6.  www.kulturpart.hu
Hulladékgazdálkodási, Technológiafejlesztő és Üzemeltető Zrt. fő Verik a Cimbit!
tevékenységi köre a cégadatok szerint, hulladék újrahasznosítása.” Milli-  A „Kulturális kikötő”-ként aposztrofált internetes portál beszámolt a 
árdos tőkealapítással Magyarországon csak olyan cégek említhetők még, Cimbaliband Millenárisban lezajlott Ablakimba c. lemezbemutató 
mint a MOL, az OBI, az Uni-Credit Bank. Szatmári még egy, ugyan- koncertjéről. Bényi Péter így ír az eseményen szerzett zenei élményéről: 
ebben az évben alapított cégben tűnik fel részvényesként: a turai szék- „A cimbalomról azt hihettük, filcmellényben búslakodó, magyarnótázó 
helyű Medical Support Team Nemzetközi Egészségügyi és Kereskedelmi muzsikusok hangszere. De van egy banda, aki megmutatta, hogy szület-
Know-How Fejlesztő és Tanácsadó Zrt.-ben. „Az érdi és turai székhelyen het rajta rákendroll is. Az Ablakimba című legújabb lemezén (melyre 
nincsenek bejelentett telefonszámok, vagy titkosak, a cégjegyzékben azért is büszkék vagyunk, mert a Kultúrpart stúdiójában készült) a 
megadott e-mail címekre nem reagált senki.” Cimbaliband ismét nagyot szól. A koncerten pedig kis híján kigyulladt a 

hangszer a verők alatt.”
2011.  november  28.  www.pestmegyei-hirhatar.hu

Vádemelési javaslattal zárta a PMRFK a turai vonatügyet 2011. december 10.  MTV  Zöld Tea
Az Europalanta Egyesület a Magyar Környezeti Nevelési Egyesület szak-Még május 16. -án történt az az eset, melynek során az Aszód és Tura 
mai támogatásával. “Legyen élmény a környezetvédelem a gyerekek-vasútállomások között, a jobb vágányon közlekedő InterCity vonattal 
nek!” címmel Magyarországon számos óvodában népszerűsítette szemben közlekedett tévedésből egy Turáról kihaladó sebesvonat. A 
környezeti nevelési programját, módszerét gyermekek és óvodapedagó-rendőrség közleménye szerint a keletkezett iratokat a híradás előtti 
gusok részére egyaránt, így a két turai intézményben is. Az országjáró napokban küldték meg vádemelési javaslattal az illetékes ügyészség felé. 

2011. október 4. Hatvan TV

A hatvani Gesztenyéskert Óvodában a néphagyományokat, népszoká-
sokat, népviseletet bemutató ovigaléria megnyitójáról készült az interjú-
kat is tartalmazó tudósítás. A gyermekek a turai művelődési ház igazgató-
ja, Seres Tünde segítségével fedezhették fel a babákkal tarkított kiállítást. 
Benke Andrea, a kistérségi általános iskolai népdaléneklési verseny 
nyertese énekelt a kicsiknek. A műv. ház igazgatója elmondta, kiemel-
kedően fontos, hogy már óvodás korban betekintést nyerjenek a népmű-
vészetbe a gyerekek, hisz vannak bizonyos állandó alapértékek, amik 
kortól függetlenül változatlanok, és amik kell, hogy áthagyományo-
zódjanak. Utalt a kézzel alkotás fontosságára, a közösség erejére. Az 
óvoda pedagógusainak célja, hogy a kicsik aktívan részt vegyenek a meg-
nyitókon. A gyerekek pár percre megtapasztalhattak valamit a múltból, 
hiszen turai népviseleti ruhákba öltöztettek be egy kisfiút és egy kislányt. 

CÉLKERESZTBEN A 2011-ES ÉV        2. RÉSZ
körút egyik turai állomását, a Kastélykerti Óvodát arra is kiválasztották, 2011. október-november-december Régió Plusz TV
hogy az Egyesület tevékenységéről készült televíziós műsor egyik sze- PORTA c. térségi közéleti magazin
replője legyen. Az eu-s támogatással megvalósult programsorozat célja a A műsor több számában különböző témákban voltak turai vendégek, 
környezettudatos életmód alapelveinek közvetítése. A gyerekek a Mimo beszélgetőpartnerek az alábbi adásnapokon:
és Csipek c. bábelőadás keretében ismerkedhettek a környezetvédelem 19. szám: 2011. október 29.,30., november 1.  Tura megújult főtere - 
témájával, melyet bábos játszóház, kézműves foglalkozások kísértek, s Szendrei Ferenc polgármester
ennek folytatására számos fejlesztő játékot kaptak ajándékba. A mű- 20. szám: 2011. november 12., 13., 15. Az alakuló turai hagyományőrző 
sorban turai óvónőket és gyerekeket is megszólaltattak, életképeket néptánccsoport – Szokolik Szabolcs és Szokolik Melinda vezetők
vettek fel a Kastélykerti Óvoda mindennapjaiból. 21. szám: 2011 november 19., 20., 22. A Cimbaliband vezetőjének 
Az óvodavezető, Gólya Istvánné beszélt a környezetvédelemre és termé- bemutatkozása – Unger Balázs népzenész-népzenetanár
szetszeretetre nevelésről, pl. a szelektív hulladékgyűjtésről, mely már 22. szám: 2011. december 3., 4., 6. Az Advent vallási, lelki jelentőssége – 
évek óta zajlik náluk is.  Az MTV videótárában megtekinthető. Palya János plébános

2011. október 29.  Régió Plusz TV 2011. december 17.  Régió Plusz TV
Önálló műsort szenteltek a IX. Híresvárosi Vigadalom keretében le- Ismeretlen ismerős 
zajlott, eu-s pályázati pénzből felújított főtér avatójának, dokumentálva A portréműsorban ismét Unger Balázs, a művelődési ház munkatársa, a 
Dr. Kontrát Károly parlamenti államtitkár személyes jelenlétét, a pol- turai népzenei tagozat egyik tanára, a “Galga menti vonósbandák” c. 
gármester beszédét, a helyi amatőr művészeti csoportok műsorát, s a fő- könyv szerzője volt a vendég. 
tér új elemeit. A Régió Plusz TV műsorait megnézhetik a www.regioplusztv.hu hon-

lapon a videótár menüpont alatt.
S.T. és T.A.
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Pongóné Halik Györgyi
Tura, Vasút út 83.
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Az iszap
Tudatom a kedves Olvasókkal (nem örömmel), hogy nekünk 
Turaiknak is van iszapunk! Nem vörös ugyan, és nem is 
Kolontárból „importáltuk”, csupán közönséges acélkék színű. 
Természeti katasztrófát sem okozott, mint az említett telepü-
lésen. Tragédia viszont történhetett volna a felelőtlen emberi 
mulasztások miatt, illetve lehet is belőle. 2011. nyarán fúrtak 
két termálkutat a hőforrás környékén, ami kb 10 hektár 

üvegházas paradicsom fűtését fogja biztosítani. A többéves semmittevés után végre 
elindulni látszik valami. Szívesebben látnánk mi, turaiak a termálfürdőt, és meden-
céket, de a befektetőnek erre a célra kell a víz és a terület. Bízom benne, hogy a közel 8 
milliárdos beruházás nem a pénzek szétszórásáról és mosásáról fog szólni. Illetve nem 
lesz ismét „szélkerék” effektus. Írom ezt azért, mert a nem létező szélerőmű parkba 
annak idején több száz millió forintot „bebetonoztak”, felelőtlen vállalkozások, vagy 
nem tudni mi - pénzmosodák. Természetesen az adófizetők pénzéből. Ezért vagyok 
paradicsom ügyben is kissé szkeptikus, de hát mostanság ilyen világot élünk. A kutak 
fúrásakor több száz köbméter vizet használtak fel oly módon, hogy nagynyomással 
befecskendezték a fúrópajzsokhoz a vizet, és a „furadék” iszap formájában jött a 
felszínre, ami szintén több száz köbméter lehetett. Az illetékesek az iszap fogadására, 
illetve tárolására a kutak közelében tárolókat alakítottak ki. Az iszapteknők hossza kb. 
30 méter, szélessége kb. 3 méter, mélysége 1,5-2 méter lehet. Ezekből 3 darabot 
készítettek.  A kutakat sikeresen megfúrták, és kivonultak Turáról. Az iszapteknőket 
megtöltve meg úgy itt hagyták, „ mint eb a sz…t”! Ebben az állapotban ez a terület 
életveszélyessé vált a nyári és az őszi hónapokban. A hideg időben semmi probléma, 
hiszen befagyott, de majd jön az olvadás.  Mindezeket azért írom, mert a napi kutya-
sétáltatás során sűrűn járom a területet, és ősszel a vizsla kutyámat úgy kellett 
kimenteni hosszas küzdelem után. 

Mi történik akkor, ha a gyerekek a határjárás során erre tévednek? Vagy esetleg 
egy felnőtt lép véletlenül bele? Mint tudjuk, az iszapból nagyon nehéz kimászni, főleg 
egy ilyen mélységűből.  Sehol egy tábla, vagy kerítés, amely a veszélyre figyelmeztetne. 
Kis dolgokból is lehetnek tragédiák. Ezt már láttuk a történelem során sokszor. Ugyan 
a november 29-i közmeghallgatáson ígéretet kaptam, hogy ez ügyben intézkednek, de 
egyelőre még nem történt semmi. Egy ilyen értékű, és ilyen nagy szakmai ráké-
szültséget igénylő beruházás során, úgy gondolom, minden részletre figyelni kellene. 

2012.02.22. 
Darnyik Árpád Venci

Tisztelt Darnyik Úr! Kedves Venci!
Szendrei Ferenc polgármester tájékoztatása szerint folyamatban van a beruhá-
zás talajelőkészítési tervének engedélyezése. Amint a kijelölt hatóság jóváhagyja, 
azonnal megkezdődnek a talajmunkák és eltűnnek az iszapgödrök.

A felelős szerkesztő

Tisztelt Seres Tünde!
Szeretnék bemutatkozni, nevem PONGÓNÉ HALIK 
GYÖRGYI. Jelenleg a Boldog Állatok Alapítvány és Öko Park 
referense vagyok. Igen, egy állatvédelmi szervezet, még ha nem is 
tetszik egyes személyeknek. Ezen tisztségembe és az alapítvány 
vezetősége nevében ajánlottam fel a közmeghallgatáson a szol-
gáltatásainkat. Ezen felül kértem a Tisztelt polgármester urat és a 
vezetőséget, hogy a rengeteg előre kidobott kutyák miatt ne 
legyen a városunkba bevezetve az ebadó. Ezen felül, mivel én és a 
családom a vasút soron lakunk és nagyon rossz az ellátás, ezért 
aláírást kezdeményeztünk egy bolt létrehozásához, ill. fedett 
buszmegálló létrehozására, hogy a gyerekek és az idősek ne állja-
nak a hidegben, szélben, fagyban. Ezúton szeretném kérni, 
mivel többen, akik ismernek, kérdezték, hogy ki is az a Combos-
né és egyéb jelzők - jó elhiszem, hogy kicsit molett vagyok. Ha 
önök véletlen nem tudták volna vagy rosszul hallották volna a 
nevemet, a műv.házban van leadva egy pár névjegyem. Ezért 
kérem a következő számban a helyreigazításukat. Ellenkező eset-
ben, mivel az alapítványt is érintette, más eszközöket veszünk 
igénybe .
Tisztelettel, 

Tisztelt Pongóné Halik Györgyi!
Lapunk szerkesztősége nevében köszönettel vettük jelzését. Sze-
mélyesen nem voltam jelen a közmeghallgatáson, így nem tud-
hattam, hogy kik a felszólalók. Lapunk egyik munkatársa a hiva-
talos jegyzőkönyvből dolgozta fel és készítette el a közmeg-
hallgatásról szóló beszámolót. A jegyzőkönyvben sajnálatos mó-
don – mint most már számunkra is egyértelmű – tévesen, egy 
véletlen elhallás folytán a korábban általunk is közölt helytelen 
módon került rögzítésre az Ön neve. Ennek további elkerülése 
érdekében javasoltuk a Polgármesteri Hivatalban, hogy a soron 
következő, jegyzőkönyvezésre köteles lakossági fórumok, köz-
meghallgatások alkalmával külön jelenléti íven rögzítsék a fel-
szólaló személyeket. Biztosíthatom, hogy semmilyen szándé-
kos, a személyét vagy külsejét kritikával illetni akaró tudatos 
névváltoztatás nem történt, pusztán a „csak az hibázik, aki dol-
gozik” c. közmondás tartalma áll fenn. Ezúton is elnézést kérünk 
a valótlan állításért, mely személyét érintette.

Seres Tünde – felelős szerkesztő

Az ügyben három személyt hallgattak ki gyanúsítottként: Tura állomás Október 2. MTV Roma Magazin 
szolgálattevőjét, a sebesvonat mozdonyvezetőjét és az egyik jegy-A Magazin egy részében a turai IX. Híresvárosi Vigadalom keretében 
vizsgálót.lezajlott kispályás focibajnokságról közöltek színes tudósítást, hiszen a 

rangadó egyik főszervezője egy roma civil szervezet, a Tura 2003 Civil 
Egyesület volt. Az összeállításban helyet kaptak a Vigadalom többi ese- 2011 nov. - dec. Pest megyei Pedagógiai Híradó
ményének pillanatai is, mint pl. a főzőverseny, foglalkoztak a cigányság Tura Város Önk.Többsincs Óvoda és Bölcsőde
helyi közösségi életben betöltött szerepérvel, de készült interjú Tura A szakfolyóiratban négy teljes oldalt szentelnek az intézmény bemu-
Város Polgármesterével is. Későbbiekben a Kossuth Rádió Jelenlét tatásának Szilágyi Józsefné óvódavezető tollából, két fotóval és a logoval 
c.műsorában közreadta az anyagot. illusztrálva a cikket. Mint a Közép-magyarországi Régión belül Pest 

megye egyik előminősített referencia intézménye kaptak bemutatkozási 
2011. október 3. http://www.kultography.hu lehetőséget, Várnai Zseni gondolatát választva mottójukul: “Kis gyer-

Kultography Magazin - Felfedeztük a turai kastélyt mekem nézzél csak szerteszét, éretted van minden, ami szép.” Részletesen  
A szerző az Operaház elfeledett kistestvéréhez hasonlította Magyarország ír a vezető az intézmény külső-belső környezetéről, a munkatársakról, a 
egyik legromantikusabb kastélyát, amely méltatlanul rossz állapotban nevelőmunkáról, legfőbb pedagógiai értékeikről, jövőképükről és az un. 
van, de legalább már van remény. A cikk a kastély több, mint 100 éves “Jó gyakorlataikról”, melyek a következők: 1. Szeretlek! Olyannak, ami-
sorsát, tulajdonosait, történelmét, építészeti egyediségét, korának tech- lyen vagy! – Inkluzív pedagógiai gyakorlat. 2. “Keresem minden gyer-
nikai vívmányait ismerteti. Nekünk – turaiaknak – sok újdonsággal nem mek titkát, és kérdezem: hogyan segíthetnék abban, hogy ÖNMAGA 
szolgál, a kastélynak viszont egy újabb segélykiáltásra adott lehetőséget. lehessen.” (Janes Korczak) – Gyermeki személyiségfejlődés nyomon-

követése. 3. “Köze van az élethez, a mindnyájunk mai életéhez” (Kodály 
Zoltán) – Galga menti néphagyományok az óvodai nevelés folya-
matában. 4. Fűben-fában ötlet vár! – A természetes anyagok jelenléte az Újhatvani ovi galériamegnyitó
óvodai nevelés gyakorlatában. 5. “Többsincs Táncház” – Az együtt-
működés különleges színtere az óvodánkban.

2011. december 3. Magyar Nemzet 
Üvegházhatás
A napilap Hétvégi Magazin mellékletének 36. oldalán Kruppa Géza 
számolt be a turai termálvíz kútfúrásáról és a tervezett paradicsom-
kertészeti beruházásról. A cikkben nyilatkozott Miszori László, a be-
fektetői csoport ügyvezetője, a „turai modell” szakmai partnereként 
Dimény Judit professzor, a gödöllői Szent István Egyetem Kertészeti 
technológiai Intézetének vezetője, valamint Szita Gábor, a Magyar Geo-
termális Egyesület elnöke. Illés Zoltán környezetvédelmi államtitkár a 
kötelező visszasajtolás szigorú EU-s szankcióiról és az évmilliós föld alatti 
vízbázisok védendő egyensúlyáról beszélt. Zárszóként Szendrei Ferenc, 
Tura város polgármestere fejezte ki reményét, hogy a turai Schossberger-2011. november 17.  www.index.hu
kastélynak „az üvegházat megcélzó szakmai turizmus várható fel-Egy teljesen ismeretlen új magyar gigacég
élénkülése hozhatja el a szebb napokat: szállodát alakíthatnak ki belőle.”Az internetes hírportál arról számol be, hogy „szinte a semmiből került 

elő Szatmári Zoltán, és alapított egy 40milliárd forint jegyzett tőkéjű 
céget Érden, írja a gazdaság.hu. A Hun-Power Környezetvédelmi, 2011. december 6.  www.kulturpart.hu
Hulladékgazdálkodási, Technológiafejlesztő és Üzemeltető Zrt. fő Verik a Cimbit!
tevékenységi köre a cégadatok szerint, hulladék újrahasznosítása.” Milli-  A „Kulturális kikötő”-ként aposztrofált internetes portál beszámolt a 
árdos tőkealapítással Magyarországon csak olyan cégek említhetők még, Cimbaliband Millenárisban lezajlott Ablakimba c. lemezbemutató 
mint a MOL, az OBI, az Uni-Credit Bank. Szatmári még egy, ugyan- koncertjéről. Bényi Péter így ír az eseményen szerzett zenei élményéről: 
ebben az évben alapított cégben tűnik fel részvényesként: a turai szék- „A cimbalomról azt hihettük, filcmellényben búslakodó, magyarnótázó 
helyű Medical Support Team Nemzetközi Egészségügyi és Kereskedelmi muzsikusok hangszere. De van egy banda, aki megmutatta, hogy szület-
Know-How Fejlesztő és Tanácsadó Zrt.-ben. „Az érdi és turai székhelyen het rajta rákendroll is. Az Ablakimba című legújabb lemezén (melyre 
nincsenek bejelentett telefonszámok, vagy titkosak, a cégjegyzékben azért is büszkék vagyunk, mert a Kultúrpart stúdiójában készült) a 
megadott e-mail címekre nem reagált senki.” Cimbaliband ismét nagyot szól. A koncerten pedig kis híján kigyulladt a 

hangszer a verők alatt.”
2011.  november  28.  www.pestmegyei-hirhatar.hu

Vádemelési javaslattal zárta a PMRFK a turai vonatügyet 2011. december 10.  MTV  Zöld Tea
Az Europalanta Egyesület a Magyar Környezeti Nevelési Egyesület szak-Még május 16. -án történt az az eset, melynek során az Aszód és Tura 
mai támogatásával. “Legyen élmény a környezetvédelem a gyerekek-vasútállomások között, a jobb vágányon közlekedő InterCity vonattal 
nek!” címmel Magyarországon számos óvodában népszerűsítette szemben közlekedett tévedésből egy Turáról kihaladó sebesvonat. A 
környezeti nevelési programját, módszerét gyermekek és óvodapedagó-rendőrség közleménye szerint a keletkezett iratokat a híradás előtti 
gusok részére egyaránt, így a két turai intézményben is. Az országjáró napokban küldték meg vádemelési javaslattal az illetékes ügyészség felé. 

2011. október 4. Hatvan TV

A hatvani Gesztenyéskert Óvodában a néphagyományokat, népszoká-
sokat, népviseletet bemutató ovigaléria megnyitójáról készült az interjú-
kat is tartalmazó tudósítás. A gyermekek a turai művelődési ház igazgató-
ja, Seres Tünde segítségével fedezhették fel a babákkal tarkított kiállítást. 
Benke Andrea, a kistérségi általános iskolai népdaléneklési verseny 
nyertese énekelt a kicsiknek. A műv. ház igazgatója elmondta, kiemel-
kedően fontos, hogy már óvodás korban betekintést nyerjenek a népmű-
vészetbe a gyerekek, hisz vannak bizonyos állandó alapértékek, amik 
kortól függetlenül változatlanok, és amik kell, hogy áthagyományo-
zódjanak. Utalt a kézzel alkotás fontosságára, a közösség erejére. Az 
óvoda pedagógusainak célja, hogy a kicsik aktívan részt vegyenek a meg-
nyitókon. A gyerekek pár percre megtapasztalhattak valamit a múltból, 
hiszen turai népviseleti ruhákba öltöztettek be egy kisfiút és egy kislányt. 

CÉLKERESZTBEN A 2011-ES ÉV        2. RÉSZ
körút egyik turai állomását, a Kastélykerti Óvodát arra is kiválasztották, 2011. október-november-december Régió Plusz TV
hogy az Egyesület tevékenységéről készült televíziós műsor egyik sze- PORTA c. térségi közéleti magazin
replője legyen. Az eu-s támogatással megvalósult programsorozat célja a A műsor több számában különböző témákban voltak turai vendégek, 
környezettudatos életmód alapelveinek közvetítése. A gyerekek a Mimo beszélgetőpartnerek az alábbi adásnapokon:
és Csipek c. bábelőadás keretében ismerkedhettek a környezetvédelem 19. szám: 2011. október 29.,30., november 1.  Tura megújult főtere - 
témájával, melyet bábos játszóház, kézműves foglalkozások kísértek, s Szendrei Ferenc polgármester
ennek folytatására számos fejlesztő játékot kaptak ajándékba. A mű- 20. szám: 2011. november 12., 13., 15. Az alakuló turai hagyományőrző 
sorban turai óvónőket és gyerekeket is megszólaltattak, életképeket néptánccsoport – Szokolik Szabolcs és Szokolik Melinda vezetők
vettek fel a Kastélykerti Óvoda mindennapjaiból. 21. szám: 2011 november 19., 20., 22. A Cimbaliband vezetőjének 
Az óvodavezető, Gólya Istvánné beszélt a környezetvédelemre és termé- bemutatkozása – Unger Balázs népzenész-népzenetanár
szetszeretetre nevelésről, pl. a szelektív hulladékgyűjtésről, mely már 22. szám: 2011. december 3., 4., 6. Az Advent vallási, lelki jelentőssége – 
évek óta zajlik náluk is.  Az MTV videótárában megtekinthető. Palya János plébános

2011. október 29.  Régió Plusz TV 2011. december 17.  Régió Plusz TV
Önálló műsort szenteltek a IX. Híresvárosi Vigadalom keretében le- Ismeretlen ismerős 
zajlott, eu-s pályázati pénzből felújított főtér avatójának, dokumentálva A portréműsorban ismét Unger Balázs, a művelődési ház munkatársa, a 
Dr. Kontrát Károly parlamenti államtitkár személyes jelenlétét, a pol- turai népzenei tagozat egyik tanára, a “Galga menti vonósbandák” c. 
gármester beszédét, a helyi amatőr művészeti csoportok műsorát, s a fő- könyv szerzője volt a vendég. 
tér új elemeit. A Régió Plusz TV műsorait megnézhetik a www.regioplusztv.hu hon-

lapon a videótár menüpont alatt.
S.T. és T.A.

Fo
tó

: D
a

rn
yi

k
 V

e
n

d
e

l

Pongóné Halik Györgyi
Tura, Vasút út 83.
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125 ÉVE SZÜLETTEK
VÍZSZINTES 1. Betegség 4. Céltudatos tevékenységet végzô 
11. Névelô 12. 75 éve, 1937. március 12-én meghalt 
zeneszerzô (Jenô 1858-1937) 13. Torz, törpe ember 15. 
1887. március 19-én született magyar filmkomikus 17. Friss, 
mai 18. Versenyben van (!) 19. Negatív (röv.) 20. Az i hang két 
jele 21. Gyümölcsös 23. Hirtelen fájdalmat kifejezô indulatszó 
24. Kovács István, bokszbajnok 26. Kicsit krémes (!) 27. 
Egyesült Királyság 28. Svéd és vatikáni autójel 29. Pakol 30. 
Országos Diáknapok (röv.) 31. Aláírás alatt álló rövidítés 33. 
Szlovákiai település mészkôszirtre épült várral a Vág mentén 
36. Tüzel 37. Párosan gyôz (!) 38. Szól

FÜGGÔLEGES 1. Szól a falióra 2. Kívánás 3. Orosz autójel 4. 
Magzatelhajtás 5. 1887. március 21-én született költô, író, 
képzômûvész (Lajos) 6. Hattyúk rendszertani neve 7. Iparko-
dás 8. Törökös népek az 5-6. században, ahová az ôsmagya-
rok is tartozhattak 9. Becézett férfinév (március 8) 10. Oxigén 
14. 100 éve, 1912. március 30-án halt meg az indiánregé-
nyek német írója (Karl) 16. 1887. március 18-án született 
magyar avangard festô, grafikus (Róbert, 1887-1953) 22. 
Fás terület 25. Baj okozójának tart 32. Körülbelül 33. 
Birkaszó! 34. Régi c. 35. Majdnem kék (!) 

Beküldendô a V15., F5., F16.  sorok megfejtése.
A megfejtéseket postai úton a szerkesztôség címére vagy a 
mûvelôdési ház postaládájába várjuk április 3-ig.
Január-februári rejtvényünk helyes megfejtése: V13.  Kölcsey, 
V28. D'arc, F9.  Puskin, F12. Petôfi, F15. Bajza
A szerencsés nyertes: Balogh Erika (Tura, Táncsics M. köz 2.)
Gratulálunk! Nyereménye egy 2.500 Ft értékû ERZSÉBET 
Utalvány, melyet az értesítést követôen személyesen vehet át 
a Mûvelôdési Házban.

KÖZÉLETI HAVILAP
Felelős kiadó: Tura Város Önkormányzata Bartók Béla Művelődési Ház

Levélcím: Bartók Béla Művelődési Ház 2194 Tura, Bartók tér 3.
Telefon: 06-28/580-581 vagy 06-30/638-4603

Felelős szerkesztő: Seres Tünde
Szerkesztőségi tagok: Pálinkás Ildikó, Szénási József, Takács Pál, Tóth Anita

Tördelés: 2D Grafikai Stúdió
E-mail: turaihirlap@tura.hu vagy kultura@vnet.hu

Nytsz: B/BHF/567/P/91
Készült 2900 példányban a JuhászPrint2003 Kft. nyomdaüzemében Hatvanban

Kéziratokat nem őrzünk meg és nem küldünk vissza.
Nyomtatott változat: ISSN 2061-4063, Online változat: ISSN 2061-4071

www.tura.hu

TURAI HIRLAP

TÖRD A FEJED!

Erőtlen a rotációs kapája? Eszi az olajat a fűnyírója?
Nem indul a láncfűrésze? Vagy csak egyszerűen szeretné 

felkészíteni szezonra kerti kisgépét?

HOZZA EL, ÉN MEGJAVÍTOM!HOZZA EL, ÉN MEGJAVÍTOM!
Vállalom: benzin üzemű láncfűrészek, fűnyírók, 

fűnyíró traktorok, fűszegély nyírók, rotációs kapák, 
szivattyúk, kompresszorok, utánfutók, 

kistraktorok, egyéb mezőgazdasági kisgépek

teljes körű javítását.

2194 TURA, PUSKIN TÉR 22. (KÓNYA TÓ-nál)

 ( 06-20-958-9695
 gepszerviztura@freemail.hu

KORREKT SZERVIZ, MEGBÍZHATÓ MINŐSÉG!

LAPZÁRTA: MÁRCIUS 26.
KÖVETKEZŐ MEGJELENÉS: ÁPRILIS MÁSODIK HETÉBEN

A megjelenés napja a lap internetes változatának felkerülése a www.tura.hu
honlapra, majd a megjelenéstől számított 4 munkanapig tart

a nyomtatott újság terjesztése.

HIRDESSEN A TURAI HÍRLAPBAN!
A hirdetési díj kifizetése történhet 
átutalással, csekken vagy személyesen 
Tura Város Polgármesteri Hivatala 
pénztárában
(hétfőtől-csütörtökig: 9-12 és 13-15 
óráig, pénteken 9-12 óráig).

1/1 oldal 34 500 Ft
1/2 oldal 17 250 Ft
1/4 oldal 8 625 Ft
1/6 oldal 6 000 Ft
1/8 oldal 4 800 Ft
apróhirdetés 60 Ft/szó

A turai AMAZONAS sörözôbe pultosnôt keresek.
Érd.: 06-70-5384-209

  APRÓHIRDETÉS

• a közösségi együttlétre • pihenésre
• a személyi tisztálkodásra

• a személyes ruházat tisztítására
• napi háromszori étkezésre.

A CSALÁDSEGÍTŐ SZOLGÁLAT
AJÁNLATA

Egy nagyszerű lehetőség

Amennyiben
• Egyedül érzi magát az otthonában, társaságra vágyik,
• Családja elsősorban a munkájával van elfoglalva

és keveset látja őket,
• Egyre nehezebb az otthoni rezsiköltségeket kifizetni, 

ami a folyamatos otthonlétből adódik

AKKOR JELENTKEZZEN A HÉVÍZGYÖRKÖN INDULÓ 

IDŐSEK KLUBJÁBA,
AHOL LEHETŐSÉG NYÍLIK NAPKÖZBEN

További információ:
Kisné Bencsik Anita • 06 30 693 5931


